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90dana
Travanj
g subota, 1. travnja
• Na Platku, poslije 18 godina stanke, odr`ano 24. 
me|unarodno FIS natjecanje „Jadranski slalom“ na 
kojem su pobijedili bra}a Kosteli}, Janica i Ivica 
g nedjelja, 2. travnja
• U Rijeci i na Liburniji, pod pokroviteljstvom Primorsko-
goranske `upanije odr`ana manifestacija „Dan velikog 
tr~anja“ u kojoj je sudjelovalo dvije tisu}a trka~a
g srijeda, 5. travnja
• U Lokvama zapo~eli „Dani Rudolfa Strohala“ u 
sje}anje na jednog od najpoznatijih Lokvaraca
g ~etvrtak, 6. travnja
• U Brezama, mjestu iznad Novog Vinodolskog, 
otkrivena spomen plo~a u povodu 15. godi{njice 
osnutka specijalne jedinice MUP-a „Rije~kih ajkula“ 
g nedjelja, 9. travnja
• U Rijeci u zgradi Pomorskog i povijesnog muzeja 
odr`ana prva ve~er XIV. Mateti}evih dana, kulturne 
manifestacije ove godine posve}ene Josipu Kaplanu
g ponedjeljak, 10. travnja
U KBC Rijeka, operativni tim pod vodstvom dr. Miljenka 
Uravi}a po prvi puta u Rijeci uspje{no presadio jetra
g utorak, 11. travnja
• U Hrvatskom kulturnom domu na Su{aku odr`ana 
sve~ana akademija kojom je Primorsko-goranska 
`upanija proslavila 13. obljetnicu osnutka. Na akademiji 

Vesni Ðuji} iz Novog Vinodolskog i Župnom zboru iz 
Mrkoplja dodijeljene godi{nje `upanijske nagrade, dok 
je `upanijsku nagradu za `ivotno djelo dobio akademik 
Petar Str~i}  
g srijeda, 12. travnja
• U Kristalnoj dvorani hotela Kvarner u Opatiji, pod 
pokroviteljstvom Županije, otvorena Izlo`ba suvenira 
“Kvarner Expo 05”
g petak, 14. travnja
• U HKD-u na Su{aku Islamska zajednica Rijeka 
obilje`ila 40. godi{njicu organiziranog rada
g nedjelja, 16. travnja
• Širom Županije proslavljen Uskrs, a rije~ki nadbiskup 
dr. Ivan Dev~i} predvodio uskrsnu misu u Katedrali 
svetog Vida u Rijeci
g srijeda, 19. travnja 
• Na prigodnoj sve~anosti HGK - Županijska komora 
Rijeka, podijelila 43 priznanja inovatorima i tvrtkama ~ije 
su inovacije u 2005. g nagra|ene na raznim izlo`bama 
g ~etvrtak, 20. travnja
• Poglavarstvo Primorsko-goranske `upanije odr`alo 

prvu elektronsku sjednicu „bez papira“
• U Vi{kovu sve~anom sjednicom Op}inskog vije}a 
Vi{kova zapo~elo vi{ednevno obilje`avanje Dana 
op}ine
g petak, 21. travnja
• U sjedi{tu Županije predstavljeni temeljni dokumenti 
za{tite okoli{a Županije - Strategija za{tite okoli{a 
Primorsko-goranske `upanije i Program za{tite okoli{a u 

Kao {to je i bilo najavljeno, Primorsko-
goranska `upanija priklju~ila 

se Euroregiji Jadran koja je 30. lipnja 
konstituiraju}om sjednicom Skup{tine 
osnovana u Puli. Jadranska euroregija 
povezuje sedam jadranskih hrvatskih 
`upanija, jednako toliko talijanskih regija 
na zapadnoj obali Jadrana, Crnu Goru, 
hercegova~ko-neretvanski kanton BiH, 
tri slovenske op}ine te {est albanskih 
pokrajina. Prostor je to na kojem `ivi oko 
22 milijuna stanovnika, a glavni su ciljevi 
Euroregije Jadran ja~anje gospodarske i 
prekograni~ne suradnje, za{tita Jadrana, 
razvijanje jadranskih prometnih pravaca 
kao i lak{i pristup europskim fondovima.

Na osniva~koj Skup{tini u Puli za 
predsjednika jadranske euroregije 
izabran je istarski `upan Ivan Jakov~i}, 
a za potpredsjednika Angelo Michele 
D’Iorio (regija Molise). Podr{ku skupu 

dali su i hrvatski predsjednik Stipe Mesi}, 
predsjedavaju}i predsjedni{tva BiH 
Sulejman Tihi} te predstavnici Vije}a 
Europe i Europske unije. Istaknuto je da je 
nova euroregija ’’osmi{ljena u Bruxellesu i 
Strasbourgu, ali ro|ena u Puli’’, gdje }e joj 
biti i sjedi{te.g

Æupanija u 
jadranskoj euroregiji

Sudionici sve~ane osniva~ke Skup{tine jadranske euroregije u Puli, 30. lipnja
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• U Lovranu, povodom svetog Jurja, sve~anom 
sjednicom Op}inskog vije}a obilje`en Dan op}ine
g subota, 22. travnja 
• U Osijeku progla{eni dobitnici Porina – rije~ki „Let 3“ 

dobio dva Porina za rock album „Bombardiranje Srbije 
i ^a~ka“, te za video uradak „Ero s onoga svijeta“. 
Nagrade dobili i Tamara Obrovac i Elvis Stani}
g nedjelja, 23. travnja
• U Lokvama otkriven obnovljeni spomenik u sje}anje 
na 170 partizanskih boraca poginulih u travnju 1945. 
prilikom borbi za oslobo|enje tog dijela Gorskog kotara 
• U Lovranu odr`ana {esta po redu gastronomsko-
turisti~ka manifestacija „Dani {paroga“ koju je obilje`ila 
„divovaska fritaja“ od 30 kg {paroga i ~ak 1.000 jaja
• Sve~anim svetim liturgijama u Rijeci, Gomirju i 
Moravicama vjernici pravoslavne vjeroispovijesti 
proslavili najve}i kr{}anski blagdan Uskrs
g ponedjeljak, 24. travnja
• U Rijeci u HKD-u na Su{aku, pod pokroviteljstvom 
Primorsko-goranske `upanije, sve~ano otvoren ~etvrti 
Festival znanosti s temom „Vidjeti zna~i znati“
g utorak, 25. travnja
• U Rijeci otvorena 11. Smotra Sveu~ili{ta u Rijeci
• U Županijskom sudu u Rijeci po~elo bankarsko 
su|enje stolje}a – {estoro optu`enih odgovara za 
nestanak 97 milijuna dolara iz biv{e Rije~ke banke  
g srijeda, 26. travnja
• U Gradskoj vije}nici u Rijeci studenti Jelena Kora}, 
Mladen Kolar i Mladen Fruk  kao prvi dobili nagradu 
„Znanost“
g ~etvrtak, 27. travnja
• U sjedi{tu Županije potpisan ugovor temeljem kojeg 
}e Fond RH za za{titu okoli{a i energetsku u~inkovitost 
osigurati 774.000 kuna za financiranje 5 projekata 
kojima }e se omogu}iti uvo|enje plina i solarne energije 
u zdravstvene i socijalne ustanove ~iji je osniva~ 
Županija  
g petak, 28. travnja
• U Lokvama otvoren jedinstveni muzej u Hrvatskoj 
– Muzej `aba
• Porezna uprava u Rijeci objavila da je i ove godine, 
tre}i puta za redom, najve}i dohodak (za 2005. godinu) 
na podru~ju Županije prijavio geodet i to 2.381.618 
kuna 
• U ^avlima sve~anom sjednicom Op}inskog vije}a 
zapo~elo obilje`avanje Dana Op}ine ^avle i blagdana 
sv. Filipa i Jakova. Nagrada za `ivotno djelo dodijeljena 
Leopoldu Kamenaru 
• U Splitu, na zavr{etku 16. Maruli}evih dana „Predstava 
Hamleta u selu Mrdu{a Donja“ u izvedbi HKD Teatra 

iz Rijeke dobila nagradu publike i tri od deset nagrada 
„Marul“, a me|u njima i Edita Kara|ole za glumu
g nedjelja, 30. travnja
• U Novom Vinodolskom, povodom blagdana sv. Filipa i 
Jakova, za{titnika Grada, u nazo~nosti ministrice Marine 
Matulovi} Dropuli} i `upana Zlatka Komadine odr`ano 
niz sve~anosti: otvoren je Info punkt Kvarner – jug, a na 
deponiju Duplja nakon 50 godina uga{ena vatra 

Primorsko-goranska `upanija aktivno se 
uklju~ila u obilje`avanje 15. obljetnice 

111. brigade, a `upan Zlatko Komadina 
primio je 30. lipnja predstavnike prvog 
zapovjedni{tva ove brigade, pod vodstvom 
generala Sergia Rabara. Pje{a~ka 111. 
brigada formirana je 2. srpnja 1991. godine, 
a svoj prvi borbeni zadatak imala u Lici 4. 
studenoga 1991., u osloba|anju Drenova 
klanca i deblokadi Oto~ca, a zatim slijede 
i druge bitke u Lici, na posavskom rati{tu 
1992., te u oslobodila~koj akciji ’’Oluja’’ 4.-7. 
kolovoza 1995. 

Kroz ovu brigadu je u Domovinskom ratu 
sudjelovalo 12.462 branitelja najve}im 
dijelom iz grada Rijeke i Primorsko-
goranske `upanije, te su osposobljena 
9.834 ro~na vojnika. Svoje `ivote za 

obranu, ~ast i budu}nost Domovine 
polo`ila su pedeset tri pripadnika 111. 
brigade, a 282 branitelja su lak{e i te`e 
stradala ili oboljela tijekom borbenih 
djelovanja. Od 21. travnja pro{le godine 
ju`ni dio Trga Republike Hrvatske u Rijeci 
nosi ime 111. brigade.g

Obljetnica 111. brigade 

Primanje za predstavnike prvog zapovjedni{tva 111. brigade

Primorsko-goranska `upanija 
priklju~ila se Euroregiji Jadran koja je 
30. lipnja konstituiraju}om sjednicom 

Skup{tine osnovana u Puli
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Po~etkom lipnja Delnice su bile 
doma}in drugog susreta `upana 

Primorsko-goranske `upanije Zlatka 
Komadine s gradona~elnicima i 
na~elnicima lokalnih samouprava PG@-a. 
Tijekom dvodnevnog rada raspravljano 
je o nizu razli~itih sadr`aja i tema. Dr. 
sc. Mladen ^rnjar, ravnatelj @upanijskog 
zavoda za prostorno planiranje i odr`ivi 
razvoj, predstavio je Strategiju i program 
za{tite okoli{a u PG@-u te projekt 
integralnog sustava gospodarenja otpadom 
u Primorsko-goranskoj `upaniji s posebnim 
osvrtom na Centar za gospodarenje 
otpadom Mari{}ina. Mr. sc. Andrija Car, 
pro~elnik Podru~nog ureda za za{titu i 
spa{avanje, prezentirao je novi sustav 
za{tite i spa{avanja u Hrvatskoj, a 
predstavnici poduze}a “Heliocompany” 
govorili su o mogu}nosti uvo|enja 
helikopterske hitne pomo}i. General 
pukovnik \uro De~ak, predsjednik Udruge 
dragovoljaca i veterana Domovinskog 
rata, govorio je o projektu stambenog 

zbrinjavanja dragovoljaca i veterana 
Domovinskog rata, a mr. sc. Ljerka 
Linzbauer, pomo}nica ministra fi nancija, 
detaljno je, uz pomo} svojih suradnika, 
predstavila sustav unutarnje fi nancijske 
kontrole u RH. 

Cilj susreta bio je “~uti vas i vidjeti 
{to je va`no za razvoj va{e lokalne 
samouprave te ustanoviti gdje mi kao 
@upanija mo`emo pomo}i, direktno ili u 
kontaktu prema dr`avi”, rekao je `upan 
Komadina istaknuv{i kako je nu`no {to 
ve}e partnerstvo lokalnih samouprava 
i @upanije, ponajprije zato {to zbog 
neprovo|enja decentralizacije @upanija ve} 
nekoliko godina ostaje u istim fi nancijskim 
okvirima, a potrebe su, suprotno tome, sve 
ve}e. Upravo zato iz `upanijskih sredstava 
u budu}nosti }e se prema lokalnim 
samoupravama pomagati samo kapitalni 
projekti, kao i oni koji korist donose ve}em 
broju lokalnih samouprava, naglasio je 
Komadina. 

Korisni susreti 
Ëelnika lokalnih 
samouprava

90dana
Svibanj
g ponedjeljak, 1. svibnja
• Širom Županije na razne na~ine proslavljen Praznik 
rada, najve}i skup tradicionalno odr`an u Ronjgima u 
organizaciji rije~kog SDP-a 
g utorak, 2. svibnja
• Povodom dana sv. Florijana, za{titnika vatrogasaca, 
`upan Zlatko Komadina primio delegaciju `upanijske 
Vatrogasne zajednice
• Potpisivanjem ugovora s najve}im vjerovnicima prema 
brodogradili{tu „Viktor Lenac“, brodogradili{te Uljanik i 
dr`ava preuzeli brodogradili{te u Martin{}ici 
• Poglavarstvo Grada Rijeke odlu~ilo da se Rijeka i 
~etvrti puta kandidira za organizaciju Mediteranskih 
igara 2013. godine   
g srijeda, 3. svibnja
• Polaganjem vijenaca na Spomenik oslobo|enja na 
Delti i sve~anom akademijom u Teatru Fenice obilje`en 
Dan oslobo|enja Rijeke
• U Opatiji `upan Zlatko Komadina mladim jedrili~arima 
JK „Opatija“ predao dvije nove jedrilice tipa „Laser“ u 
~ijoj nabavci je sudjelovala i Županija 
• U Begovom Razdolju, povodom Dana Op}ine, 
odr`ana sve~ana sjednica Op}inskog vije}a Op}ine 
Mrkopalj
• U Hrvatskom kulturnom domu u Rijeci sve~ano 
otvoren 13. festival malih scena
• U Vara`dinu, usprkos porazu od ~ak 5:1, ali 
zahvaljuju}i pobjedi od 4:0 iz prve utakmice u Rijeci, 

nogometa{i HNK „Rijeka“ drugu godinu zaredom postali 
pobjednici Hrvatskog nogometnog kupa
g ~etvrtak, 4. svibnja
• Širom Hrvatske, pa tako i u Primorsko-goranskoj 
`upaniji, zapo~elo obilje`avanje ovogodi{njeg 
Europskog tjedna. Tim povodom Rijeku i sjedi{te 
Županije posjetio veleposlanik Europske komisije u 
Hrvatskoj, Vincent Degert koji je u Gradskoj vije}nici 
odr`ao javnu tribinu na temu „Aktualni odnosi Europske 
unije i RH
• U hotelu Ambasador u Opatiji, `upan Zlatko Komadina 
otvorio 18. bienalni kongres „Tourism & Hospitality 
Industry 2006“ u organizaciji Fakulteta za hotelski i 
turisti~ki menad`ment Opatija
g subota, 6. svibnja
• U Opatiji, povodom 120. obljetnice DVD Opatija 
odr`ana sredi{nja proslava Dana vatrogastva u 
Republici Hrvatskoj uz redovnu sjednicu Skup{tine 
Hrvatske vatrogasne zajednice i Vatrogasni bal
• Na Rujevici, u najve}em romskom naselju na podru~ju 
Grada Rijeke Romi proslavili svoj najve}i blagdan 
– Ður|evdan ili Edrelezi
g nedjelja, 7. svibnja 
• U Opatiji i Lovranu zavr{en trodnevni festival puha~kih 
orkestara uz nastup vi{e od 200 glazbenika iz Italije, 
Slovenije, Austrije, Ma|arske i Hrvatske.
• Odr`ano tradicionalno zavjetno hodo~a{}e pomoraca 
Majci Bo`joj Trsatskoj
g ponedjeljak, 8. svibnja
• U Ba{ki po~ela „7. Hrvatska konferencija o kvaliteti“ 
koju je, kao izaslanik pokrovitelja predsjednika RH 
Stjepana Mesi}a, otvorio `upan Zlatko Komadina
g utorak, 9. svibnja
• U Rabu nizom prigodnih sve~anosti proslavljen Dan 
Grada. Na sve~anoj sjednici nagrade za `ivotno djelo 
dobili su Josip Ja{ka i dr. Ivan Tijan 
• Ministarstvo obitelji, branitelja i me|ugeneracijske 
solidarnosti objavilo podatak da je od po~etka 
Domovinskog rata do danas u Hrvatskoj 1.632 branitelja 
sebi oduzelo `ivot, s time da je u Primorsko-goranskoj 
`upaniji bilo najmanje takvih samoubojstava
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Nu`no je {to ve}e partnerstvo lokalnih 
samouprava i @upanije, ponajprije zato {to 

zbog neprovo|enja decentralizacije @upanija 
ve} nekoliko godina ostaje u istim financijskim 
okvirima, a potrebe su, suprotno tome, sve ve}e

Naravno, na{lo se vremena i za niz 
razli~itih pitanja koja su gradona~elnici 
i na~elnici upu}ivali `upanu Komadini i 
~lanovima @upanijskog poglavarstva, a 
dvodnevno dru`enje i rad bili su i prilika 
za upoznavanje s Gorskim kotarom, 
ponajprije s Delnicama gdje su svi 
gradona~elnici i na~elnici bili smje{teni, 
te s Ravnom Gorom gdje je u kupja~kom 
restoranu “Lipe” goranski susret priveden 
kraju. Zadovoljstvo odlukom da se drugo  
dru`enje odr`i u Delnicama izrazio je i 
`upan Komadina naglasiv{i kako to pred 
nekoliko godina nije bilo mogu}e jer nije 
bilo ni dvorane, ni hotela: “U me|uvremenu 
Gorskom kotaru dogodio se dolazak 
investitora, Zakon o brdsko-planinskom 
podru~ju, poluautocesta Rijeka - Zagreb, 
a i PG@ je dao svoj doprinos ulaganjima 
u Goranski sportski centar i niz drugih 
projekata”, istaknuo je Komadina, najaviv{i 
da }e @upanija i dalje pomagati.g

Delnice su bile dobar doma}in skupa 
gradona~elnika i na~elnika op}ina PG@-a

g srijeda, 10. svibnja
• U Rijeci predstavljena knjiga „Ov~arstvo u Primorsko-
goranskoj `upaniji“
g ~etvrtak, 11. svibnja
• Županijska skup{tina Primorsko-goranske `upanije 
jednoglasno prihvatila Glavni plan razvoja turizma PGŽ 
izra|enog u suradnji Županije i Sveu~ili{ta u Rijeci 
• U Rabu, u organizaciji Psihijatrijske bolnice, zapo~eo s 
radom Tre}i simpozij o psihogerijatriji
g petak, 12. svibnja
• U brodogradili{tu u Kraljevici spu{ten s navoza brod 
„Šipan“, drugi iz serije od tri ugovorena broda za 
Atlantsku plovidbu iz Dubrovnika
g subota, 13. svibnja
• U Selcima, uz sudjelovanje 950 glazbenika i pod 
pokroviteljstvom Primorsko-goranske `upanije odr`an 
20. susret hrvatskih puha~kih orkestara
• U Dra`icama DVD Jelenje obilje`ilo 30 godina 
djelovanja i otvoren novoizgra|eni vatrogasni dom 
g nedjelja, 14. svibnja
• U Novom Vinodolskom zapo~ela sedmodnevna 26. 
konvencija karnevalskih gradova Europe – FECC-a
g srijeda, 17. svibnja
• U Rijeci sve~anom sjednicom Senata, Sveu~ili{te u 
Rijeci proslavilo 33. obljetnicu postojanja
g ~etvrtak, 18. svibnja 
• U sjedi{tu Županije ~elnici op}ina Ravna Gora i Skrad 
potpisali sporazum o uskla|ivanju granica op}ina, ~ime 
je napokon zavr{en dvogodi{nji spor o crti razgrani~enja
g petak, 19. svibnja 
• U Gerovu odr`ana zavr{nica 43. Goranovog prolje}a
g subota, 20. svibnja 
• Na stadionu na Kantridi odr`an peti olimpijski festival 
dje~jih vrti}a. Izme|u 500 sudionika ponovo su 
pobijedila djeca iz crikveni~kog dje~jeg vrti}a „Radost“  
g nedjelja, 21. svibnja
• U Bakru na ponovljenim izborima za Gradsko vije}e, 
najvi{e glasova (1216 ili 39,7 %) dobila lista HDZ-a 
~ime je osvojila 7 vije}ni~kih mjesta (od ukupno 15)
• U Novom Vinodolskom, uz sudjelovanje 650 sudionika 
okupljenih iz 30 dobrovoljnih vatrogasnih dru{tava 
odr`ano `upanijsko vatrogasno natjecanje djece i 
mlade`i
g srijeda, 23. svibnja 
• Maturanti svih srednjih {kola, usprkos neumoljivoj ki{i, 
{irom Županije na tradicionalni na~in obilje`ili posljednji 
dan srednjo{kolske nastave
g ~etvrtak, 25. svibnja
• U Zagrebu potpisani posljednji ugovori o kona~nom 
dovr{enju auto ceste Rijeka – Zagreb, o izgradnji druge 
trake na preostalih 44,2 km izme|u Kikovice i Stare 
Su{ice 
• U HKD-u na Su{aku sve~ano obilje`ena 120. 
godi{njica osnovne {kole Podmurvice iz Rijeke
• U gradu Krku zapo~eo 5. festival vina - Vinofest
• U Kastvu zapo~eo vi{ednevni Festival hrvatskih 
kazali{nih amatera i me|unarodni festival „Jadran 2006“ 
na kojem }e nastupiti 16 kazali{nih dru`ina
• U Umjetni~kom paviljonu u Zagrebu otvorena 
posthumna retrospektivna izlo`ba opatijskog slikara Ive 
Kaline
g petak, 26. svibnja
• Na sjednici Gradskog vije}a Malog Lo{inja izra`en 

jasni stav da se statua Apoksiomena vrati na Lo{inj i 
izlo`i u posebno ure|enom muzeju
g subota, 27. svibnja 
• U Rabu odr`ana peta izlo`ba rapske ovce i sira
• U Bakru odr`ana 12. me|unarodna vesla~ka regata 
pomorskih u~ili{ta, pobijedili vesla~i Fakulteta za 
pomorstvo in promet iz Portoro`a
g utorak, 30. svibnja
• U sjedi{tu Županije, `upan Zlatko Komadina i direktor 
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90dana

HNK „Rijeka“ potpisali Ugovor o pokroviteljstvu 54. 
me|unarodnog omladinskog nogometnog turnira 
“Kvarnerska rivijera”, te ugovor kojim je Županija 
nagradila ovogodi{nje pobjednike Kupa Hrvatske s 
300.000,00 kuna pomo}i za omladinski pogon
g srijeda, 31. svibnja
• Župan Zlatko Komadina posjetio op}ine Matulji i 
Lovran, a s na~elnicima op}ina potpisao ugovore kojima 
Županija s milijun kuna poma`e izgradnju vodovoda na 
njihovom podru~ju  
• U Opatiju tijekom cijelog popodneva i ve~eri stizali 
predsjednici i ostali visoki gosti, sudionici  regionalnog 
summita jugoisto~e Europe, a me|u prvima je 
doputovao predsjednik RH Stjepan Mesi}
• Predsjednik Republike Makedonije Branko 
Crvenkovski posjetio Rijeku i Makedonsko kulturno 
dru{tvo „Ilinden“

Lipanj
g ~etvrtak, 1. lipnja
• To~no u prvoj minuti zaplovili su trajekti „Jadrolinije“ 
i „Rapske plovidbe“ ~ime su napokon zapo~ele dugo 
o~ekivane no}ne trajektne vo`nje za otoke Cres i Rab  
• U Opatiji u hotelu „Ambasador“ odr`an summit {efova 
dr`ava jugoisto~ne Europe s temom „Komunikacijsko 
naslje|e – nova vizija jugoisto~ne Europe“
• Vlada RH odobrila Gradu Opatiji „25 posto plus jednu 
dionicu“ Liburnia Riviera Hotela d.d.  
g petak, 2. lipnja
• Bilateralnim susretima zavr{en Opatijski summit 
{efova dr`ava jugoisto~ne Europe
g subota, 3. lipnja
• U Krku u Domu za starije i nemo}ne osobe Mali 

Kartec odr`an V. hrvatski festival sportske rekreacije 
osoba starije dobi uz sudjelovanje 1.500 sudionika iz 
cijele Hrvatske i Slovenije
g ponedjeljak, 5. lipnja
• U Delnicama zapo~eo drugi dvodnevni susret `upana 
Zlatka Komadine s gradona~elnicima i na~elnicima 
op}ina uz sudjelovanje ~elnih ljudi iz tridesetak jedinica 
lokalne samouprave s podru~ja Županije
• U Rijeci u Gradskoj vije}nici, povodom me|unarodnog 
Dana za{tite okoli{a, Županijski zavod za odr`ivi razvoj 
i prostorno planiranje predstavio knjigu „Za{ti}ena 
prirodna ba{tina Primorsko-goranske `upanije“
g utorak, 6. lipnja
• U Rijeci, pod pokroviteljstvom Primorsko-goranske 
`upanije, zapo~eo tre}i hrvatski Susret kvalitetnih {kola 
„RI – KVAŠ – 21“
• U Kastvu, povodom Dana Grada, odr`ana sve~ana 
sjednica Gradskog vije}a Kastva. Nagrada za `ivotno 
djelo posthumno dodijeljena Vojku Vlahu  
• U Omi{lju, povodom Dana Op}ine, odr`ana sve~ana 
sjednica Op}inskog vije}a Omi{lja. Nagrada za `ivotno 
djelo dodijeljena Jerku Iliji}u 
g srijeda, 7. lipnja
• U sjedi{tu Županije odr`an sastanak `upana i 
predsjednika Uprave INA – Industrija nafte d.d. koji 
je tom prilikom potvrdio da }e se rafi nerijski pogoni s 
Mlake dijelom preseliti na Urinj, a ostali ugasiti
• U Kastvu, dr. William Glasser pokreta~ svjetskog 
projekta „Kvalitetne {kole“, OŠ „Milan Brozovi}“ kao 
prvoj {koli u Europi, dodijelio taj presti`an naslov
• U zgradi rije~ke FINE ministar fi nancija Ivan Šuker 
otvorio podru~ni ured Hrvatske banke za obnovu i razvoj

Dana 11. travnja obilje`ena je trinaesta 
obljetnica Primorsko-goranske 

`upanije. U Hrvatskom kulturnom domu 
na Su{aku odr`ana je tom prigodom 
sve~anost na kojoj su uru~ene godi{nje 
nagrade Primorsko-goranske `upanije. Za 
izvanredne uspjehe u humanitarnom radu 
i promicanje edukacije i aktivnosti mladih 
u suzbijanju ovisnosti i nasilja nagradu 
je dobila gospo|a Vesna Ðuji} iz Novog 
Vinodolskog, kao i Župni zbor Mrkopalj 
za doprinos glazbenoj kulturi i zapa`ena 
postignu}a na podru~ju zborskog pjevanja. 
Nagradu za `ivotno djelo, predsjednik 
Skup{tine Marinko Dumani} uru~io je 
akademiku Petru Str~i}u za postignute 
rezultate u istra`ivanju povijesti Hrvatskog 
primorja i Gorskog kotara te za sveukupan 
doprinos znanstveno-istra`iva~kom radu 
na podru~ju povijesnih znanosti.g

SveËano obiljeæen
Dan Æupanije
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djeci koja su slikala u akciji „Volim Hrvatsku“
g ~etvrtak, 8. lipnja
• Predsjednik Uprave B.I. „3. maj“ Gvozden Rukavina 
podnio ostavku, nakon {to je Nadzorni odbor za novog 
direktora brodogradili{ta imenovao Tomislava Prpi}a
g petak, 9. lipnja
• U sjedi{tu Županije odr`ana prva sjednica novo 
imenovanog Županijskog zapovjedni{tva za{tite i 
spa{avanja
g subota, 10. lipnja 
• U Lopa~i kraj Jelenja odr`ana humanitarna akcija 
„Neka Pegaz poleti“ – prvo regionalno natjecanje u 
konjani{tvu za osobe s posebnim potrebama
Na rije~kom Korzu, `upan i gradona~elnik Rijeke 
Gradskom kazali{tu lutaka predali novo kombi vozilo
g nedjelja, 11. lipnja
• U Fu`inama odr`ana ~etvrta me|unarodna utrka 
vatrogasaca sa 210 natjecatelja iz Hrvatske i Slovenije
g ponedjeljak, 12. lipnja
• U Rijeci, u zgradi HNK Ivana pl. Zajca, odr`avanjem 
sve~ane sjednice Gradskog vije}a obilje`en blagdan sv. 
Vida, za{titnika Rijeke. Tom prilikom nagradu za `ivotno 
djelo dobila je operna diva Blanka Zec
• U Rijeci, uz zgradu Rije~ke nadbiskupije, sve~ano 
otvorena novoimenovana ulica Ivana Pavla II.
g utorak, 13. lipnja
• U sjedi{tu Županije zamjenik `upana Luka Denona 
primio bo}arice bo}arskog kluba „Pa{ac“, osvaja~ice 
drugog mjesta na 2. Kupu Europe
• U Fu`inama sve~ano proslavljen Dan Op}ine Fu`ine 
- otvoren obnovljeni park dr. Franje Ra~koga i otkrivena 
spomen-plo~a ma|arskom znanstveniku Tivadaru 
Lechoczkyiju
• Na Svjetskom nogometnom prvenstvu reprezentacija 
Hrvatske u Berlinu izgubila od Brazila 0:1 
g srijeda, 14. lipnja 
• Uo~i Blagdana sv. Vida, patrona Rijeke i Rije~ke 
nadbiskupije i Dana Grada Rijeke odr`ane brojne 
sve~anosti, te sve~ana procesija sredi{tem grada
• U Opatiji, povodom Dana Grada odr`ana sve~ana 
sjednica Gradskog vije}a Opatije. Nagrada za `ivotno 
djelo dodijeljena Emilu Bratovi}u  
• U Rijeci, povodom 130. godi{njice utemeljenja i 60. 
godi{njice javnog djelovanja Prirodoslovnog muzeja, a 
pod pokroviteljstvom Županije, zapo~eo 2. znanstveni 
skup „Prirodoslovna istra`ivanja Rije~kog podru~ja“
g petak, 16. lipnja
• U Bakru na konstituiraju}oj sjednici Gradskog 
vije}a, za predsjednika Gradskog vije}a izabran Milan 

Ron~evi}, a za gradona~elnika ponovo Tomislav Klari} 
iz Zlobina
• U Puntu po~eo 52. Festival folklora otoka Krka. 
• U Opatiji, pod pokroviteljstvom Primorsko-goranske 
`upanije, otvoreno 15. Europsko prvenstvo u slobodnom 
letenju zmajem 
• U Malom Lo{inju odr`ana prva ve~er MIK-a
g subota, 17. lipnja
• Na ruti Rijeka – Omi{alj – Rijeka odr`ano sedmo 
izdanje regate „Fiumanka“, pobijedio krsta{ „Bog One“
• U Ronjgima, pod nazivom „Kanat pul Ronjgi“ odr`an 
susret pjeva~kih zborova Primorsko-goranske `upanije  
g ponedjeljak, 19. lipnja
• U blizini Punta, uz nazo~nost predsjednika Vlade RH 
dr. Ive Sanadera, pu{tena u rad nova transformatorska 
stanica ~ime je rije{ena elektroopskrba otoka Krka 

Od 3. do 10. svibnja u Primorsko-
goranskoj `upaniji obilje`en je 

Europski tjedan. Od bogatog programa 
manifestacija u tome tjednu izdvajamo 
otvaranje Europskog informacijskog 
doma u Regionalnoj razvojnoj agenciji 
u Ulici Milutina Bara~a u Rijeci, javnu 
tribinu “Aktualni odnosi Europska unija - 
Republika Hrvatska” u organizaciji ’’Novog 
lista’’ i PGŽ-a, te posjet {efa delegacije 
Europske komisije u Republici Hrvatskoj, 
veleposlanika Vincenta Degerta koji je 
u gradskoj vije}nici govorio o aktualnom 
trenutku odnosa EU i Republike Hrvatske.g

Županijsko poglavarstvo od 20. 
travnja 2006. u svome radu koristi 

ra~unala, umjesto uobi~ajenih hrpetina 
papira i radnog materijala na stolovima. 
Modernizacija rada `upanijske uprave 
sasvim je u skladu s trendovima Europske 
unije, racionalizacije poslovanja, a`urnosti 

i dostupnosti dokumenata. Novost je i to 
da se sjednice Poglavarstva mogu pratiti i 
iz drugih prostorija u Županiji, a u idu}im 
fazama razvoja informacijskog sustava 
PGŽ-a bit }e mogu}e izravno pratiti 
sjednice putem interneta. g

Bogat program 
Europskog 
tjedna

Sjednice Poglavarstva ‘’bez papira’’

Županijsko poglavarstvo od 20. travnja 
2006. u svome radu koristi ra~unala. 

Uskoro }e biti mogu}e izravno pratiti 
sjednice putem interneta
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U povodu 
Me|unarodnog 

dana za{tite okoli{a 
5. lipnja, Županijski 
zavod za odr`ivi razvoj 
i prostorno planiranje u 
rije~koj Gradskoj vije}nici 
predstavio je knjigu 
’’’Za{ti}ena prirodna 
ba{tina Primorsko-
goranske `upanije’’ i 
prigodni plakat. Knjiga 
je izdana na hrvatskom, 
engleskom i njema~kom jeziku u nakladi 
od 500 primjeraka po jeziku, a namijenjena 
je doma}im i stranim gostima kojima 
se `eli predstaviti za{ti}ene prirodne 
vrijednosti `upanije.g

ZaπtiÊena 
baπtina

g utorak, 20. lipnja
• Župan Zlatko Komadina primio u~enike i mentore, 
osvaja~e prvih mjesta na natjecanjima i smotrama 
znanja, vje{tina i umije}a u {kolskoj godini 2005./2006.g
g srijeda, 21. lipnja
• U Rijeci u Hrvatskom kulturnom domu na Su{aku 
Primorsko-goranska `upanija i Grad Rijeka odr`ali 
zajedni~ku sve~anu akademiju povodom Dana 
dr`avnosti i Dana antifa{isti~ke borbe 
• Ministar znanosti, obrazovanja i {porta Dragan 
Primorac obi{ao prvi ure|eni objekt u sklopu budu}eg 
Sveu~ili{nog kampusa na Trsatu 
g ~etvrtak, 22. lipnja
• Širom Županije obilje`en Dan antifa{isti~ke borbe 
- najve}e manifestacije tradicionalno odr`ane na 
Tuhobi}u, Lukovu u Bribirskoj {umi i na otoku Krku (u 
Puntu)
g petak, 23. lipnja
• U Delnicama, povodom Dana Grada odr`ana sve~ana 
sjednica Gradskog vije}a Delnice. Nagrade za `ivotno 
djelo dodijeljene Josipu Šporeru i Antunu Majnari}u
g subota, 24. lipnja
• Svog za{titnika, sv. Ivana Krstitelja obilje`ili su 
stanovnici dviju kr~kih op}ina – Vrbnika i Ba{ke. 
Sredi{nja proslava u Vrbniku odr`ana uz nazo~nost 
potpredsjednice Vlade RH Jadranke Kosor i tom 
prilikom su zapo~eli radovi na gradnji vodoopskrbnog 
sustava Risika i Garica
• U Rijeci na gatu Karoline rije~ke odr`ana finalna 
ve~er 36. festivala Melodije Istre i Kvarnera, pobjednici 
festivala postali Josip Butorac, Voljen Grbac i Mirko 
Cetinski s pjesmom „Pro{e}i se z manum po Kvarneru“
g nedjelja, 25. lipnja
• Širom Županije obilje`en Dan dr`avnosti 
g ponedjeljak, 26. lipnja
• Prigodnom sve~ano{}u zapo~ela gradnja posljednjih 
44 kilometara punog profila na dionicama autoceste 
Rijeka – Zagreb, izme|u Kikovice i Stare Su{ice
g utorak, 27. lipnja 
• Na redovnoj Skup{tini Erste&Steiermarkische banke, 
odr`anoj u HKD-u na Su{aku obznanjeno da je u 2005. 
g banka ostvarila dobit od skoro 350 milijuna kuna
• U Rijeci na sjednici Skup{tine Zajednice udruga 
umirovljenika PGŽ, za novog predsjednika izabran 
Danijel Ma`uran
g srijeda, 28. lipnja
• HGK - Županijska komora Rijeka na prigodnoj 
sve~anosti dodijelila godi{nja priznanja tvrtkama 
za poslovanje u 2005. g. Priznanje u kategoriji 
velikih poduze}a dobila tvrtka „Lo{injska plovidba 
– brodarstvo“
• Vlada RH podr`ala kandidaturu Rijeke za 
Mediteranske igre 2013. godine
• Izrazito visoke temperature, u Rijeci izmjereno 
rekordnih 35,2oC, a temperatura mora na Rabu dosegla 
~ak 28oC
g ~etvrtak, 29. lipnja
• U Rijeci sve~ano otvorene tre}e Rije~ke ljetne no}i 
koje }e potrajati do 27. srpnja, a u Kastvu otvoreno 15. 

Kastafsko kulturno leto koje }e potrajati do 25. kolovoza
g petak, 30. lipnja
• Župan Zlatko Komadina u sklopu obilje`avanja 
15. obljetnice osnivanja 111. brigade ZNG-a primio 
brigadnog generala Sergia Rabara i suradnike  
• Na otoku Rabu, u organizaciji VZ PGŽ odr`ana javna 
vatrogasna vje`ba ga{enja po`ara otvorenog prostora

Na prijedlog župana Primorsko-
goranske županije a na temelju 

provedenog natje~aja izabrani su na 
34. sjednici Županijskog poglavarstva 6. 
srpnja novi rukovoditelji upravnih tijela 
Primorsko-goranske županije. Od ukupno 
15 prijava za {est natjecatelja utvr|eno da 
ne ispunjavaju uvjete natje~aja. Novi (stari) 
predstojnik Ureda Županije je Branko 
Škrobonja dipl. ing. Pro~elnica Upravnog 
odjela za prora~un i financije je Bosiljka 
Kal~i} dipl. oec, prof. dr. sc. Mladen ^rnjar 
ostaje ravnateljem Županijskog zavoda 
za održivi razvoj i prostorno planiranje. 
Mr. sc. Jasna Blaževi} i dalje je pro~elnica 
Upravnog odjela za obrazovanje, kulturu i 
sport. Vladimir ^ekada, dipl. ing, pro~elnik 
je Upravnog odjela za upravljanje 
imovinom i op}e poslove, a Nikola Mendrila 
dipl. ing. pro~elnik Upravnog odjela za 
pomorstvo, promet i veze. Novo ime je 
Berislav Tuli} dipl. ing, koji je imenovan 
pro~elnikom Upravnog odjela za turizam, 
poduzetni{tvo i poljoprivredu. Rukovoditelji 
županijskih upravnih tijela imenovani su na 
vrijeme od 4 godine.g

Me|u izabranim rukovoditeljima upravnih 
tijela Primorsko-goranske županije novo 

je ime Berislav Tuli}, koji je imenovan 
pro~elnikom Upravnog odjela za turizam, 

poduzetni{tvo i poljoprivredu

Novi æupanijski proËelnici

Hrvatski Sabor je na sjednici 13. srpnja izglasao odluku o 
osnivanju 6 novih op}ina, me|u kojima se nalazi i Op}ina 
Lopar, nastala izdvajanjem iz podru~ja Grada Raba. 
To je 36. jedinica lokalne samouprave u Primorsko-
goranskoj županiji. U Saboru nije pro{ao prijedlog za 
osnivanje Op}ine Vinodol izdvajanjem naselja Tribalj, 
Gri`ane i Drivenik iz Op}ine Vinodolske.

Lopar nova opÊina
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razgovor:

Kapetan 
na Ëelu 
æupanijskog 
broda

Marinko Dumani}, 
predsjednik Skup{tine Primorsko-goranske `upanije

@upanija je prije egzistirala 
kao jedno slijepo 

crijevo izme|u 
lokalne samouprave 

i dr`ave. Sada 
mislim da su je 

gra|ani i mediji 
prepoznali kao 

potrebnu. Stalo nam 
je da policentri~no 

~inimo {to god 
mo`emo da 

do|e do 
razvoja 

svih 
dijelova 

`upanije
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razgovor:�������Marinko Dumani}, predsjednik Skup{tine Primorsko-goranske `upanije

Kad ste prije ne{to vi{e od 
dvije godine do{li na ~elo 

@upanijske skup{tine, naglasili 
ste da }ete se boriti za {to vi{e 
gospodarskih tema.

- To je moj moto s kojim sam 
kao ~lan Hrvatske narodne 
stranke i u{ao u politiku. 
Politika nije moja ambicija, 
nego sredstvo da gospodarstvo 
dobije na zna~aju i da politika 
koja se bavi ukupnim `ivotom 
vodi ra~una o gospodarstvu. 
Ova dru{tvena infrastruktura 
bez jake gospodarske osnove 
ne mo`e stvoriti materijalnu 
osnovu za razvoj zdravstva, 
{kolstva, socijale, op}enito 
komunalne infrastrukture. Bez 
obzira {to mi kao @upanijska 
skup{tina ili uprava nemamo 
toliko ingerencija, ipak mo`emo 
stvarati preduvjete i maksimalno 
pomagati ono {to smatramo 
bitnim - a to je poduzetni{tvo. 

[to se ti~e velikog 

gospodarstva, prije svega 
moramo biti zainteresirani 
da brodogradnja opstane, da 
opstane pomorstvo, da razvijamo 
turizam kao granu koja je danas 
primarna u `upaniji. Drago 
mi je {to smo u suradnji sa 
Sveu~ili{tem izradili Master plan 
turizma kao bitan uvjet da lokalne 
jedinice usklade svoje razvojne i 
prostorne planove s tim planom. 

* Dugo ste gospodarstvenik, 
dugogodi{nji direktor 
“Lo{injske plovidbe”, a 
nazivaju vas i jednim od prvih 
socijalisti~kih menad`era. 
[to se dogodilo rije~kom 
gospodarstvu u devedesetima 
i mislite li da ima {anse za 
ozdravljenje?

- Gledajte, ako gledamo 
devedesete, izlaz iz socijalizma 
i stvaranje hrvatske dr`ave, 
grad Rijeka koji je bio drugi ili 
tre}i industrijski grad u biv{oj 
dr`avi, odjednom je kao takav 

prestao funkcionirati. Tijekom 
devedesetih, ne samo u Rijeci 
nego op}enito u Hrvatskoj, 
mislim da je zavladala jedna 
~udna logika da }e se stvari 
same po sebi rje{avati. Me|utim, 
nisu se rje{avale. Mi smo se od 
onda{njeg tr`i{ta, naslonjeni 
na izvoz u slabije razvijene 
zemlje, odjednom okrenuli k 
Europi a tu nismo imali {to tra`iti. 
Pretvorba i privatizacija su s 
druge strane u~inile najve}e 
zlo; da bi se postalo od ni~ega 
vlasnik ne~ega, radile su se 
kriminalne stvari. Uzmite Tvornicu 
papira. Ako je 180 godina mogla 
proizvoditi papir, ja i danas 
dvojim je li mogla i dalje. Ali ne, 
i{lo se k privatizaciji i prodaji 
imovine a o proizvodnji nitko nije 
vodio ra~una. Radnici su tako 
ostajali bez posla, imovina je 
preprodana, propala ili uni{tena. 
To je primjer Ben~i}a, Vulkana, 
Torpeda, Tvornice papira... a da 
je ne{to od te proizvodnje moglo 

opstati, ja sam duboko uvjeren. 

Spa{avanje linijskog 
brodarstva i povratak 
tereta 

* Na ~elu “Lo{injske 
plovidbe” uspjeli ste odr`ati 
tog sada jedinog linijskog 
brodara u Hrvatskoj.

- Imali smo tri linijska brodara; 
Croatia line (ex Jugolinija) bio 
je najve}i, nacionalni brodar, 
Lo{injska je bila linijski brodar 
unutar Mediterana, a Jadroplov 
je pokrivao odre|ena podru~ja 
isto~ne Afrike, sjeverne Amerike 
i Kanade. Mi smo s ta tri brodara 
imali ishodi{ne to~ke iz rije~ke 
luke i vezu s ~itavim svijetom. 
Linije su pokrivale sve zemlje 
ovoga svijeta i sve kontinente, {to 
je bio preduvjet izvoza i uvoza. 
Drugo, tada{nja materijalna 
proizvodnja i potrebe koje su 
bile izvozno-uvozne su bile 
enormne koli~ine tereta zbog 

Indijanci u vlastitoj zemlji 
* Jeste li euroskeptik?

- Gledajte, ja sam eurooprezan. Ja ne bih da idemo u EU s 
glavom u torbi. Mi smo po povr{ini relativno mala zemlja, u postotku 
stanovni{tva predstavljamo manje od 1 posto, no Europi smo sigurno 
interesantni jer imamo krasnu obalu i otoke. Danas u Europi egzistira 
otprilike 6.400 km obale koja je relativno netaknuta a to je na{a 
hrvatska jadranska obala s obalnom crtom svih na{ih otoka. Sve te 
resurse koje imamo, prirodne i infrastrukturne, moramo za{tititi na 
na~in da ne iza|u svi iz hrvatskih ruku. Na{a ekonomska snaga je 
relativno mala, i na{i ljudi su iz neima{tine skloni prodavati svoju 
djedovinu. Otvara se mogu}nost da Europa sutra, kad postanemo 
~lanica EU, mo`e kupovati i trgovati hrvatskom zemljom, i tada se ja 
bojim da }emo postati Indijanci u vlastitoj zemlji. Mi smo ve} prodali 
velik dio infrastrukture: banke, osiguranja, telekomunikacije, naftnu 
industriju, i sutra }e ovim tempom sve iza}i iz na{ih ruku. Bojim se 
da smo ve} izgubili onaj infrastrukturni suverenitet i pitam se tko }e 
u budu}nosti upravljati ovom zemljom, da li mi ili kapital izvana? Zato 
sam ja eurooprezan. 

Marinko Dumani}: @upanija `eli odlu~ivati o 
`ivotu i radu na svom podru~ju 
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razgovor:�������Marinko Dumani}, predsjednik Skup{tine Primorsko-goranske `upanije

kojih je u ono doba bilo mogu}e 
razvijati rije~ku luku, luku Plo~e 
i ostale luke jer je suhih tereta 
bilo dovoljno. Uni{tavaju}i 
industriju, zaustavljaju}i izvoz, 
a stvaraju}i tr`i{nu fi lozofi ju 
devedesetih godina “uvozimo 
pa preprodavajmo”, dovelo je do 
kolapsa cijele privrede.

Ja sam uvijek bio zastupnik 
teorije da pomorska zemlja mora 
imati teretne pomorske linije. Ako 
nema tih linija i veze sa svijetom, 
onda je te{ko uop}e govoriti o 
mogu}nosti da na{a roba ide 
putovima koji su najjeftiniji. Jer 
roba }e do}i, ali ne i najjeftinijim 
putem i ceh }e platiti krajnji 
potro{a~i. Osim toga, mi smo bili 
izgubili status tranzitne zemlje 
preko koje je roba putovala 
u srednju i isto~nu Europu. 
Nestankom doma}ih brodara 
nestali su i komintenti koji su 
obavljali usluge prijevoza. 

“Lo{injska” je kao linijski 
mediteranski brodar i u doba 

rata dr`ala linije iz rije~ke luke, 
~ak i pod blokadom jugo-vojske. 
Na`alost, i linijsko brodarstvo 
tra`i odre|ene subvencije. 
Hrvatska i Sabor su 1999. 
usvojili strategiju prometnog 
razvoja RH koja je za mene 
vrlo dobar dokument, jer ne 
govori samo o brodarstvu nego 
o svim segmentima transporta. 
Me|utim, ta se strategija nikad 
nije obistinila, usvojena je, ali stoji 
u ladici.

I tek kad smo udarili glavom o 
pod, shvatili smo da treba ne{to 
napraviti. Kako vi{e nismo imali 
prekomorske linije, onda smo 
do{li barem do spoznaje da 
treba odr`ati linije izme|u na{ih 
i talijanskih luka koje su velike 
prekrcajne luke megabrodara 
u Mediteranu. To su dr`ava i 
resorno ministarstvo u to doba 
prihvatili. Shvatilo se da je to 
pitanje dugoro~nog razvoja i 
odr`avanja ukupnog prometa 
preko na{ih luka, {to i danas 
egzistira. Samo zahvaljuju}i tome 
{to je uspostavljen feeder-servis, 
a po~eli smo u prvoj godini s 
4.400 kontejnera, da bismo do{li 
na 30.000 kontejnera, i sami 
megabrodari su uvidjeli da je 
to interesantan kola~ i uklju~ili 
se direktnim linijama prema 
rije~koj luci. U 2005. godini samo 
“Lo{injska plovidba” prevezla je 
preko 65.000 kontejnera, a svi 
brodari zajedno preko 100.000 
kontejnera.

Rije~ka luka je lani zavr{ila 
s apsolutnim rekordom s 
preko 70.000 kontejnera 
izmanipuliranog tereta, {to nikad 
u pro{losti nije bilo. Ako nekome 
slu~ajno padne na pamet, jer 
pregovaramo s Europskom 
unijom, da sre`e i tu subvenciju, 
uvjeren sam da }emo izgubiti 
postoje}i promet. 

A da ne govorimo da smo, 
o`ivljavaju}i taj kontejnerski 
promet, o`ivjeli i prate}e slu`be 
u transportu roba: razvili su 
se i agenti i {pediteri, kopneni 
prijevoznici i raznorazni 
dobavlja~i. Na svaki dolar koji 
je ulo`en kao subvencija, vra}a 

se sedam dolara. To je taj 
multiplikativni efekt: raste promet 
i raste ukupni prihod. 

EU ne}e rije{iti na{e 
probleme

Naravno, kad uspore|ujemo 
na{e luke s europskima i 
svjetskima, onda smo mi 
patuljci u prijevozu i pretovaru 
kontejnera. Rotterdam radi 
milijune kontejnera. Me|utim, rast 
rije~ke luke je permanentan i u 
nju treba stalno ulagati. Zato je 
vrlo dobro {to je Vlada prihvatila 
projekt Rijeka-Gateway, izgradnju 
zapadnog terminala, putni~kih 
terminala i ukupnu modernizaciju 
rije~ke luke, a u tom projektu su 
i ceste D-403 i D-404, rije~ka 
zaobilaznica te pristupni putevi 
do luke i rje{enja izlaznih 
gradskih prometnica u funkciji 
budu}eg razvoja, jer }e promet 
u rije~koj luci permanentno rasti. 
Mi }emo vjerojatno u budu}nosti 
imati dva kontejnerska terminala, 
jedan na Brajdici, a drugi na 
zapadnoj, Zagreba~koj obali. I 
to je dobro, jer }emo imati ve}u 
mogu}nost pru`anja usluga. 

* Trenuta~no je u 
gospodarstvu @upanije tri puta 
ve}i uvoz roba od izvoza. To 
objavljujemo u svakom broju. 
Ho}e li se s pribli`avanjem EU 
ti trendovi preokrenuti? 

- Svaka zemlja u svijetu 
bori se da ima pozitivnu 
vanjskotrgovinsku bilancu, za 
razliku od nas koji smo stvari 
postavili naopako pa smo rekli: 
mi }emo uvoziti i trgovati. No, 
bez proizvodnje i izvoza nema ni 
{irenja razvoja, ni zapo{ljavanja, 
i mi }emo se stalno vrtjeti u krug. 
U posljednjih desetak godina 
stalno se vrtimo oko 300 tisu}a 
nezaposlenih. I mladi se nara{taji 
s pravom pitaju kad zavr{e {kolu: 
koja je to moja perspektiva?

Koliko god su sada trendovi 
ulaska u Europsku uniju, 
mislim da EU ne}e rije{iti na{e 
probleme. Mi ih moramo rje{avati. 
A to zna~i da trebamo stvoriti 
nacionalni konsenzus koji je to 
donji limit nacionalnih interesa 

ispod kojih ne idemo. Ja nisam 
siguran da takva strategija 
postoji. A bez toga te{ko je 
procjenjivati {to je to Hrvatskoj 
interesantno u Europskoj uniji.

* Ne bi li ulaskom u Europsku 
uniju prvo trebala stradati 
brodogradnja?

- Tvrdim, ako Hrvatska 
zatvori brodogradnju, odnosno 
ako se ukinu subvencije za 
brodogradnju, onda smo zatvorili 
zadnju industrijsku, tehni~ku 
granu koja je komplementarna i 
konkurentna u svijetu. Onda se 
pitam {to je ostalo od Hrvatske 
ako zatvorimo industriju koja 
proizvodi jedan sofi sticirani 
proizvod koji je prepoznat u 
svijetu. Manje-vi{e u svijetu 
je brodogradnja svugdje 
subvencionirana, na ovaj ili 
onaj na~in; kroz te~aj, direktne 
ili indirektne subvencije. Prema 
tome, u pregovorima s EU nas 
se uop}e ne bi trebalo ticati to 
{to su oni zatvorili ve}inu svoje 
brodogradnje. Jer, ako dopustimo 
da se uni{ti na{a brodogradnja, 
onda ja vi{e ne vidim Hrvatsku 
kao tehni~ku zemlju. Onda se 
pitam: {to je sa {kolstvom, s 
fakultetima, uop}e s usmjerenjem 
tehni~kih znanja i disciplina koje 
su potrebne ovome dru{tvu.

Porez na dohodak vratiti 
lokalnoj samoupravi

* Udio Primorsko-goranske 
`upanije u ukupnom prihodu 
Republike Hrvatske je 6,1 
posto. To je me|utim statistika, 
koja ne priznaje stanje na 
terenu. Velike kompanije i 
ovdje ostvaruju prihod, koji 
se me|utim ra~una prema 
sjedi{tu fi rmi.

- Mi ve} du`e vrijeme 
zastupamo tezu da se porez na 
profi t ustupi dr`avi, ali da porez 
na dohodak ne ide dr`avi u onom 
dijelu u kojem ide danas, nego 
da to ostane lokalnoj samoupravi 
i `upaniji. Sve velike kompanije 
imaju sjedi{te u Zagrebu i danas 
imate situaciju da Grad Zagreb 
ima prora~un ve}i od 6 milijardi 
kuna, a toliko imaju sve ostale 

Nije samo pitanje policentri~nog razvoja Hrvatske u 
smislu ovlasti i broja gradova, op}ina i `upanija, nego je 

su{tinsko pitanje i materijalnih ovlasti. Zabadava nam 
politi~ke ovlasti ako nemamo fi nancijska sredstva
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jedinice lokalne samouprave i 
`upanije u Hrvatskoj. Jest da 
je u pogledu stanovni{tva Grad 
Zagreb ~etvrtina Hrvatske, ali 
on je 50 posto ukupne privredne 
aktivnosti.

I sad se stvarno postavlja 
pitanje je li cijela Hrvatska 
zapravo periferija Zagreba? 
Prema tome, nije samo pitanje 
policentri~nog razvoja Hrvatske 
u smislu ovlasti i broja gradova, 
op}ina i `upanija, nego je 
su{tinsko pitanje i materijalnih 
ovlasti. Zabadava nam politi~ke 
ovlasti ako nemamo fi nancijska 
sredstva. Kad gledate i na{ 
`upanijski prora~un s 270 
milijuna kuna - za pola toga 
prora~una mi smo samo 
prometnici. Dolaze sredstva iz 
dr`ave za {kolstvo, zdravstvo 
i socijalu i to skre}emo prema 
bolnicama, {kolama i socijalnim 
ustanovama. Prema tome, to 
nisu izvorna sredstva `upanije 
koja bi ona mogla usmjeravati 
u odre|ene razvojne projekte. 
I zato je nu`no napraviti 
decentralizaciju sredstava i 
prema `upanijama i prema 
lokalnoj zajednici. To je jedini 
na~in da lokalna samouprava 
dobije na zna~aju i da ona 
odlu~uje o `ivotu i radu na svom 
podru~ju te da ima mogu}nost 
ulaganja. 

Gledajte, mi smo u @upaniji 
odlu~ili da se napravi sredi{nja 
zona za gospodarenje otpado 
za cijelu `upaniju na Mari{}ini,  
i da se svi ti deponiji koji su 
po gradovima i op}inama de 
facto ugase, odnosno postanu 
recikla`na dvori{ta. Da bi se 
dovr{ilo Mari{}inu potrebna su 
golema sredstva. @upanija ih 
nema, pa ni Grad Rijeka nije u 
stanju participirati. Zato tra`imo 
pomo} dr`ave, jer je i to u njenom 
interesu, no da su sredstva 
decentralizirana, vjerojatno i ne 
bismo tra`ili pomo} dr`ave. Ne bi 
bilo potrebno. 

* Upravo u ovom listu, preko 
ministrice vanjskih poslova 
RH, poru~eno je da Vlada 
jako puno razmi{lja i skrbi o 

ovom kraju. Dijelite li njeno 
mi{ljenje?

- Da li Vlada razmi{lja i ula`e 
u ovaj kraj - ula`e, ali da li je to 
dostatno - vjerojatno ne. Jer, 
kad gledate podatak iz zadnjeg 
broja Hrvatskog autokluba, da se 
milijarda i pol kuna ula`e danas 
u cestogradnju u Hrvatskoj, 
onda znajte da se u ovoj `upaniji 
momentalno ula`e 50-60 milijuna 
kuna. Mi smatramo da to nije 
dovoljno. Mi imamo goru}e 
prometne probleme koje valja 
rije{iti i koji ne trpe odgodu. A 
da ne govorimo o kampusu, 
bolnici... Vrpce su prerezane, ali 
sve ostalo stoji. Oko bolnice sam 
manje optimist nego oko gradnje 
kampusa. Na Trsatu se ne{to 
po~elo zbivati vezano za gradnju 
pojedinih fakulteta i ure|enje 
postoje}ih zgrada te izgradnju 
drugih. 

Nemamo zatvorenih 
sjednica 

* U drugom ste mandatu 
na ~elu @panijske skup{tine, 
u kojoj natpolovi~nu ve}inu 
~ini koalicija osam stranaka. 
^injenica je da se u proteklom 
mandatu Skup{tina prvi put 
nije raspala... 

- Mi smo se u koaliciji slo`ili oko 
programa, a zahvaljuju}i bira~ima 
sastavili smo izvr{nu vlast. Mislim 
da je opozicija u Skup{tini veoma 
konstruktivna. Kao predsjednik 
Skup{tine poku{avam raditi na 
na~in da raspravimo sve teme 
koje do|u na Skup{tinu od 
strane Poglavarstva. Mi nismo 
bukvalno pozicija i opozicija jer 
vrlo ~esto dolazi do sinteze na{ih 
razmi{ljanja. 

* Ipak, gdje postoji najvi{e 
nesuglasica, oko kojih pitanja?

- Kad gledamo sastav na{ih 
vije}nika u @upaniji bez obzira 
na poziciju i opoziciju, mislim 
da smo za razliku od odre|enih 
drugih sredina puno tolerantniji 
i u raspravama, nismo isklju~ivi. 
Ne hitamo predmete jedan na 
drugoga. Nema ni razloga, mi 
smo takvi ljudi i odre|ena kultura 
dijaloga postoji. Mislim, ni{ta 

nije idealno, pravo opozicije 
je da bude nezadovoljna. Kad 
bi opozicija bila zadovoljna, 
pozicija bi bila jo{ zadovoljnija 
pa bi nam se mogle doga|ati 
stvari poput onih iz Grada Rijeke 
gdje je Poglavarstvo odlu~ivalo 
o samima sebi na zatvorenom 
dijelu sjednice. Kad je u pitanju 
~lan Poglavarstva, onda njegov 
predmet mo`e rje{avati samo 
Skup{tina. Ne mo`ete sami o 
sebi odlu~ivati jer je to direktni 
sukob interesa.

I na na{oj nedavnoj Skup{tini 
za vrijeme aktualnog sata bilo je 
pitanje da li u ovoj @upaniji postoji 
sukob interesa. Ova `upanijska 
uprava jo{ je u pro{lom mandatu 
spre~avala svaku natruhu sukoba 
interesa. Jednostavno, na{e je 
stajali{te da odre|eni du`nosnici 
ne mogu primati naknade za 
~lanstvo u pojedinim tijelima i 
~inimo sve da ~lanovi `upanijske 
uprave ne mogu sami sebi 
pogodovati. ^ovjek na javnoj 
funkciji mora gledati op}i interes 
a ne korist samoga sebe. I mislim 
da za sada, bar ono {to ja znam, 
nema takvog sukoba interesa i 
potencijalnih mogu}nosti da bi 
ova izvr{na vlast pogodovala 
samoj sebi. 

Tu je vrlo bitna i transparentnost 
ove vlasti. Medijima su dostupne 
sve informacije, {tovi{e, u 
ovoj `upanijskoj upravi su sve 
informacije na web stranicama 
(www.pgz.hr, op.a.). Ni{ta nije 
nedostupno, nema zatvorenih 
sjednica. 

Ustrajati u prezentiranju 
uloge @upanije

* Kakva je percepcija javnosti 
prema @upaniji? Znaju li ljudi 
~emu slu`i `upanijska vlast? 

- Mi smo prostorno jedna od 
ve}ih `upanija, posebno ako 
govorimo o relativnoj udaljenosti; 
od Vrbovskog prema Iloviku, 
Mo{}eni~ke Drage prema Novom 
Vinodolskom odnosno Rabu. 
Vjerojatno ve}ina gra|ana i ne 
zna podatak koliko ima op}ina i 
gradova na podru~ju ove na{e 
`upanije. Prema tome, to zna~i 

da treba ustrajati u prezentiranju 
`upanijskog prostora i uloge 
`upanijske uprave i kroz ovaj 
na{ magazin “Zeleno i plavo” i 
kroz “Kanal Ri” kojem je `upanija 
jedan od osniva~a, a koji je za 
emitiranje dobio `upanijsku 
koncesiju i postaje sve zna~ajniji. 
Ova uprava je uzela sebi u 
zadatak da dokapitalizira s 
800.000 kuna “Kanal Ri” kako 
bi se ova televizija mogla dalje 
razvijati. Informiranje ljudi kroz 
periodi~ni ~asopis, kroz lokalnu 
televiziju, kroz svakodnevne 
medije je pitanje prezentacije 
koje je od neobi~ne va`nosti za 
@upaniju. 

@upanija je prije egzistirala 
kao jedno slijepo crijevo izme|u 
lokalne samouprave i dr`ave. 
Me|utim, mi smo sebi uzeli 
u zadatak da `upanija bude 

razgovor:�Marinko Dumani}, predsjednik Skup{tine Primorsko-goranske `upanije
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Ako Hrvatska zatvori brodogradnju, odnosno ako se ukinu 
subvencije za brodogradnju, onda smo zatvorili zadnju industrijsku, 

tehni~ku granu koja je komplementarna i konkurentna u svijetu. 
Onda se pitam {to je ostalo od tehni~ke Hrvatske

koordinator odre|enih projekata, 
da povezuje, planira i realizira. 
Mislim da su i gra|ani i mediji 
prepoznali @upaniju kao potrebnu 
i prepoznatljivu, kao nezaobilazan 
~imbenik u dono{enju odluka. 
Stalo nam je da policentri~no 
~inimo {to god mo`emo da do|e 
do razvoja svih dijelova `upanije. 
Mislim da }e se @upanija i dalje 
zalagati u tom pogledu; uzmite 
samo ovaj Zakon o brdsko-
planinskom podru~ju koji je 
posebno va`an za Gorski kotar, a 
koji bi se prema najavama trebao 
ukinuti, i tu }emo se zdu{no boriti 
da do toga ne do|e. Jer, ako 
se ukinu sredstva koja danas 
dobivaju slabije razvijene op}ine 
u brdsko-planinskom podru~ju 
kroz porezni sustav, onda }e 
to zaustaviti njihov cjelokupni 
rad i razvoj, jer su sve one u{le 

u odre|ene investicije na bazi 
prihoda koje su dobile, i kredite 
ne}e mo}i vra}ati. Moglo bi se 
dogoditi ono najgore u `ivotu 
svakog pojedinog ~ovjeka pa 
tako i ovih na{ih op}ina, po onoj 
`idovskoj kletvi: imao pa nemao. 
A imati i nemati, golema je razlika. 

Mislim da na podru~ju 
@upanije danas postoji odre|eno 
zajedni{tvo jedinica lokalnih 
samouprava, a mi to zajedni{tvo 
poti~emo i povremenim 
okupljanjima na{ih na~elnika i 
gradona~elnika. 

Dvije-tri o nogometu
* Jeste li vi naturalizirani 

Grobni~anin?

- Pa... ja sam sada zapravo pravi 
Grobni~anin. Poslovno sam vezan 
za Lo{inj i “Lo{injsku plovidbu” 

jer sam u njoj ve} 35 godina. 
Porijeklom sam iz Splita, gdje 
sam proveo djetinjstvo sve do 
zavr{etka osnovne {kole. Srednju 
nauti~ku {kolu sam zavr{io u 
Zadru, potom sam plovio i zavr{io 
{kolovanje u Rijeci. Prema tome 
ako gledam odakle sam, tko sam i 
{to sam, a danas mi je 61 godina, 
ja sam u Rijeci stalno od 1967. i 
prema tome vrlo }e brzo biti 40 
godina kako sam na Grobniku. 
Meni je `ena Grobni{}ica i drago 
mi je da sam na Cerniku, s tim 
ljudima mi je ugodno i divno 
`ivjeti.

* Pa za koga onda navijate u 
nogometu? Za bra}u Sharbini 
ili za Hajduk? 

- [to se ti~e nogometa, ja vam 
nisam od toga. Simpatije prema 
nogometu imam jer sam ga 

igrao u mladosti, ali ovaj dana{nji 
profesionalni nogomet, Prva liga 
kakvu mi imamo, to mene ne 
o~arava, jer je daleko od onoga 
{to bi trebalo biti. Jer vi imate 
danas situaciju u nogometu da 
dru{tvo treba rje{avati teku}e 
tro{kove pogona a gospoda 
menad`eri kupuju i prodaju igra~e 
i stavljaju sebi novce u d`ep. E, 
ja nisam za taj nogomet. Neka 
ta gospoda osnuju profesionalna 
dru{tva pa neka onda sa svojim 
novcima rade na najbolji mogu}i 
na~in a ne da dru{tvo fi nancira 
a oni ubiru profi t. Ono malo 
novaca {to imamo pametnije je 
da ula`emo u amaterski sport 
i da se djeca okrenu sportskim 
aktivnostima, da ih {kola ve`e uz 
sebe a ne da klate po ulicama.

Dragan Ogurli}

Autocesta do 
@ute Lokve

* Kako ste reagirali na 
informaciju da bi se zbog 
promjene trase mogla jo{ za 
dvije godine odgoditi izrada 
projektne dokumentacije 
a time i sama izgradnja 
jadranske autoceste do @ute 
Lokve?

- To {to novoizabrana lokalna 
samouprava u gradu Novom 
Vinodolskom tra`i izmje{tanje 
trase autoceste na sjeverne 
obronke Vinodolske doline 
mislim da je apsurdno, iz 
prostog razloga {to je trasa 
determinirana i unesena je 
u prostorne planove. Gotova 
je ne samo idejna i projektna 
dokumentacija, nego je sve 
spremno za lokacijske dozvole. 
Ako vi sada idete izmje{tati 
trasu, prvo treba promijeniti 
`upanijski plan, a to iziskuje 
dvije do tri godine rada. To onda 
defi nitivno nije po~etak gradnje 
2008. godine nego tko zna 
kada. Mislim da Vlada na to ne 
bi trebala pristati. Zato }e se 
`upanijska uprava sigurno boriti 
da ostane postoje}a trasa.

Na svaki dolar koji je 
ulo`en kao subvencija 

kontejnerskom 
prometu, vra}a se 
sedam - Marinko 

Dumani}
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Projektni tim 
znanstvenika
Projektni tim Sveu~ili{ta u Rijeci 
koji je izradio Glavni plan razvoja 
turizma PG@-a ~inili su prof. dr. 
sc. Jo`a Peri}, koji je ujedno 
i voditelj projekta, prof. dr. sc. 
Milena Per{i}, prof. dr. sc. Vinka 
Cetinski, prof. dr. sc. Zdenko 
Cerovi}, prof. dr. sc. Dragan 
Maga{, prof. dr. sc. Branko 
Bla`evi} i prof. dr. sc. Vidoje 
Vuji}.

Naziru se obrisi novog Kvarnera
projekti Glavni plan razvoja turizma PG@-a

Prof. dr. Jo`e Peri}:

Poziv potencijalnim 
investitorima
- O~ekujemo da bi do kraja ove godine 
sve jedinice lokalne samouprave trebale 
usvojiti Glavni plan razvoja turizma 
i pristupiti izradi akcijskih planova 
provedbe. Ono {to je u ovom trenutku 
vrlo va`no je izvje{}e o pogodnosti 
odre|enih parcela, odnosno lokacija 
za realizaciju planiranih projekata, 
a ono bi trebalo biti gotovo kroz dva 
mjeseca. Kad dobijemo izvje{}e o 
vlasni~koj strukturi lokacija, na web 

stranci `upanijske Razvojne agencije 
objavit }emo poziv potencijalnim 
investitorima. U isto vrijeme poslat 
}emo i promid`beni fi lm na vi{e stotina 
adresa u Hrvatskoj i svijetu kako bismo 
privukli kvalitetne ulaga~e. Napominjem 
da }emo te{ko ostvariti planirane ciljeve 
Glavnog plana razvoja turizma PGŽ 
bez ulaganja u kvalitetne smje{tajne 
objekte, u atrakcije, infrastrukturu i 
usluge. Ulaganja su na{ zajedni~ki prvi i 
osnovni zadatak.
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Dono{enjem Glavnog 
plana razvoja turizma 

Primorsko-goranske `upanije, 
turisti~ka regija Kvarner dobila 
je smjernice razvoja do 2015. 
godine. Na izradi tog plana, 
koji su naru~ili Primorsko-
goranska `upanija i Turisti~ka 
zajednica PG@-a, Istra`iva~ki 
tim Sveu~ili{ta u Rijeci, na ~elu 
s prof. dr. sc. Jo`om Peri}em, 
radio je punih petnaest mjeseci. 
Premda provedba ovog, 
popularno nazvanog Master 

plana uvelike ovisi o prostornim 
planovima jedinica lokalne 
samouprave te o lokalnim Master 
planovima, ve} sada se naziru 
obrisi novog Kvarnera koji }e se 
zasigurno dopasti stanovnicima, 
a pogotovo turistima kojih iz 
godine u godinu ima sve vi{e. 

Nakon niza godina napravljen 
je dokument s jasno izra`enim 
prednostima, ali i nedostacima 

regije koji ako se ne isprave 
mogu prerasti u turisti~ki 
hendikep. Ponajprije, svima je 
jasno da je era ponude bazirane 
na suncu i moru davno iza nas. 
Problem predstavlja i izra`ena 
sezonalnost poslovanja, 
odnosno ~injenica da jo{ 
uvijek previ{e o~ekujemo od 
srpanjskih i kolovo{kih gostiju. 
Nedovoljno diferencirana ponuda 
i nepovoljna struktura smje{tajnih 
kapaciteta poznati su nedostaci 
koji se ipak pomi~u iz sezone u 
sezonu. Velika kritika upu}ena 
je nedovoljnoj suradnji svih 
aktera u turizmu, jedinicama 
lokalne samouprave, turisti~kim 
zajednicama, hotelijerima 
i ostalima, te nepostojanju 
destinacijskog menad`menta 
i potrebi brandiranja kako 
Kvarnera kao destinacije, tako i 
smje{tajnih kapaciteta, pogotovo 
hotela. I na kraju, ono o ~emu se 
u zadnje vrijeme u~estalo govori, 
a to je (ne)privatizacija klju~nih 
hotelskih tvrtki opatijskih Liburnia 
riviera hotela, crikveni~kog 
Jadrana i rapskog Imperiala.

Biserna obala i tajnovita 
{uma 

Isticanjem prednosti, me|u 
kojima su polo`aj, klima, 
kulturno-povijesna ba{tina, 
pozitivan stav lokalnog 
stanovni{tva prema razvoju 
turizma, Kvarner bi do 2015. 
godine trebao postati spoj 
mondenih rivijera, biserne obale 
i tajnovite {ume, regija najdu`e 
tradicije kvalitete i gostoprimstva 
u zagrljaju Mediterana i 
srednje Europe. Predvi|en je 
razvoj najzna~ajnijih turisti~kih 
proizvoda po segmentima, 
posebno odmori{nog, 
doga|ajnog, kulturnog, 

zdravstvenog, ruralnog i 
nauti~kog turizma, te svega u 
funkciji unapre|ivanja pru`anja 
usluga turistima, odnosno 
ukupnog boljitka lokalnog 
stanovni{tva. Sada{nja turisti~ka 
ponuda do`ivljaja i aktivnosti je 
ispod o~ekivanja gostiju i nije 
uskla|ena s novim trendovima, 
a pozornost valja obratiti, ka`u 
stru~njaci, i na pretjeranu 
betonizaciju obale. Upravo zbog 
toga, sav daljnji razvoj trebao 
bi se odvijati uz minimalne 
negativne utjecaje turizma na 
okoli{ i uz o~uvanje preostalih 
prostornih resursa.

U razvoj turizma tijekom 
idu}ih deset godina treba ulo`iti 
oko dvije milijarde eura u 500 
razli~itih projekata od goranskog 
do oto~nog podru~ja. Stru~njaci 
o~ekuju da }e biti i onih kojima 
se neki dijelovi plana ne}e 
dopasti, no Master plan ne bi 

smio zavr{iti u ladicama kada je 
evidentno da kvarnerski turisti~ki 
proizvod treba rekonstruirati, 
repozicionirati i osuvremeniti jer 
bez toga ne}e biti konkurentan.

Planirana ukupna 
desetogodi{nja ulaganja, 
pove}anje broja smje{tajnih 
jedinica od sada{njih ne{to vi{e 
od 149.000 na gotovo 184.000 
u 2015. godini, pove}anje 
broja no}enja od aktualnih 
10,1 milijun godi{nje na 14,4 
milijuna i dnevne turisti~ke 
potro{nje od sada{njih 35 
eura na 75 za deset godina, 
izazov su i obveza na koje 
treba znati odgovoriti kako zbog 
turizma, tako i zbog ukupnog 
boljitka `ivota stanovni{tva na 
podru~ju Primorsko-goranske 
`upanije. Da bi se plan proveo 
u `ivot, znanstvenici predla`u 
vrlo agresivan nastup prema 
investitorima, a promotivni 
fi lm bit }e upu}en na stotine 
adresa {irom Hrvatske i svijeta. 
O svemu ovome u idu}im 
godinama brinut }e se Odbor za 
razvoj turizma koji ~ine `upan, 
direktor(ica) `upanijske turisti~ke 
zajednice, predsjednik Hrvatske 
gospodarske komore PG@-
a, direktor razvojne agencije, 
predstavnik “tre}eg sektora” i 
voditelj stru~nog tima, a oni }e se 
sastajati nekoliko puta godi{nje. 

Za Rijeku i “prsten” 54 
projekta

Premda glavni projekti ipak 
ovise o jedinicama lokalne 
samouprave, ve} sada se govori 
o tome da }e Kvarner dobiti ~etiri 
golf terena, po jedan na Krku, u 
Liburniji, zale|u Rijeke i Novom 
Vinodolskom.

U razvoj turizma Primorsko-goranske 
`upanije tijekom idu}ih deset godina 

treba ulo`iti oko dvije milijarde eura u 
500 razli~itih projekata, od goranskog 

do oto~nog podru~ja

Naziru se obrisi novog Kvarnera
Beli - na podru~ju Tramuntane u planu je formiranje ekoparka

projekti Glavni plan razvoja turizma PG@-a

Rijeka je zami{ljena kao 
destinacija koja nudi ture 
razgledavanja kopnom i morem

Obnova skijali{ta na Platku 
jedan je od prioriteta Master 
plana, a Grobni~ko polje }e s 
Platkom biti spojeno i `i~arom

Budu}nost u brojkama
POKAZATELJ 2003. 2015.
No}enja 10.120.732 20.970.000
Prosje~ni boravak 6,1 5,0
Kreveti (jedinica) 149.379 183.960 
Potro{nja turista dnevno (EUR) 38,0 90,0
Zaposleni (hoteli, restorani) 9.500 17.300
Iskoristivost kapaciteta u danima 67,7 114,0
BDP turizma PG@-a (mln EUR) 590,0 1.900,00
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projekti Glavni plan razvoja turizma PG@-a

Gorski kotar postaje podru~je 
bogate sportske ponude {to 
se vidi u osnivanju Goranskog 
sportskog centra koji bi trebao 
osmisliti sportsku turisti~ku 
ponudu i upravljanje sportskim 
objektima ne samo budu}eg 
klizali{ta, bazena i dvorane 
u Delnicama, nego i druge 
sportske infrastrukture u 
Gorskom kotaru. Smje{tajni 
kapaciteti zelenog dijela 
Kvarnera trebali bi se razvijati u 
pravcu seoskih doma}instava. 

Razvoj Opatije po~iva na 
razvoju hotelijerstva, luksuznih 
vila, wellness ponude i ja~oj 
valorizaciji Parka prirode U~ka. 
Zdravstveni turizam tradicionalno 
pripada i Crikvenici, no uz njega 
potrebno je ja~ati turizam u 
zale|u crikveni~ko-vinodolske 

rivijere. Va`ni su i tematski 
programi poput puteva ba{tine 
Vinodola, gurmanske ponude u 
sklopu autohtone poljoprivrede, 
karnevala i kazali{ta na 
otvorenom. 

Kr~ka budu}nost, kako je vide 
stru~njaci, trebala bi se bazirati 
na ulaganjima u podizanje 
kvalitete postoje}ih kapaciteta 
kao i na postupnoj transformaciji 
danas sveprisutnog 
iznajmljivanja apartmana u “butik 

Lopar }e svoje prekrasne pla`e 
obogatiti i nudisti~kom

Kvarner }e dobiti ~etiri golf 
terena, po jedan na Krku, u 
Liburniji, zale|u Rijeke i Novom 
Vinodolskom
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projekti Glavni plan razvoja turizma PG@-a

Svima je jasno da je era ponude bazirane na 
suncu i moru davno iza nas. Evidentno je da

         kvarnerski turisti~ki proizvod 
treba rekonstruirati, repozicionirati i 

osuvremeniti jer bez toga ne}e biti konkurentan

Naglasci razvoja
Gorski kotar: 
sportski centar u Delnicama, 
razvoj seoskih farmi
Opatija: 
razvoj hotelijerstva i ekskluzivnih 
vila, turisti~ka valorizacija Parka 
prirode U~ka, wellness ponuda, 
golf teren
Cres: 
proizvodnja ekohrane u podru~ju 
Tramuntane, formiranje ekoparka
Lo{inj: 
ljetovali{te i zimovali{te na 
^ikatu, pro{irenje aerodroma, 
rezervat dupina
Krk: 
izgradnja golf terena, sportsko-
rekreacijski sadr`aji
Rab: 
zabavni sadr`aji na Pudarici, 
sportski aerodrom, vidikovac 
na Kamenjaku s vu~nicom, 
nudisti~ka pla`a u Loparu
Crikveni~ko-vinodolska 
rivijera: 
wellness, razvoj zale|a, 
autohtona poljoprivreda, golf 
teren
Rijeka s prstenom: 
razvoj skijali{ta Platak i 
aerodroma na Grobniku, 
izgradnja aqua parka, music 
parka, fantasy parka, golf teren 
na Jelenju

hotelijerstvo”. Krk mora razvijati 
i zapu{ten sportsko-rekreacijski 
dio ponude kroz promociju centra 
“Josip Uravi} Pepi”, a poput 
destinacija na kopnu ovaj se otok 
mora okrenuti cjelogodi{njem 
poslovanju. Otok Cres razvijat 
}e se kao prepoznatljiva 
ekodestinacija na Mediteranu, 
destinacija po mjeri ~ovjeka, koja 
je orijentirana prema zdravom 
na~inu `ivota, ekologiji, prirodi 
i intenzivnom do`ivljaju mora, 
pla`a i priobalja. 

U planu je proizvodnja 
ekohrane u podru~ju 
Tramuntane, formiranje ekoparka 
i niza pje{a~kih staza. Budu}nost 
Lo{inja je ljetovali{te i zimovali{te 
na ^ikatu, pro{irenje aerodroma 
i razvoj rezervata dupina. Za 
Rab su, uz ostalo, predvi|eni 

zabavni sadr`aji na Pudarici, 
sportski aerodrom i vidikovac 
na Kamenjaku sa `i~arom, dok 
}e Lopar svoje prekrasne pla`e 
obogatiti i nudisti~kom.

Da bi turisti~ka ponuda Rijeke 
i rije~kog prstena do 2015. 
godine postala konkurentna, 
potrebno je ulo`iti 229 milijuna 
eura u pobolj{anje smje{tajnih 
kapaciteta, atrakcija, prate}e 
infrastrukture i usluga. Ovo je 
prva jedinica lokalne samouprave 
koja je krenula u izradu svog 
plana. Za Rijeku i “prsten” 
osmi{ljena su 54 projekta, 
prema kojima bi se u Kraljevici 
razvijala sportsko-rekreacijska 
zona, u Bakru nasadi i luka za 
zimovanje brodova. Aqualand 
bi se gradio u Kostreni, a 
sama Rijeka zami{ljena je 

kao destinacija koja nudi ture 
razgledavanja kopnom i morem, 
glazbeni i casino park, veliki 
akvarij, vodeni park, igrali{te za 
sportske megadoga|aje, kampus 
na Trsatu, hotele i valorizirano 
industrijsko naslije|e. ^avle 

dobivaju `i~aru do Platka, na 
Jelenju bi se trebao graditi 
golf teren, a Kastav ide u 
turisti~ku budu}nost sa svojom 
starogradskom jezgrom. 

Andrea Brali}

Razvoj Opatije po~iva 
na razvoju hotelijerstva, luksuznih 
vila, wellness ponude
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Duboke zelene doline i 
guste {ume pro{arane 

kamenjarima na zapadnim 
padinama Male Kapele, 
koje se blago ru{e do mora i 
ogledaju u morskim dubinama, 
karakteriziraju krmpotski kraj 
te ga ~ini privla~nim turistima, 
lovcima, planinarima, biciklistima, 
gljivarima, i ljubiteljima prirode i 
putnicima namjernicima, ali isto 
tako i potomcima nekada{njih 
stanovnika koji se posljednjih 
godina sve vi{e vra}aju na svoju 
djedovinu i obnavljaju starine. 

Do Krmpota, golemog podru~ja 
u zale|u Novog Vinodolskog 
koje se prostire na stotinjak 
~etvornih kilometara, sti`e se 
cestom koja se s Jadranske 
magistrale iznad Klenovice penje 
prema planinama. Cijeli je kraj 
premre`en lokalnim asfaltnim 
cestama, koje krivudaju kroz 
doline prepune mirisnih divljih 
ru`a i {arenog poljskog cvije}a 
te {umarke do mnogih zaselaka 
i sela, koji su slabo naseljeni i 
uglavnom bez stalnih stanovnika. 
Ceste iz krmpotskog kraja vode i 
prema podru~jima Li~ko-senjske 
`upanije - Alanu, Francikovcu 
i Vratniku iznad Senja, gdje 
se Kapela ljubi s Velebitom, 
te prema Bateru, Ledenicama 
i Vinodolskoj dolini, u sklopu 
Grada Novog Vinodolskog, 
s druge strane. Kroz taj kraj 
planirana je trasa autoceste 
prema Žutoj Lokvi kroz sela 
Drsnik, Bile te Tomi{inu Dragu. 

Iako se ~itav kraj ~ini pustim 
i nenaseljenim, ipak u svakom 
naselju `ivot pulsira. Od ranog 
prolje}a do kasne jeseni mnogi 
dolaze u svoje ku}e, u tu zelenu 
oazu, na ladanje, jer vrlo je malo 
stalnih stanovnika koji `ive od 
sto~arstva ili rade negdje na 
obali. Samo im smetaju konji 
koji su na slobodnoj ispa{i bez 
nadzora pastira po cijelom 
podru~ju te stvaraju probleme na 
posjedima, jer pogaze usjeve i 
vrtove, uni{te mlade vo}ke... 

Konji nas tjeraju s 
djedovine

Vrijeme gore u Krmpotama 
kao da je stalo. ^uju se samo 
cvr~ci i ptice, skrivene u zelenom 
klorofi lu. Mirisi kadulje, maj~ine 
du{ice, bazge i drugog bilja 
samo upotpunjuju ukupan dojam 
netaknute divlje ljepote, koju 

ni{ta ne remeti. A onda se samo 
odnekud stvori netko, zastane, 
i s putnikom namjernikom 
popri~a o vremenu, o planiranoj 
autocesti i o tome kako je tu 
lijepo. Tako smo nai{li i na Matu 
Pe}ani}a iz Krmpotskog Polja, 
koji se oslanjaju}i na {tap vra}ao 
sa stru~kom cvijeta ljekovite 
hajdu~ke trave. 

- Ovdje nas je petnaestak 
stalnih stanovnika i `ivi se 
nekako, ne{to od mirovine, 
a ne{to od vrta. Imam i dvije 
krave, koje sam upravo odveo na 
ispa{u. Ovdje nam je lijepo, iako 
za svaku sitnicu treba odlaziti 
u Klenovicu ili Novi Vinodolski 
jer nemamo du}ana, po{te, 
ambulante, {kole, autobusne 
veze. ^uo sam da je ovim krajem 
planirana trasa autoceste s koje 
bi se vidjelo koliko su Krmpote 
lijepe, a mo`da bi onda i o`ivjele. 

Stariji su pomrli, mladi su oti{li 
i kraj je opustio. Uvjeti `ivota 
su te{ki. Nemamo ni vodu iz 
vodovoda, ve} bunar. Trebalo bi 
poraditi na turisti~kom razvoju 
sela, pa bi stoga trebalo zgradu 
muzeja i doma u Polju urediti, 
a vjerojatno }e i gostionica 
proraditi i onda }e biti jo{ ljep{e, 
jer mnogi su zainteresirani za 
kupnju zemlje i gradnju ku}a za 
odmor u ovom kraju - ka`e on.

U selu Drinku stalno `ivi samo 
jedna obitelj - doznajemo od 
Jurja Krpana koji je obnovio 
svoju staru obiteljsku ku}u i sa 
suprugom boravi ve}i dio godine 
u njoj. Ispred ku}e je lijepo 
ure|en vrt s rascvjetalim ru`ama 
i s tre{njom punom plodova, 
a i lipa u cvatu upotpunila je 
ljepotu trenutka. U Drinku se 
vide i ru{evine starih kamenih 
ku}a, koje su sa~uvale oblik i 
nekada{nju ljepotu. “Nisam ~uo 
da je netko bio zainteresiran za 
njihovu kupnju. Stanovnici su 

U oËekivanju autoceste

reportaæa reportaæa Krmpote

Konji na slobodnoj ispa{i bez 
nadzora pastira po cijelom podru~ju 
stvaraju probleme na posjedima

Kroz ovaj kraj planirana je 
trasa autoceste prema Žutoj 
Lokvi kroz sela Drsnik, Bile te 
Tomi{inu Dragu 
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iz Drinka oti{li sedamdesetih 
godina pro{log stolje}a, ali 
stalno se vra}aju i ure|uju svoje 
obiteljske ku}e”, dodaje Juraj 
Krpan, koji ina~e `ivi u Rijeci.

- Kakva autocesta preko 
ljudskih ku}a, ona treba i}i 
gore vi{lje - komentar je dvojice 
p~elara Paveli}a, Josipa i Ivana, 
koje smo zatekli u selu Bile, kroz 

koje je navodno planirana trasa 
autoceste. Ceste su zarasle u 
zeleno grmlje koje bi trebalo 
o~istiti - smatraju oni, ali najvi{e 
se ljute na neodgovorne vlasnike 
konja iz Ledenica koji pu{taju 
svoje konje da lutaju okolo i 
uni{tavaju sve {to se zasadi. 
“Konji nas tjeraju s vlastite 
djedovine”, ka`e ogor~eno 

Ivan Paveli}, prozivaju}i sve 
mjerodavne da nisu ni{ta 
poduzeli da se to rije{i. 

U prilog tome, vra}aju}i se iz 
Bila, na cesti smo susreli ~etiri 
konja koji su mirno hodali i onda 
za{li u gusto zelenilo. 

Bez autobusne linije
U selu Juri}i najprije smo ~uli 

ne~iji zvi`duk i lave` psa. Kad 
smo se spustili s glavne ceste u 
selo, pred nas je iza{ao Anton 
Butorac, koji ka`e da rijetko 
odlazi u Rijeku, gdje ina~e `ivi, 
te da je skoro cijele godine 
u svojoj ku}i. Pred njegovom 
lijepom jednokatnicom vidi se 
svje`e poko{ena trava i mali 
ogra|eni vrt. Mladog `ivahnog 
psa stavio je na vez, a ma~ka se 
lijeno izle`avala na suncu. I on 
je komentirao trasu autoceste, 
smatraju}i da }e ona presje}i 
lovi{te te da za ovaj kraj ne}e biti 
isplativa. 

Idilu ljetnog prijepodneva 
u Krmpotama Gornjim ni{ta 
nije remetilo, osim ponekog 
kamiona koji je prevozio drva iz 
gustih kapelskih {uma. Do sela 

Zabukovca i Daku{e vodi uska 
asfaltirana cesta koja se ra~va 
i prolazi kroz tunel od drve}a. 
Tu se osje}a svje`ina hlada, 
nasuprot 30 Celzijevih stupnjeva 
na sun~anim padinama. Ali, 
nigdje `ive du{e, iako se vidi 
da u vikendicama i ku}ama 
boravi netko, pa smo se vratili 
u selo Podomar, gdje stalno 
`ive dvije obitelji. Jedna od njih 
su supru`nici Zdenka i Ivan 
Stojevi}. Ivana smo sa susjedom 
zatekli u ko{nji trave, ali nisu bili 
raspolo`eni za razgovor. 

- Lijepo je. Zimi snijeg, ljeti 
je ugodno, posebno nave~er 
- ka`e gospo|a Zdenka, ~iji 
su nam psi Gari i Mili ma{u}i 
repom pri{li i veselo nam 
po`eljeli dobrodo{licu. Ponosno 
nam je pokazala i svoje dvije 
krave, Plavu{u i Mizu. -Prije 
petnaest godina doseli smo tu 
iz Novog Vinodolskog i vrlo smo 
zadovoljni. 

Sva sela imaju telefonsku liniju 
i asfaltne ceste, ali ni do jednog 
ne vodi autobusna linija, tako da 
svi koji ne{to trebaju “iz grada”, 
moraju i}i ili pje{ice, {to je rijetko, 

Iako se ~itav kraj ~ini pustim i nenaseljenim, ipak u svakom naselju 
`ivot pulsira. Od ranog prolje}a do kasne jeseni mnogi dolaze u 

svoje ku}e, u tu zelenu oazu, na ladanje, jer vrlo je malo stalnih 
stanovnika koji `ive od sto~arstva ili rade negdje na obali

U oËekivanju autoceste

Mate Pe}ani}: Problem je {to za svaku sitnicu treba odlaziti u 
Klenovicu ili Novi Vinodolski jer nemamo du}ana, po{te, ambulante, 
{kole ni autobusne veze
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ili pak vlastitim automobilom. 

Krmpote posje}uju i mnogi 
strani turisti. Neki do|u slu~ajno, 
voze se okolo, malo {etaju, lutaju 
i dive se ljepotama obronaka 
Male Kapele, a neki dolaze jer 
su u tom zelenom kraju otkrili 
pravi dragulj - lova~ki dom 
“Zvonko” u Krmpotskoj Luci, gdje 
se okrepljuju specijalitetima od 
divlja~i i {umskog vo}a.

Raj na Zemlji
Pred domom, okru`enim 

visokim kro{njama drve}a, 
za jednim od stolova na 
sjenovitoj terasi zatekli smo 
bra~ni par Nijemaca, koji su 
do{li iz Crikvenice, gdje su na 
odmoru. - Dolaze ve} tre}i put u 
nekoliko dana - ka`e zadovoljno 
Zvonko Kalanj, koji zajedno sa 
suprugom Bla`enkom dr`i dom i 
gastronomski restoran u njemu. 

- Ovo je raj na Zemlji - smiju}i 
su nam dobacili Nijemci, koji 
su u`ivali u butu divlje svinje u 
lova~kom umaku, kroketima i piti 
od {umskog vo}a, koje Zvonko 
bere po obli`njim {umarcima. Na 
terasi im se uskoro pridru`ilo i 
petero Švicaraca koji na jednoj 

poljani u obli`njem Alanu dr`e 
{kolu za obuku pasa.

- Nudimo lova~ke specijalitete 
od divlja~i, primjerice gula{ 
od mije{ane divlja~i - jelena, 
srnjaka, divlje svinje, pe~eni but 
jelena, ri`oto od gljiva ubranih 
u okolini, ~ajeve od ljekovitih 
trava, variva od trava, salate 
od medvje|eg luka - srijemu{a 
i divljeg radi~a, {to gosti puno 
tra`e. Za desert pita od {umskog 
vo}a, jagoda, malina, divljih 
tre{anja. Poseban specijalitet 
je kulen od mije{ane divlja~i i 
sir {kripavac. Jedini nedostatak 
je {to dom ne nudi i smje{taj, 
ali u blizini su vikendice gdje se 
gosti, kojih stalno ima, mogu 
smjestiti - ka`e Zvonko. Uz dom 
je i bo}ali{te gdje se mnogi 
uz igru opu{taju. Najvi{e ipak 
dolaze doma}i jer znaju za 
dobru kuhinju, a stranci “kad 
me prona|u, uvijek se vra}aju”, 
dodaje Zvonko.

Ina~e, Zvonko Kalanj “stari” 
je ugostitelj koji je 25 godina 
dr`ao restoran “Pod orajem” u 
Klenovici. Mnogi od njegovih 
tada{njih gostiju stalno dolaze 
u lova~ki dom da bi u`ivali u 

gastronomskim delicijama.

U povratku, iza plavih i zelenih 
brda, kao na dlanu je more 
i kvarnerski otoci. Predivni 
krmpotski vidikovci i predjeli, 
koji mijenjaju boju ovisno o 
dobu dana i kretanju Sunca, 
samo ~ekaju turiste da ih otkriju 
i u`ivaju u njihovoj ljepoti i 
miru. Kako u jutarnjoj svje`ini 
zelenih dolova i {uma, tako i u 
kasnopopodnevnom zalasku 

Sunca na moru. Stoga su 
turisti~ke zajednice i lokalne 
jednice crikveni~ko-vinodolskog 
podru~ja prije nekoliko godina 
pokrenule akciju ure|enja i 
ozna~avanja planinarskih i 
biciklisti~kih staza. Izra|ene 
su karte, s to~no ucrtanim 
stazama i s njihovim osnovnim 
karakteristikama. Tako kroz 
krmpotski kraj od Klenovice do 
Breza ide planinarska staza broj 
4, tzv. Zelena staza, od Klenovice 

Autocesta }e presje}i lovi{te i za ovaj kraj ne}e biti isplativa – Anton Butorac 

U vrtu Jurja Krpana, 
rascvjetale ru`e i tre{nje 
pune plodova
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do Vi{evice, kroz Krmpote vodi 
Nebeska staza. Biciklisti~ke 
staze - Staza ljiljana, staza Viola 
i staza Vidika vode po cijelom 
krmpotskom kraju, a staza Viola 
ide ~ak do Senja. Karte se mogu 
nabaviti u turisti~kim uredima u 
Novom Vinodolskom, Crikvenici, 
Selcu, Dramlju, Jadranovu 
i Bribiru, a prema rije~ima 
direktora Turisti~kog ureda Novog 
Vinodolskog Vladimira Butkovi}a, 
sve vi{e je zainteresiranih 
koji tra`e karte i odlaze na te 
romanti~ne staze.

Povijest Krmpota
Krmpote su bile naseljene 

jo{ u pradavno vrijeme, ~ije 
se stanovni{tvo tijekom burne 
povijesti kretalo i odlazilo u 
druga podru~ja, a Krmpo}ani su, 
prema zapisima prof. Stjepana 
Pavi~i}a, taj kraj naselili u tre}oj 
dekadi 17. stolje}a. Prije njih taj 
kraj su naseljavali Trzani, koji 
su se pred najezdom Turaka 

raselili prema zapadu. Naime, 
Turci su se poslije Krbavske bitke 
1493. godine, prvi put pojavili 
na Vratnku 1520. godine i time 
ugrozili sva naselja od Senja 
preko Vinodola do Bakra, Trsata, 
Rijeke, pa i dalje. Iste godine 
Turci su napali Li~ u Gorskom 
kotaru, a zalijetali su se i u 
pojedina naselja u Primorju i 
Vinodolu. 

Krmpo}ane nazivaju i 
Bunjevcima, a neki cijelo 
neselje i po `upnoj crkvi svetog 
Jakova. Prema navodima prof. 
Pavi~i}a, Krmpo}ani su svoje 
ime donijeli iz stare postojbine 
Pozrmanja, gdje postoji bunar 
pod istoimenim nazivom. Naziv 
Bunjevac, kako smatra prof. 
Pavi~i}, najvjerojatnije potje~e od 
bunje - ku}ice pastira sazidane 
od suhozida, natkrivene 
kamenim plo~ama, da bi se 
za{titili od bure, ki{e i tu~e. No, 
ima Krmpo}ana koji vjeruju da 
naziv Bunjevac potje~e iz ranijih 
postojbina s podru~ja rijeke 
Bune u Hercegovini, odakle su 
stanovnici krenuli na zapad pred 
najezdom Turaka. 

Život Krmpo}ana nekad je bio 
vrlo te`ak, jer zemlje za obradu 
je bilo malo. Stoga su mnogi 
iz tog kraja odlazili u svijet za 
zaradom. Po govoru Krmpo}ani 

su {tokavci - ikavci. 

Poslije Drugog svjetskog 
rata do{lo je do intenzivnijeg 
iseljavanja Krmpo}ana. Najprije 
su odlazili mladi, a potom i cijele 
obitelji koje su se doselile u Novi 
Vinodolski, Senj, Crikvenicu i 
Rijeku. Na to iseljavanje utjecali 
su uglavnom slabi uvjeti `ivota 
i gotovo nikakve mogu}nosti 
zapo{ljavanja, a posebno i 
slabe prometne veze s okolnim 
mjestima. 

Nijedna {kola u 
krmpotskom kraju

U krmpotskom kraju vi{e je 
sela i zaselaka. Krmpo}ani 
ih dijele na gornja, srednja i 
primorska sela. U gornja sela 
spadaju Luka, Pavli~evi}i, 
Gruji}i, Juri}i, Radi}i, Zabukovac, 
Daku{a i Bukovac; u srednja 
Ba~i}i, Podmelnik, Ru{evo, 
Javorje, Obor i Podomar; a 
u primorska Bile, Staro Selo, 
Vukeljska Draga, Polje, Dubrava, 
Drinak, Poljica, Gornja i Donja 
Smokvica i mjesto Sibinj. Prva 
osnovna {kola za cijeli krmpotski 
kraj osnovana je u Polju 1873. 
godine, a u tom mjestu bilo je 
je sjedi{te Župe svetog Jakova, 
po kojem je cijeli kraj nazivan i 
Sveti Jakov. Uz to, u Polju je bilo i 
sjedi{te Op}inskog poglavarstva 
op}ine Krmpote-Lednice koje 
se kasnije preselilo u Ledenice. 
Pred Prvi svjetski rat osnovana je 
{kola u Alanu, 1928. u Klenovici, 
a 1929. proradila je i {kola u 
selu Luki, za djecu iz srednjih i 
gornjih krmpotskih sela. Kasnije 
su osnivane {kole i u ostalim 

mjestima krmpotskog kraja. 
Danas nema ni jedne {kole u 
krmpotskom kraju, jer uglavnom 
nema djece, a objekti biv{ih 
{kola naj~e{}e su prepu{teni 
zubu vremena i propadaju. Oni 
malobrojni {kolarci putuju u {kolu 
u Novi Vinodolski.

Krmpote su u sastavu Mjesnog 
odbora Krmpote-Klenovica koji 
poku{ava cijeli kraj revitalizirati i 
razvijati turisti~ke djelatnosti. Do 
Krmpota se mo`e samo vlastitim 
automobilom ili pje{ice, jer u taj 
kraj ne voze autobusne linije. 
Nema vode, pa se rijetki stalni 
stanovnici i vikenda{i opskrbljuju 
vodom od ki{nice u {ternama 
ili pak iz cisterna koje dovoze 
vatrogasci. Nema trgovine pa se 
za svaku kupnju treba spu{tati 
do Klenovice, nema ambulante, 
nema ni po{te. Iako je do 
Novog Vinodolskog dvadesetak 
kilometara, kraj se ~ini dosta 
izoliranim, jer osim lova~kog 
doma i jedne gostionice, koja je 
bila zatvorena, ne nudi se gotovo 
ni{ta putnicima namjernicima. 
O~uvana je njegova divlja 
ljepota, ~iji mir remete konji koji 
okolo lutaju za pa{om i sve pod 
sobom gaze ili zvuk kamiona koji 
prevoze drva.

Planinari, biciklisti, lovci ili 
oni koji do|u u ovaj kraj u`ivati 
u {arenom poljskom cvije}u, 
ljekovitim travama i mirisima 
ljeta, mogu koristiti neku od 
brojnih {etnica i staza koje su 
uz pomo} turisti~kih zajednica i 
triju lokalnih jedinica crikveni~ko-
vinodolskog kraja ure|ene.

Mira Krajnovi} Zeljak

Predivni krmpotski vidikovci i predjeli, koji mijenjaju boju ovisno o dobu 
dana i kretanju Sunca, samo ~ekaju turiste da ih otkriju i u`ivaju u 

njihovoj ljepoti i miru. Kako u jutarnjoj svje`ini zelenih dolova i {uma, 
tako i u kasnopopodnevnom zalasku Sunca na moru

Vodovodom vratiti stanovni{tvo 
Krmpote danas imaju stotinjak stalnih stanovnika, a 1898. godine 

u tom kraju `ivjelo je 3.800 stanovnika, vi{e nego u tada{njem 
Novom Vinodolskom - doznajemo od Zlatka Paveli}a, Krmpo}anina, 
ina~e ~lana novljanskog poglavarstva. Od dvadesetak ra{trkanih 
krmpotskih sela danas je gotovo polovina njih potpuno pusta, a u 
ostalima su stalni stanovnici uglavnom stariji ljudi ili samci. Ljudi 
su se iselili zbog te{kih uvjeta `ivota, ali nova gradska vlast planira 
dovo|enjem vodovoda do donjih krmpotskih sela pobolj{ati uvjete 
`ivota onima koji su jo{ ostali u selima ili pak onima koji }e se vratiti 
odnosno naseliti u taj prelijepi kraj.

Ivan Paveli}: Ma kakva 
autocesta preko ljudskih ku}a, 
ona treba i}i gore vi{lje

Lova~ki dom “Zvonko” u 
Krmpotskoj Luci koji dr`i 
bra~ni par Kalanj poznat je 
po specijalitetima od divlja~i i 
{umskog vo}a
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nakafe Goran Petrc, na~elnik Op}ine Vi{kovo

Goran Petrc ve} je dugo 
na~elnik jedne od 

gospodarski i populacijski 
najekspanzivnijih, a samim time 
i najbogatijih op}ina u Hrvatskoj 
- Op}ine Vi{kovo. Upravo mu 
te~e ~etvrti na~elni~ki mandat, 
a ipak nije bio prvi na~elnik 
Vi{kova - tu je du`nost preuzeo 
od Borisa Detana koji je podnio 
ostavku malo vi{e od godinu 
dana nakon osnutka Op}ine. 
Iznimno buran razvoj ove nekada 
male sredine valjda je utjecao 
i na politi~ku scenu, tako da je 
Goran Petrc “pre`ivio” jedan 
poku{aj smjenjivanja 1996. 
godine, a tijekom nekoliko 
mjeseci nakon izbora 1997. 
godine, zbog nemogu}nosti 
konstituiranja vlasti, Vi{kovo 
je umjesto na~elnika imalo 
povjerenika, pa je u tom razdoblju 
mirovala i Petrcova “na~elni~ka 
karijera”. Unato~ tim previranjima 
u ranim godinama rada Op}ine, 
ipak se u osnovi radi o stabilnoj 
op}inskoj vlasti koju vodi 
profesor matematike i stru~njak 
na podru~ju projektiranja 
informacijskih sustava. Lista 

SDP-a (~iji je ~lan) i koalicijskih 
partnera na ovome podru~ju ima 
~vrstu podr{ku bira~a, a i rezultati 
rada op}inske vlade kojoj je na 
~elu, smatra Petrc, razlog su da 
im gra|ani uvijek ponovo iskazuju 
povjerenje.

Posljednjih se godina, kada 
se govori o Op}ini Vi{kovo, to 
naj~e{}e ~ini u dva konteksta 
- kada se govori o deponijima 
ili kada se govori o Vi{kovu 
kao primjeru intenzivnog 
gospodarskog razvoja i 
poduzetni{tva. 

- Zapravo pomalo nerado ~ujem 
da se o Vi{kovu govori kao o 
bogatoj op}ini. Bogatstvo je, ipak, 
relativna stvar. ^injenica je da je 
na{ op}inski prora~un velik, i da 
dobar dio toga novca dolazi iz 
gospodarstva, ali i od naknada 

za deponije, pa je pitanje ne bi 
li nam bilo bolje s ne{to manje 
novca, a bez deponija na na{em 
podru~ju - obja{njava svoj stav 
na~elnik Petrc.

Gradnja legalna ali 
neodgovaraju}a

* Posljednjih godina znatno je 
porastao broj stanovnika i broj 
poduzetnika u Vi{kovu. Imate li 
konkretnije podatke o tome?

- Kada smo formirali Op}inu, 
1993. godine, na na{em je 
podru~ju djelovalo tek tridesetak 
poduzetnika, a danas ih je 
registrirano vi{e od 700. 
Broj stanovnika je sa 7.000 
porastao na preko 11.000 `itelja. 
^injenica je da su se dogodile 
velike promjene u vrlo kratkom 
razdoblju {to predstavlja prili~no 
stresnu situaciju za ve}inu na{ih 
mje{tana, no `ivot je, u kona~nici, 
postao kvalitetniji, s daljnjom 
tendencijom pobolj{anja.

* Jeste li, s obzirom na 
intenzitet gospodarske i 
stambene izgradnje, suo~eni 
s problemom devastacije 

postora i bespravne gradnje?

- Na{a je Op}ina, na`alost, 
u specifi ~nom polo`aju, zbog 
toga {to jo{ uvijek nije donesen 
prostorni plan, iako to vrlo 
skoro o~ekujemo. Problema s 
bespravnom gradnjom zapravo i 
nemamo, no zato se suo~avamo 
s gradnjom koja je potpuno 
legalna, a ipak neodgovaraju}a 
ako je promatramo u svjetlu 
prostornog plana koji smo 
pripremili i koji }e uskoro stupiti 
na snagu. Svi objekti grade se 
prema prostornom planu biv{e 
op}ine Rijeka, i svi su oni legalni, 
no tim su planom predvi|ene 
relativno male parcele, 
dopu{tena je gradnja ve}ih, 
~ak i vi{estambenih objekata, 
predvi|ena {irina prometnica je 
nedovoljna... Nesuglasice oko 

nove lokacije centralne zone za 
gospodarenje otpadom znatno 
su otegnule postupak dono{enja 
na{eg prostornog plana, no u 
njemu smo punu pa`nju posvetili 
kvalitetnom ure|enju prostora, 
veli~ine parcela od barem 1.000 
kvadrata, prilazne putove {irine 
najmanje 6 metara, gradnju ve}ih 
poslovnih objekata isklju~ivo 
u radnim zonama, i op}enito 
manju gusto}u gradnje. U novom 
prostornom planu defi niran je i 
prostor za jo{ dvije radne zone, 
jedne na oko 20 i druge na oko 9 
hektara zemlji{ta.

Sanacija Vi{evca do 
2009. 

* Nesuglasice oko deponija 
trajale su vrlo dugo, kakva 
je danas situacija u pogledu 
sanacije “starih” deponija i 

Prometni problemi Vi{kova
Uz prometnice koje smo u posljednjih desetak godina popravili, 

kre}emo u rekonstrukciju prometnice od Vozi{}a do Pogleda, 
zavr{no s Mar~eljima, kao i ceste od Vi{kova do Sar{oni, jer su, 
uz cestu kroz sredi{te Vi{kova, ove dvije prometnice od najve}e 
va`nosti za na{u lokalnu zajednicu, a sada ne udovoljavaju 
prometnim uvjetima. 

No, jedino stvarno rje{enje prometnog problema Op}ine Vi{kovo 
bit }e izgradnja nove `upanijske prometnice od Podmurvica do 
Pogleda, ili, kako je nazivaju, “deponijske ceste”, {to bi zapravo 
bila zaobilaznica Vi{kova. Radi se o projektu koji vodi @upanijska 
uprava za ceste. U tijeku je isho|enje lokacijske dozvole za 
tri dionice. Ve} sam imao razgovore sa `upanom i drugim 
predstavnicima @upanije o modelima fi nanciranja toga projekta 
od posebne va`nosti za nas, jer bi to rasteretilo prometno ionako 
zagu{eni centar Vi{kova.

OpÊina sinonim za gospodarski razvoj
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otvaranja novog u Mari{}ini?

- Od samog osnutka Op}ine 
borimo se za sanaciju deponija 
Vi{evac i Sovjak, koji se ve} 
godinama koriste za odlaganje 
otpada. Na na{u sre}u deponij 
opasnog otpada Sovjak ne 
koristi se od 1992. godine, no 
Vi{evac se i danas koristi za 
odlaganje komunalnog otpada. 
Budu}i da problem deponija 
nije samo problem Vi{kova, 
ve} {ire dru{tvene zajednice, 
a sami ne bismo ni fi nancijski 
uspjeli pripremiti sanaciju, od 
po~etka inzistiramo na pomo}i u 
rje{avanju tih problema. Vlada RH 
odobrila je sredstva za sanaciju 
deponija Vi{evac, pripremljena je 
sva dokumentacija, uklju~uju}i i 
gra|evinsku dozvolu, a odre|ena 

sredstva, izdvojena iz cijene 
odvoza sme}a, prikupljena 
su i u “^isto}i”, tako da je za 
taj dio fi nancijska konstrukcija 
zaokru`ena. Radovi su, zapravo, 
ve} po~eli i dovr{ena je sanacija 
prvog, probnog polja, a sada 
slijedi raspisivanje natje~aja za 
sanaciju ostalih dijelova. Sanaciju 
odlagali{ta opasnog otpada 
Sovjak preuzela je dr`ava, jer 
se radi o jednom od tri najve}a 
ekolo{ka problema u Hrvatskoj, 
pa o~ekujemo da }e se i tu 
uskoro vidjeti konkretni pomaci.

* No, deponij Vi{evac nije 
mogu}e zatvoriti prije otvaranja 
novog u Mari{}ini?

- Rok za sanaciju Vi{evca 
je 2009. godina, a prije toga 
svakako mora profukcionirati novi, 
suvremeni i, koliko je to mogu}e 

kad se radi o sme}u, ekolo{ki 
prihvatljiv centar za gospodarenje 
otpadom u Mari{}ini. Naravno, 
najradije bismo da taj novi deponij 
ne bude na na{em podru~ju, 
ali, kad ve} to ne mo`emo 
promijeniti, onda }emo barem 
inzistirati na svim ekolo{kim 
standardima zbrinjavanja otpada. 
Mari{}ina ne}e biti “obi~an” 
deponij poput Vi{evca, tu }e se 
raditi primarna i sekundarna 
selekcija uz primjenu najnovijih 
tehnologija. Zbrinjavanje 
otpada tako }e kona~no postati 
profi tabilna gospodarska 
aktivnost.

* Takav razvoj neminovno je 
stvorio i probleme u prometu, 
a radovi na cestama dodatno 
ote`avaju situaciju - kakvi su 
vam planovi u tom pogledu? 

- Od samoga po~etka, po 
pojedinim dionicama, kako 
nam to sredstva dopu{taju, 
idemo za tim da pripremimo 
kvalitetno prometno rje{enje 
za ~itavo podru~je Op}ine. 
Jo{ 1995. rekonstruirali smo 
kompletnu prometnicu od 
skretanja za deponij do centra 
Vi{kova, a dosta se radilo i na 
drugim podru~jima. Svjesni smo 
problema i na{ih nerazvrstanih 
cesta, u naseljima, tako da jo{ 
ove godine kre}emo u intenzivno 
asfaltiranje. Jedan od na{ih 
prioriteta je i stavljanje u funkciju 
tzv. radne zone 8, iza “Gramata” 
i “Plodina”, jer su postoje}e ve} 
postale pretijesne.

Veljka Spin~i}-Rajko

Goran Petrc, na~elnik Op}ine Vi{kovo

Naravno, najradije bismo da novo odlagali{te sme}a 
ne bude na na{em podru~ju, ali, kad ve} to ne mo`emo 

promijeniti, onda }emo barem inzistirati na svim 
ekolo{kim standardima zbrinjavanja otpada. Mari{}ina 

ne}e biti “obi~an” deponij poput Vi{evca

Ubrzani razvoj Vi{kova donio je brojne infrastrukturne probleme 

Privatnici grade sportske centre
* Naveliko se pri~a o gradnji velikih sportsko-rekreacijskih 

centara? 

- Da, u tijeku je gradnja sportsko-rekreacijskog centra u Ronjgima, 
{to }e puno zna~iti za na{u op}inu, iako se radi o potpuno privatnoj 
investiciji. Radi se o velikoj sportskoj dvorani, teniskim igrali{tima, 
bazenu i nekim drugim sadr`ajima koji }e znatno doprinijeti razvoju 
toga podru~ja, uz postoje}e ugostiteljske i kulturne sadr`aje u 
Ustanovi “Ivan Mateti} Ronjgov”. U planu je i ure|enje sportsko-
rekreacijskog centra Brnasi, na podru~ju uz igrali{te NK “Halubjan”, 
gdje se tako|er javila privatna inicijativa i gdje investitor planira 
gradnju velikog zatvorenog bazena. Dakle, Vi{kovo bi u kratkom roku 
trebalo dobiti ~ak dva bazena. Dodao bih da sam i ~lan odbora za 
organizaciju Europskog prvenstva 2012. godine, i nastojimo da se 
jedan dio tih programa odvija i kod nas, jer bi to zna~ilo razvoj na{eg 
sportskog centra u Brnasima. Ovoga ljeta je i Europsko prvenstvo u 
bo}anju te nastojimo da se dio programa odvija i u Marini}ima gdje 
imamo zatvoreno bo}ali{te. 

OpÊina sinonim za gospodarski razvoj

Goran Petrc
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Me|u onima koji su 
najzaslužniji za rast 

i razvoj hrvatske države 
nedvojbeno su i hrvatski 
umirovljenici. Ukoliko se 
ova tvrdnja nekome ~ini 
presmionom, dovoljno }e biti 
podsjetiti ga da je u najtežim 
godinama stvaranja samostalne 
Hrvatske državni vrh do velikih 
koli~ina sredstava potrebnih 
za najrazli~itije aktivnosti 
mlade države dolazio upravo 
uzimaju}i znatan dio novaca 
namijenjen isplati mirovina. 
Vi{egodi{nje uzimanje, koje je 
od hrvatskih gra|ana tre}e dobi 
napravilo socijalno najugroženiji 
sloj, progla{eno je odlukom 
Ustavnog suda nezakonito jo{ 
pred desetak godina, a proces 
povratka tek djeli}a oduzetog 
po~eo je ovog ljeta isplatom 
prve rate duga jednom dijelu 
hrvatskih umirovljenika.

Upravo u ozra~ju tog doga|aja 
proteklo je i tradicionalno, ina~e 
sedmo po redu, me|užupanijsko 
i me|unarodno druženje 
umirovljenika koje se prve 
subote u srpnju održava u park 
{umi Golubinjak nedaleko od 
Lokava. 

Me|unarodno okupljanje 
umirovljenika

Zami{ljen u po~etku kao 
skup umirovljenika s podru~ja 
Primorsko-goranske županije 
ovaj je doga|aj vrlo brzo 
prerastao u masovno okupljanje 
na kojeg dolaze i umirovljenici 
iz Istarske i Li~ko-senjske 
županije, ali i brojne udruge 
umirovljenika iz cijele Hrvatske 
te susjednih država Italije i 
Slovenije. Tako je i ove godine 
Golubinjak okupio oko 4.000 
“penzi}a” koji su prispjeli u 
ranim prijepodnevnim satima 
i zahvaljuju}i prekrasnom 
vremenu ve}inu dana proveli u 
svježini goranskih {uma.

^ak i kad nema nekog 
posebnog programa Golubinjak 
svojim sadržajima pruža niz 
raznovrsnih mogu}nosti - od 
{etnji planinskim livadama i 

{umskim puteljcima, preko 
posjete nekoj od brojnih 
atraktivnih {pilja tog kraja pa 
do upoznavanja s Kraljicom 
{ume, vi{e od sto godina 
starom ogromnom jelom. No, 
organizatori, a to su i ovog puta 
bili ~lanovi Zajednice udruga 
umirovljenika Primorsko-
goranske županije te Primorsko-
goranska županija kao 
pokrovitelj, pobrinuli su se za 
hvale vrijedan sportski i kulturni 
program pa se tako za svakog 
na{lo pone{to. Na pozornici 
su se, pod komandnom 
palicom Josipa Krmpoti}a koji 
je svojim komentarima ~esto 
izazivao smijeh i aplauze, 
izmjenjivali Mje{oviti pjeva~ki 
zbor Udruge umirovljenika 
Rijeka, Mje{oviti pjeva~ki 
zbor Udruge umirovljenika 
Virovitice, klapa Su{ak, plesna 
grupa starijih osoba “Zamet”, 
“Lokice” iz Udruge umirovljenika 
Crikvenice, zlobinski pjeva~i i 
tambura{i iz KUD-a “Žažara”, 
folklorna grupa “Poljice” s otoka 
Krka te, naravno, legendarni 
lokvarski “Žabari” uz koje su 
mnogi od mla|ih umirovljenika 
znali provesti i nezaboravne 
dane mladosti. 

Od sportskih se pak sadržaja 
uklju~iti moglo uz uvijek 
atraktivno povla~enje konopa, 
ni{ta manje smije{no skakanje 
u vre}ama ili no{enje žlice u 
jajetu, a najve}u pažnju, kao 
i obi~no, privuklo je bo}anje u 
kojem su se ogledale i mu{ke i 
ženske ekipe i koje je potrajalo 
do poslijepodnevnih sati.

Zaslužili dostojanstven i 
siguran život

Naravno, uz zabavu, odmor i 
opu{tanje na{lo se i vremena 
za ozbiljne teme o kojima 
su u svojim pozdravnim 
rije~ima govorili predstavnici 
organizatora i njihovi gosti. Tako 
je Daniel Mažuran, predsjednik 
Organizacijskog odbora i 
Zajednice udruge umirovljenika 
Primorsko-goranske županije 
podsjetio kako ~ak 63 posto 

umirovljenika prima mirovinu 
manju od 2000 kuna iz ~ega 
je jasno vidljiv težak socijalni 
položaj hrvatskih umirovljenika: 
“Dru{tvo mora shvatiti da su 
umirovljenici po zavr{etku 
radnog vijeka u potpunosti 
zaslužili dostojanstven i siguran 
život.” naglasio je Mažuran 
pozvav{i na nastavak borbe 
za ukinuta umirovljeni~ka 
prava i to u rasponu od povrata 
duga i uskla|ivanja mirovina 
sa pla}ama pa do stvaranja 
pravednijeg sustava zdravstvene 
za{tite koji, ovakav kakav je 
trenuta~no, privilegira one 

dogaaji
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Druæenje u ozraËju povrata duga 

Tradicionalno, sedmo po redu, me|užupanijsko i 
me|unarodno druženje umirovljenika koje se prve subote 

u srpnju održava u park {umi Golubinjak nedaleko od 
Lokava ove godine je okupilo oko 4.000 “penzi}a”

Daniel Mažuran, predsjednik Organizacijskog odbora i Zajednice 
udruge umirovljenika Primorsko-goranske županije podsjetio kako 
~ak 63 posto umirovljenika prima mirovinu manju od 2000 kuna iz 
~ega je jasno vidljiv težak socijalni položaj hrvatskih umirovljenika

Zami{ljen u po~etku kao skup umirovljenika s podru~ja Primorsko-goranske županije ovaj je doga|aj 
vrlo brzo prerastao u masovno okupljanje na kojeg dolaze i umirovljenici iz Istarske i Li~ko-senjske 
županije, ali i brojne udruge umirovljenika iz cijele Hrvatske te susjednih država Italije i Slovenije

Organizatori
Uz Zajednicu udruga 

umirovljenika PGŽ i Primorsko-
goransku županiju veliku 
pomo} u organizaciji ove hvale 
vrijedne priredbe pružili su jo{ i 
Vlada RH, Op}ina Lokve, Grad 
Krk, Me|uop}inska udruga 
umirovljenika Delnice i Udruga 
umirovljenika Grada Rijeke 
kojima se biranim rije~ima 
zahvalio Daniel Mažuran, a 
nazo~ne su potom pozdravili i 
na~elnik Op}ine Lokve Davorin 
Cen~i} te predsjednik županijske 
skup{tine PGŽ Marinko 
Dumani}.

Kao ve} stari dobri gosti 
susretu su bili nazo~ni 
i predstavnici Udruge 
umirovljenika Virovitice u ~ije 
je ime sve nazo~ne pozdravio 
predsjednik te udruge Vladimir 
Moslavec, zapažen nastup 
imao je i mje{oviti pjeva~ki zbor 
viroviti~kih umirovljenika, a vrlo 
atraktivno bilo je i dijeljenje 
{e}era kojeg su okupljenima 
nudile Viroviti~anke.

imu}nije i bogate, rekao je 
Mažuran.

Na borbu za ostvarivanje 
zakonom zajam~enih prava 
gra|ana tre}e dobi pozvao 
je i Oskar Pi{kuli}, godinama 
jedan od najaktivnijih u 
Udruzi umirovljenika Rijeke 
i županijskoj umirovljeni~koj 
udruzi, istaknuv{i kako je 
preduvjet uspjeha u toj 
borbi jedinstvenost stavova 
umirovljenika i zajedni~ki 
istup na svim razinama. 
Nazo~nima se obratio i Vladimir 
Lokmer, predsjednik Matice 
umirovljenika Hrvatske koji je 
nizom konkretnih podataka 
dobro oslikao nezavidan položaj 
umirovljenika u Hrvatskoj: 
“Od 1.070.000 hrvatskih 

umirovljenika njih ~ak 67 
posto prima najnižu mogu}u 
mirovinu, a pobolj{anje nije na 
vidiku jer se Vlada RH iznova 
u procesu obra~una mirovina 
odlu~ila za zloglasni ‘{vicarski 
model’ zahvaljuju}i kojem je u 
ovom trenutku odnos prosje~ne 
mirovine prema prosje~noj 
pla}i tek 42 posto, a zbog 
karakteristika tog modela dolazit 
}e i do daljnjeg smanjivanja 
postotka.”, rekao je Lokmer 
istaknuv{i kako se i zbog toga, 
ali ponajprije zbog upori{ta u 
zakonu i moralu, umirovljenici 
moraju nastaviti boriti za svoja 
prava koja su zaslužili i stekli 
vi{egodi{njim radom.

Marinko Krmpoti}
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projekti ̂ ista `upanija 

Ne bacajte smeÊe na oËiπÊene deponijeGolemi ostaci miksera koji 
je na tko zna kakav na~in 

na pla`u u Mo{}eni~koj Dragi 
pao s kamiona, ali i {tednjaci, 
hladnjaci, namje{taj, olupine 
automobila, i sve drugo {to 
“smeta u mojoj ku}i i mojemu 
dvori{tu” zavr{ilo je negdje 
u prirodi. U {umarcima, na 
pla`ama, a naj~e{}e uza same 
ceste, da se ne ula`e suvi{e 
truda, nicali su divlji deponiji, 
kojih se s godinama na podru~ju 
`upanije nagomilalo ~ak 170. 
Podjednako ih je bilo u priobalju, 
na otocima i u Gorskom kotaru, 
a samo dvije jedinice lokalne 
samouprave - Grad Opatija i 
Op}ina Lovran - blistale su ~ista 
lica kada su ih predstavnici 

@upanije obi{li, jer na tom 
podru~ju nije zate~eno ni jedno 
divlje smeti{te. I na otocima ih je 
bilo ne{to manje, vjerojatno zbog 
toga {to su ugo{}uju}i brojne 
turiste prije svih shvatili da se s 
gomilama sme}a ne do~ekuju 
gosti. 

Pomalo zbog Zakona o otpadu, 
a vjerujemo i zbog srama {to 
sme}e izviruje iza svakog ugla, 
u Primorsko-goranskoj `upaniji 
su odlu~ili provesti projekt ^ista 
`upanija, koji se nakon dvije 
godine uspje{no privodi kraju. 
U 2007. godinu trebalo bi se 
uploviti bez divljih deponija, 
a ako netko ponovo napravi 
pogre{ku pa dopusti da na 
o~i{}enom mjestu opet nikne 

deponij umjesto trave i cvije}a, 
akcija }e se ponoviti. 

^ak 650.000 prostornih 
metara sme}a

Kada su predstavnici @upanije, 
te gradova i op}ina po~eli 
po~etkom 2004. godine u djelo 
provoditi Program sanacije 
lokacija otpadom one~i{}enog 
tla i neure|enih odlagali{ta, 
te popisali svih 170 lokacija 
i procijenili koliko bi na njima 
moglo biti otpada, do{lo se do 
goleme koli~ine od 650.000 Vladimir ^ekada

Tijekom 2004. godine 
o~i{}eno je 40-ak, 2005. 

godine 60-ak, a za ovu 
je godinu ostalo o~istiti 
jo{ 68 divljih deponija
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prostornih metara sme}a. 

- Istina, me|u njima je bio i 
manji broj lokacija s odlo`enim 
gra|evinskim materijalom, koji 
se obi~no samo poravna, a 
onda se prirodnim putem zatravi 
- tuma~e nam Vladimir ^ekada, 
pro~elnik Upravnog odjela za 
upravljenje imovinom i op}e 
poslove, te Biljana Stipeti}-
Kalini}, savjetnica za komunalnu 
djelatnost istog `upanijskog 
odjela. Me|utim, znatno vi{e je 
bilo klasi~nih divljih deponija na 
koje gra|ani dovoze ono {to im 
je vi{ak u doma}instvima. A sve 
to mogu baciti na rije~ki Vi{evac 
ili bilo koji drugi deponij u 
gradovima i op}inama @upanije, 
a da im nitko ne naplati naknadu. 
To je dogovor: naime, sve {to se 
doveze u osobnom automobilu 
ili na priru~noj prikolici, odla`e 
se besplatno, a deponiji su, uz 
to, u najve}em broju slu~ajeva 
mnogo bli`e nego {to su divlja 
odlagali{ta u prirodi. Osim toga 
“^isto}a” povremeno postavlja 
baje za krupni otpad ispred 
stambenih zgrada, a nabavila 
je i manji kamion kojim se 

obilaze sve lokacije na kojima 
su kante za ku}ni otpad, pa se 
i uz njih mo`e staviti islu`ena 
bijela tehnika ili namje{taj {to 
}e radnici nakrcati na kamion i 
dovesti na deponij, poja{njavaju 
nam na{i sugovornici. 

Je li u pitanju neznanje ili 
jednostavno navika da se, 
odlaze}i na izlet, u prirodu 
odvozi i sme}e? To je dvojba na 
koju je vrlo te{ko na}i odgovor, 
ali ta navika ko{ta. Kada je 
krenuo projekt sanacije divljih 
odlagali{ta i odabrani najbolji 
ponu|a~i koji }e taj posao 
obaviti, a to je za podru~je 
Gorskog kotara i otoka “Fiumex” 
d.o.o., a za priobalje RI-19 d.o.o., 
te napravljen izra~un tro{kova, 
do{lo se do ukupnog iznosa s 
PDV-om od ~ak 7.196.000 kuna. 
Budu}i da se deponiji ~esto 
nalaze na nepristupa~nim i 
opasnim povr{inama, morali su 
se anga`irati alpinisti i pripadnici 
Gorske slu`be spa{avanja, te 
koristiti te{ka mehanizacija, a 
ponekad i manji brodovi koji su 
otpad dovozili na pristupa~niji 
dio obale.

Tijekom 2004. godine o~i{}eno 
je 40-ak, 2005. godine 60-ak, a 
za ovu je godinu ostalo o~istiti 
jo{ 68 divljih deponija. Tro{kovi 
su raspore|eni izme|u @upanije 
i jedinica lokalne samouprave, 
tako da pola tro{ka optere}uje 
`upanijski, a pola op}inski 
ili gradski prora~un, naravno 
prema broju divljih deponija na 
odre|enom podru~ju. Maloprije 
spomenute svote novaca morali 
bi se uvijek sjetiti svi stanovnici 
`upanije kada pomisle da }e 
svojim sme}em “otvoriti” neki 
novi divlji deponij, jer bi se novac 
mogao iskoristiti za potrebnije 
zahvate. 

Kriti~an rije~ki prsten
Zato se samo od sebe 

nametnulo pitanje kontrolira li 
se ono {to je o~i{}eno tijekom 
pro{lih dviju godina i ima li opet 
sme}a na starim ili se stvaraju 
novi divlji deponiji?

- U dogovoru s jedinicama 
lokalne samouprave teren 
obilaze njihovi komunalni 
redari, a na svaki o~i{}eni 
divlji deponij stavljene su 
plo~e s natpisima koji pozivaju 
gra|ane na druga~iji odnos 
prema prirodi: Ne bacaj otpad, 
^uvajmo okoli{ zajedno i 
sli~no. Deponiji se uglavnom ne 

obnavljaju, a rije|e se stvaraju 
novi. Me|utim, to se ne bi 
moglo re}i za op}ine i gradove 
tzv. rije~kog prstena, odnosno 
podru~ja Kastva, Jelenja, Bakra 
ili ^avli. Tu se na|e sme}a na 
ve} o~i{}enim deponijima, a 
vjerojatno ga ne baca samo 
tamo{nje stanovni{tvo, ve} 
ga dovoze i Rije~ani, pa }emo 
morati poja~ati akcije i kontrolu. 
Zapravo, crtu }emo podvu}i 
na kraju ove godine, kada se 
okon~a ovogodi{nji plan ~i{}enja 
68 preostalih deponija - kazali su 
nam Vladimir ^ekada i Biljana 
Stipeti}-Kalini}.

Nevenka Ko{~i} 

Ne bacajte smeÊe na oËiπÊene deponije

Nekada{njih 170 divljih deponija trebali bi 
postati pro{lost - projektom ^ista `upanija 

tijekom tri godine }e se na cijelom podru~ju 
PG@-a o~istiti divlji deponiji 

^isti se i podmorje
Na{i sugovornici su nam spomenuli i akcije ~i{}enja prirode 

i podmorja koje se obi~no organiziraju u povodu Svjetskog 
dana okoli{a ili sli~nih prigoda, pa iako nisu dio ovoga velikog 
`upanijskog projekta borbe protiv divljih deponija, ipak mu poma`u.

- I ja sam ~lan nekih udruga koje se odazivaju tim akcijama i 
primijetila sam da ono podru~je koje gra|ani o~iste svojim rukama, 
itekako ~uvaju. U tim se akcijama rje{ava problem sitnog sme}a 
nabacanog u prirodu ili podmorje, ali ipak se u kona~nici dolazi 
do ~istog okoli{a. Za svaku je pohvalu i akcija otkupa plasti~ne 
ambala`e, jer se boce vi{e ne vi|a uz ceste, a uza sve to, zajedno 
sa `upanijskim projektom borbe protiv divljih deponija, Primorsko-
goranska `upanija zablistat }e ~ista lica - kazala nam je Biljana 
Stipeti}-Kalini}.

Biljana Stipeti}-Kalini}

Divlji deponiji ~esto se nalaze na nepristupa~nim povr{inama, ili ~ak 
uza samu pla`u
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Koliko ste puta ve} podigli 
pogled prema U~ki uz 

pitanje “ho}e li padati ki{a”? No, 
jeste li ikada zaista pogledali 
U~ku? Znate li kakve sve 
ljepote i rijetkosti krije, jeste li 
pro{etali njenim stazama, divili 
se pogledu s Vojaka? Znate li 
da samo na U~ki mo`ete vidjeti 
stenoendemski u~karski zvon~i}, 
cvijetak nje`ne lila boje? I da 
je U~ka jedno od posljednjih 
europskih stani{ta bjeloglavog 
supa i suroga orla? 

Jeste li ikada ~uli da je 
U~ka, starija od ljudi, rasla iz 
drevnog velikog oceana Tethys, 
od razdoblja krede (prije 140 
milijuna godina) do tercijara 
(prije 30 milijuna godina)? A uz 
svu njenu starost, 

ipak se radi o najmla|em parku 
prirode u Hrvatskoj, koji se tek 
posljednjih godina, zahvaljuju}i 
djelatnicima Javne ustanove 
Park prirode U~ka i ravnateljici 
Suzi Petri~i}, sustavno istra`uje 
i prezentira na na~in kakav 
zaslu`uje.

Sjedi{te Parka prirode u 
Lignju

Podru~je Parka prirode U~ka, 
osnovanog u travnju 1999. 
godine, obuhva}a masiv U~ke 
i dijelove ]i}arije, a prostire se 
na povr{ini od 160 ~etvornih 
kilometara. Dijele ga dvije 
`upanije, Primorsko-goranska i 
Istarska. Najve}i dio parka nalazi 
se na podru~ju Grada Opatije, 
a dijele ga jo{ i op}ine Kr{an, 
Lani{}e i Lupoglav s istarske, 
te Lovran, Matulji i Mo{}eni~ka 
Draga s primorsko-goranske 
strane. U parku `ivi oko 250 
stanovnika, a najve}e naselje 
je Lovranska Draga. O radu 
Javne ustanove “Park prirode 
U~ka”, kao i o brojnim biolo{kim, 
geomorfolo{kim i drugim 
osobitostima U~ke, vi{e nam je 

rekla ravnateljica Suzi Petri~i}.

- Osnovna zada}a na{e 
ustanove je upravljanje Parkom 
prirode U~ka kroz njegovu 
za{titu i o~uvanje, znanstvena 
istra`ivanja, edukaciju i 
interpretaciju, zatim promid`bu 
u javnosti, njegovo kori{tenje 
u turisti~ke i rekreativne svrhe, 
a vrlo va`na je i potpora 
gospodarskoj i socijalnoj 
dobrobiti lokalnih zajednica 
na podru~ju parka. Nadzorna 
slu`ba parka svakodnevno 
provodi nadzor na terenu te 
radi na ure|enju i odr`avanju 
parkovne infrastrukture 
- ure|enje pou~nih 
staza, postavljanje 

interpretacijskih plo~a, info-
punktova, u~ionice na otvorenom 
i drugih. Ustanova se financira 
iz Ministarstva kulture (nadle`na 
je Uprava za za{titu prirode), ali 
s obzirom na dobru suradnju s 
obje `upanije, Gradom Opatija, 
Ministarstvom turizma i drugima, 
mnogi su projekti realizirani 
upravo uz njihovo 
sufinanciranje. 
Sjedi{te 

kartulina Park prirode U~ka

UËku tek treba otkriti
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masiv U~ke i dijelove ]i}arije, a prostire se 
na povr{ini od 160 ~etvornih kilometara. 

Dijele ga dvije `upanije, Primorsko-
goranska i Istarska, a najve}i dio parka 

nalazi se na podru~ju Grada Opatije

ustanove je u Lignju zahvaljuju}i 
Op}ini Lovran koja nam je na 
besplatno kori{tenje ustupila 
prostorije koje smo uredili.

O Poklonu i kuli na 
Vojaku 

Dugogodi{nja nastojanja 
zaljubljenika u U~ku i njene 
ljepote 

ostvarena su osnivanjem 
Parka prirode, no, iako stara 
tek nekoliko godina, bogatstvo 
programa i sadr`aja koje nudi, 
te detalji poput autohtonih 
suvenira, zanimljivo osmi{ljenih 
info-punktova i interpretacijskih 
plo~a, pou~nih staza, napredak 
u turisti~koj 

valorizaciji, a prije svega 
edukativni programi za {kolarce 
nude i vi{e no neki stariji 
nacionalni parkovi i parkovi 
prirode.

U parku su ure|ena dva 
iznimno posje}ena info-punkta/
suvenirnice - na Poklonu i na 
Vojaku. Info-punkt na prijevoju 

Poklon, smje{ten uz `upanijsku 
cestu, u blizini pansiona 

“U~ka”, predstavlja 
najfrekventiji 

lokalitet u 
parku 

te 

omiljeno odmori{te i ishodi{te 
najva`nijih planinarskih putova, 
ali i mjesto posebnog kulturnog i 
tradicijskog zna~enja, ka`e nam 
Petri~i}. Naime, vjernici iz Istre 
stolje}ima su preko Poklona 
putovali na hodo~a{}a trsatskom 
sveti{tu Djevice Marije i upravo 
na tom mjestu gdje puca 
pogled na Kvarnerski zaljev i 
Trsat poklonili bi se zavjetnoj 
crkvi Gospe Trsatske, otkuda 
i ime prijevoju. Uz info-punkt i 
suvenirnicu koji su otvoreni od 1. 
svibnja, ure|eno je i odmori{te s 
javnim sanitarijama. 

Jedno od najprepoznatljivijih 

Rend`eri - prijatelji u prirodi
Javna ustanova “Park prirode U~ka” danas broji 10 djelatnika 

zaposlenih u stru~noj slu`bi, nadzornoj slu`bi i slu`bi promid`be 
i prezentacije, uz ured ravnatelja. U stru~noj slu`bi rade biolozi te 
edukator i oni se bave istra`ivanjem i pripremom svog materijala 
vezanog uz prirodne vrijednosti parka, fl oru i faunu, te u suradnji 
s nadzornicima odre|uju lokacije na koje }e se postaviti oprema i 
interpretacijske plo~e. O o~uvanju reda u Parku brinu tri nadzornika, 
popularno zvana “rend`eri”. Ti ~uvari prirode svakoga su dana na 
terenu i obilaze ~itavo podru~je parka. Njihov je zadatak da vide je li 
u parku sve po zakonu, da prate gradnju i sve radove koji se obavljaju 
na podru~ju parka, paze na nekontroliranu sje~u, dok ljeti obavljaju 
i protupo`arni nadzor i mnoge druge zadatke, no, isti~e ravnateljica 
Petri~i}, na{i nadzornici zaslu`ni su i za kompletnu infrastrukturu 
koju smo postavili u parku - od probijanja i ~i{}enja pou~nih staza do 
postavljanja informativnih plo~a i svih drugih sli~nih poslova, sve su to 
odradili na{i rend`eri. Rend`er je ujedno i “prijatelj u prirodi”, stru~na 
osoba kojoj se svaki posjetitelj uvijek mo`e obratiti za pomo}.

Najslabije poznajemo ono {to nam je 
nadohvat ruke - panorama U~ke 

Rend`eri su ~uvari 
prirode i stru~ne 
osobe kojima se 
uvijek mo`emo 

obratiti za pomo}

kartulina Park prirode U~ka

UËku tek treba otkriti
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kartulina Park prirode U~ka

obilje`ja U~ke je njen najvi{i 
vrh, Vojak, visok 1.401 metar, s 
kulom izgra|enom 1911. godine.

- Do prije dvije godine kula 
je bila u vrlo lo{em stanju, 
zatvorena za posjetitelje. Svjesni 
da najve}i broj posjetitelja U~ke 
dolazi u`ivati u prekrasnom 
pogledu koji se s kule pru`a na 
cijeli Kvarner, Istru, talijanske i 
slovenske Alpe, tr{}anski zaljev, 
a za ljep{eg vremena pogled 
dose`e i do Venecije, krenuli 
smo u njeno ure|enje. Projekt 
stavljanja u funkciju ekoturizma 
vr{nog dijela U~ke fi nanciralo je 
Ministarstvo turizma 
koje nam 
je dodijelilo 
bespovratna 
sredstva u 
iznosu od 
150.000 
kuna. 

Kula je sanirana, za{ti}ena 
od daljnjeg propadanja. U kuli 
je izgra|en podest, tako da 
sada ima dva kata, a u njoj su 
smje{teni suvenirnica i stalna 
izlo`ba pod naslovom “Bitne 
i spomena vrijedne ~injenice 
o U~ki”. Tu posjetitelji mogu 
saznati kako se nekad `ivjelo 
na ovim prostorima, o povijesti 
planinarstva, poznatim ljudima 
koji su posje}ivali U~ku i 
mno{tvo drugih podataka. 
Na kuli su postavljena i dva 
panoramska teleskopa kako bi 
pogled bio jo{ ljep{i. 

Atraktivni sportovi
Pro{le je godine realiziran projekt pod nazivom “U~ka outoor”, 

budu}i da U~ka ima izvrsne uvjete za razvoj atraktivnih, outdoor 
sportova. Pripremljeni su programi za planinarenje i trekking, 
te trasirane staze za brdski biciklizam. Biciklistima je danas na 
raspolaganju osam biciklisti~kih staza, objavljen je prospekt s 
kartama staza pod nazivom “U~ka bike”, a u Lovranu i na Poklonu 
postavljene su velike plo~e na kojima su prikazane sve staze. 
Staze su kategorizirane, a ukupne su du`ine oko 160 kilometara. 
Markirano je pedesetak planinarskih staza, a u Veloj Dragi ure|eno 
je penjali{te sa ~ak 60 penja~kih smjerova. U Parku postoji i 
registrirano letjeli{te za leta~e zmajem i paraglidere, s uzleti{tima na 
Vojaku i Brgudu. 

Posjetiteljima se nudi i rekreativno jahanje na Re~ini, uz 
mogu}nost organiziranja izletni~kih tura na konjima. Za ljubitelje 
speleologije za sada je otvorena tek {pilja iznad sela Brest, a ulazak 
je dopu{ten isklju~ivo u pratnji vodi~a. Svi ostali {piljski objekti za 
sada su zatvoreni za javnost. Redovita sportska aktivnost u Parku 
prirode postale su i pustolovne utrke koje se organiziraju u suradnji s 
agencijom Ad Natura, a posebno je omiljena utrka “U~ka night trek” 
u sklopu tradicionalne Marunade, koja }e se ove godine odr`ati po 
~etvrti put. 

Svi lokaliteti, objekti i rekreacijske mogu}nosti u parku uredno 
su ozna~eni, prema projektu tzv. sme|e turisti~ke signalizacije, 
a uz planinarsko-turisti~ku kartu koju se mo`e nabaviti na info-
punktovima ili u turisti~kim agencijama, problema sa snala`enjem ne 
bi trebalo biti.

Biciklisti~ke staze ukupne su 
du`ine oko 160 kilometara
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Sadr`aji koji su izgra|eni u protekle ~etiri 
godine u parku namijenjeni su organiziranom 
posje}ivanju i rekreaciji kao po`eljnim oblicima 

turizma u za{ti}enim podru~jima

Na kruni{tu kule, du` ~itave 
ograde upravo se postavljaju 
granitne plo~e na kojima }e biti 
ugravirana imena planinskih 
vrhova i drugih lokacija, u smjeru 
u kojem se s ovog mjesta vide. 
Kula je otvorena od 1. lipnja i 
radi svaki dan.

Atraktivna Vela Draga
Danas su na podru~ju Parka 

prirode ure|ene i atraktivne 
pou~ne staze. Jedna od njih 
je geolo{ka pou~na staza 
“Vela Draga” koja se nalazi na 
podru~ju Vele Drage, a koje je 
za{ti}eno kao geomorfolo{ki 
spomenik prirode. Vela Draga 
nalazi se s istarske strane U~ke, 
ispod tunela U~ka, a do nje se 
dolazi starom cestom za Vranju. 
Impresivni vapnena~ki tornjevi 
koji dose`u visinu i do 100 m te 
stijene koje se okomito uzdi`u iz 
strme kanjonske udoline mogu 
se razgledati s vidikovca na 
kojem je postavljeno odmori{te 
i izlo`ba na otvorenom - sastoji 
se od 12 interpretacijskih plo~a, 
koje tuma~e geolo{ke fenomene 
i nastanak U~ke, a pisane su 
na ~etiri jezika. 

Osim o geologiji, posjetitelji 
}e mo}i saznati ne{to vi{e o 
alpinizmu i slobodnom penjanju, 
ekstremnim sportovima koji 
u Velu Dragu privla~e brojne 
ljubitelje penjanja. S ure|enih 
vi{e od 60 penja~kih smjerova, 
Vela Draga predstavlja jedno 
od najatraktivnijih penjali{ta u 
Hrvatskoj. Prvi je alpinisti~ki 
smjer na Velikom tornju u Veloj 
Dragi jo{ davne 1931. godine 
ispenjao talijanski alpinist Emilio 
Comici, pa toranj ~esto nazivaju i 
njegovim imenom. 

Jo{ jedna zanimljivost Vele 
Drage su i njezina flora i fauna, 
jer skroviti kanjon pru`a idealno 
stani{te mnogim biljnim i 
`ivotinjskim vrstama, pa je dio 
interpretacijskih plo~a posve}en 
i ornitofauni. Vela Draga je, uz 
Vojak, najposje}eniji 
lokalitet u parku, 
a vrijedno je 
spomenuti i 
podatak 

kako je bila naseljena jo{ 12.000 
godina pr.K., {to potvr|uju 
arheolo{ki nalazi iz {pilje 
Pupi}ina pe}. 

Nedavno su ure|ene dvije 
nove pou~ne staze. Pou~na 

staza Plas podno Vojaka 
duga 

je oko 2 kilometra i prolazi 
kroz gustu bukovu {umu. 
Uzdu` staze su postavljeni 
zanimljivi interpretacijski 
sadr`aji s podacima o biljnom 
i `ivotinjskom 

Vrh Vojak s kulom - jedno od najprepoznatljivijih 
obilje`ja U~ke, na visini 1.401 metar

U~ka je omiljeno izleti{te Rije~ana
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svijetu U~ke, a posebno o 
vegetaciji i biljkama vr{nog dijela 
masiva. Druga staza izgra|ena 
je na podru~ju Lovranske Drage, 
pod nazivom Slap. [etnjom uz 
potok i nasade maruna staza 
vodi do slapa, a posjetitelji }e 
saznati ne{to vi{e o samom 
naselju Lovranska Draga te 
marunima koji su postali “brend” 
cijele Lovran{}ine.

Restaurirana fontana 
Josipa II.

Jedan od atraktivnih sadr`aja 
u parku je i fontana “Voda Josipa 
II.”. Nalazi se uza cestu, ispod 
sela Vela U~ka, a izgra|ena 
je za vrijeme Habsbur{ke 
Monarhije i koristila se kao 
odmori{te, izvori{te i pojili{te za 
stoku. Dugo godina zapu{tena, 

fontana je restaurirana u 2003. 
godini koja se obilje`ila kao 
Me|unarodna godina voda. 
Nekada su tu fontanu mje{tani 
nazivali Napoleonova voda, no 
u djelomi~no ~itljivom natpisu 
na fontani vidljivo je da se radi o 
caru Josipu II. Lotarin{kom koji 
je Monarhijom vladao od 1780. 
do 1790. godine. Na inicijativu 
Javne ustanove Park prirode 
U~ka u obnovu fontane uklju~ili 
su se Hrvatske vode, Grad 
Opatija i Komunalac, tako da je 
za{ti}ena od daljnjeg propadanja 
i ure|ena. Na`alost, prema 
mjerenjima kakvo}e vode koja 
se obavljaju jednom mjese~no, 
ta voda nije za pi}e, no fontana 
ipak predstavlja jednu od 
u~karskih zanimljivosti, a naselju 
Vela U~ka posebno, registrirano 

kartulina Park prirode U~ka

Program “O U~ki 
kroz igru nau~i” 
namijenjen je 
osnovcima od 1. do 
6. razreda i provodi 
se u u~ionici u 
prirodi
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Planinarski domovi i ugostiteljski objekti 
-  Planinarsko dru{tvo “Opatija” - planinarski dom “Na Poklonu” -  
 otvoren samo vikendom, kontakt g|a Marica Toma{ko, 
 tel. 051/712-785, 091/783-3564

-  Planinarsko dru{tvo “Glas Istre” - planinarski dom “Korita” -   
 otvoren samo vikendom, predsjednik PD Zlatko Ba{lin,
  tel. 098/441-711, domar Aldo Bur{i}, tel. 098/390-346

-  Pansion-restoran “U~ka” na Poklonu (smje{taj), 
 Vela U~ka bb, tel. 051/603-340 

-  Istarska konoba - pizzeria “Toma{ko”, 
 Vranja 13, tel. 052/685-263

-  Restoran “Dopolavoro”, 
 Vela U~ka 9, tel. 051/299-641

-  Caffe-bar “Wald” 
 (srijedom zatvoren), Vela U~ka bb, tel. 051/299-652

-  Konoba “Lovranska Draga”, 
 tel. 051/292-720

-  Hotel-restoran “Draga di Lovrana”, 
 Kri`evica, Lovranska Draga, tel. 051/294-167

Nekada{nje Inino odmarali{te, danas u vlasni{tvu gra|evinske tvrtke 
“Vladimir Gortan”, ve} je godinama zatvoreno. Nadamo se da }e 
vlasnik prepoznati interes u turisti~koj namjeni objekta

Javna ustanova “Park prirode U~ka” 
danas broji 10 djelatnika. O o~uvanju 

reda u Parku brinu tri nadzornika, 
popularno zvana “rend`eri”

kulturno dobro.

Me|u zanimljivostima parka 
svakako jo{ treba spomenuti 
i lokalitete Zagrad - Ko`ljak s 
ostacima ranosrednjovjekovnog 
ko`lja~kog ka{tela, kanjon 
Mo{}eni~ke Drage kao jednu od 
najljep{ih buji~nih dolina, Brajkov 
vrh - Korita u srcu ]i}arije s 
izvori{tem sastavljenim od 
mno{tva manjih slapova, te Veli 
Planik, najvi{i vrh sjevernoga 
dijela masiva U~ke, koji se gol 
i stjenovit izdi`e iznad gustih 
{uma ]i}arije.

Edukacija za najmla|e
Jedna od najva`nijih zada}a 

Ustanove je edukacija i to upravo 
za najmla|e posjetitelje parka. 
U osmi{ljavanje edukativnih 
programa za djecu {kolske dobi 

ulo`eno je puno truda kako 
bi se djeci omogu}ilo da kroz 
ma{tovite i raznolike programe 
bolje upoznaju prirodne i 
kulturno-povijesne vrijednosti 
Parka prirode U~ka, ka`e 
Petri~i}. 

- Prema programu koji 
smo pripremili, a nedavno 
i prezentirali profesorima i 
ravnateljima osnovnih {kola 
u obje `upanije, zami{ljeno je 
da svaki razred barem jednom 
do dva puta godi{nje posjeti 
Park prirode U~ka te da u 
kontinuitetu, kroz {kolovanje, 
djeca usvoje ili primijene ve} 
ste~eno znanje o prirodi, Parku 
prirode U~ka i za{ti}enim 
podru~jima. Pripremili smo dvije 
vrste programa. Program “O U~ki 
kroz igru nau~i” namijenjen je 

osnovcima od 1. do 6. razreda 
i provodi se u u~ionici u prirodi 
gdje se ispunjavaju radni listi}i i 
zadaci koji su bogato ilustrirani i 
tematski povezani s prirodnim i 
kulturnim naslje|em parka.

Drugi program “Upoznajmo PP 
U~ka” namijenjen je osnovcima 
i srednjo{kolcima koji kroz 
stru~no vo|enje planinarskim i 
pou~nim stazama Parka (Vela 
Draga, Plas, Slap) spoznaju 
prirodnu i kulturnu vrijednost 
parka. Uz poseban rad i trud 
kroz interpretaciju `eli se 
pove}ati svijest kod mladih 
ljudi o potrebi za{tite prirode. 
Sve se te aktivnosti uglavnom 
odvijaju u lipnju, srpnju i rujnu, 
jer se za vrijeme ljetnih praznika 
te{ko mo`e organizirati nekakva 
nastava u prirodi, a u ostalom 
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OGLAS

kartulina Park prirode U~ka

Fontana “Voda 
Josipa Drugog” 

nalazi se uza 
cestu ispod sela 

Vela U~ka

Podru~je Vela Draga, s istarske 
strane U~ke, za{ti}eno je kao 
geomorfolo{ki spomenik prirode

dijelu godine im vremenski uvjeti 
nisu ba{ naklonjeni. Program je 
ve} za`ivio i na{a edukatorica 
uz podr{ku nadzornika i drugih 
djelatnika sada otprilike dva do 
tri puta tjedno ima poneku {kolu. 

Rast broja posjetitelja
Turisti~ka funkcija Parka prirode 

U~ka sve je dominantnija, a broj 
posjetitelja bilje`i kontinuirani 
rast, pri ~emu Ustanova znatne 
napore ula`e u organizirani 
sustav posje}ivanja parka. 

- Sadr`aji koji su izgra|eni 
u protekle ~etiri godine u 
parku namijenjeni su upravo 
organiziranom posje}ivanju i 
rekreaciji kao po`eljnim oblicima 
turizma u za{ti}enim podru~jima. 

Ove je godine, sukladno 
Zakonu o za{titi prirode, s 15 
turisti~kih agencija sklopljen 

ugovor o koncesijskom 
odobrenju za organizirano 
vo|enje posjetitelja u parku. Za 
predstavnike agencija i njihove 
vodi~e Ustanova je organizirala 
prezentaciju parka kao i terenski 
obilazak. Agencije pla}aju 
godi{nje Ustanovi pau{al od 
650 kuna i 15 kuna po svakom 
posjetitelju. Proteklog je ljeta u 
organizaciji turisti~kih agencija u 
parku boravilo oko 1500 gostiju. 
Iako se te brojke za sada mogu 
~initi skromnim, bitno je da se 
na ovakav na~in sustavno uvodi 
i provodi organizirani model 
posje}ivanja parka. Stvarni 
broj posjetitelja, naravno, puno 
je ve}i, iako ga ne mo`emo 
precizirati, kao prvo zato {to u 
park vodi vi{e od 70 ulaza pa je 
evidencija posjetitelja na takav 
na~in nemogu}a - obja{njava 

Petri~i}. 

Pretpostavlja se da tijekom 
ljetnih mjeseci podru~je Vojaka 
i Vele Drage posjeti izme|u 8 i 
10 tisu}a posjetitelja. U porastu 
je i broj dolazaka organiziranih 
skupina posjetitelja, preko 
turisti~kih agencija koje nude 
izlete na U~ku, a {to nas osobito 
raduje.

- Za sada, na`alost, samo 
jedan objekt pru`a usluge 
smje{taja - pansion “U~ka”, 
dok je nekada vrlo popularno 
izleti{te, Inino odmarali{te, u 
vlasni{tvu gra|evinske tvrtke 
“Vladimir Gortan” sa sjedi{tem u 
Pazinu, ve} godinama zatvoreno. 
No, budu}i da prostorni plan 
Parka prirode za taj objekt 
predvi|a isklju~ivo turisti~ku 
namjenu, uz smje{tajne i 
ugostiteljske kapacitete, te 
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Ustanove je edukacija 

najmla|ih posjetitelja parka. 
U osmi{ljavanje edukativnih 

programa za djecu {kolske dobi 
stoga je ulo`eno puno truda 

Sredstva iz fondova EU 
Park prirode U~ka nedavno je, zajedno s kolegama iz slovenskog 

Parka [kocjanske jame, kandidirao projekt “Karst Associated 
Management” Europskoj uniji na program Interreg III A. Po uspje{no 
pripremljenom programu i njegovoj prezentaciji, Javna ustanova 
PP U~ka dobila je bespovratna sredstva u iznosu od 112.799 eura, 
ispuniv{i brojne kriterije koje je pred njih postavila Europska unija, 
rekla nam je Suzi Petri~i}. U idu}e dvije godine, koliko }e trajati 
projekt, Ustanova }e svoje projektne aktivnosti usmjeriti na izradu 
plana upravljanja, nastavak znanstvenih istra`ivanja u podru~ju 
ornitofaune, istra`ivanje podzemlja U~ke, te za kartiranje fl ore i izradu 
karte stani{ta. Osim u znanstvene svrhe, jedan od ciljeva projekta bit 
}e i ja~anje edukacijskog procesa, u prvome redu {kolske djece.

Najve}i broj posjetitelja U~ke 
dolazi u`ivati u prekrasnom 
pogledu koji se s kule pru`a 

na cijeli Kvarner

Ravnateljica Parka prirode 
U~ka Suzi Petri~i}

Kula u 
unutra{njosti 
sada ima dva 
kata, a u njoj 
su smje{teni 
suvenirnica i 
stalna izlo`ba 

rekreacijske sadr`aje, nadamo 
se da }e vlasnik prepoznati svoj 
interes i staviti objekt u funkciju 
na zadovoljstvo svih posjetitelja.

Ponuda Parka prirode 
oboga}ena je i autohtonim 
suvenirima koji se nude na 
info-punktovima/suvenirnicama, 
a uz najprodavaniji proizvod 
- kartu Parka prirode, u prodaji 
je preko 40 razli~itih suvenira, 
25 razglednica s u~karskim 
motivima, majice, kape... S 
turisti~kom promocijom i brojnim 
drugim aktivnostima koje 
Ustanova redovito predstavlja i 
putem medija, i doma}i su ljudi 
po~eli druga~ijim o~ima gledati 
svoju U~ku i sve je vi{e izletnika i 
rekreativaca koji je obilaze.

Veljka Spin~i}-Rajko
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Kada govorimo o obiteljskom 
poduzetni{tvu, obi~no 

stvaramo predod`bu o 
kakvom zanatu koji je postao 
obiteljski biznis ili o poslu 
koji generacijama prelazi s 
koljena na koljeno. Ovoga puta 
predstavljamo tri ~etvrtine 
rije~ke obitelji Bla{kovi}; svi su 
stomatolozi (osim tate Silvana 
koji je ekonomist) i rade u 
vlastitoj poliklinici na rije~kom 
Trsatu. 

Po~elo je s dr. Vi{njom 
Bla{kovi}-Šubat, koja je po 
zavr{etku studija dugo godina 
radila na Katedri za dentalnu 
patologiju i stomatolo{ku 
protetiku stomatolo{kog 
studija Medicinskog fakulteta 
u Rijeci. U 1993. godini 
obranila je magistarski rad, 
a doktor znanosti iz podru~ja 
stomatologije postala 1996. 
godine, nakon ~ega ubrzo stje~e 
zvanje docenta. 

- Od osamdesetih, kad sam 
po~ela kao asistent na Katedri 
za dentalnu patologiju, bila 
sam kao mlad stomatolog 
op~injena znano{}u. Radila 
sam sa studentima, i{la po 
kongresima, a znanost vam je 
kao virusna infekcija, jednom 
kad se zarazite, to vas opsjeda 
- ka`e dr. Vi{nja Bla{kovi}. 
- I dobro, rezultat toga je bio 
da sam magistrirala, pa onda 
i doktorirala. Paralelno sam 
objavljivala znanstvene radove, 
tako da sam ubrzo i do{la do 

docenture. I u jednom trenutku, 
kad je krenula privatizacija, svi 
moji kolege su oti{li u privatnike, 
no ja jo{ nisam mogla jer nisam 
imala prostor a bedasto mi 
se ~inilo iznajmljivati ga. Kad 
smo adaptirali eta`u na Trsatu, 
donijeli smo odluku da i ja 
zapo~nem s privatnom praksom. 
Ali, prvenstveno sam zbog djece 
oti{la u privatnike; k}i Ivona 
je bila na sredini studija, a sin 
Marko se tek bio upisao, pa je 
to bio dodatni razlog da ta `elja 
sazre. 

Stomatologija se 
strahovito razvila

Vi{nja Bla{kovi} tvrdi da svoju 
djecu nije nagovarala da po|u 
njenim stopama. 

- Nitko nam ne vjeruje, svi 
misle da smo ih natjerali na 
stomatologiju. Imamo ~istu 
savjest, budu}i da sam znala da 
nikakvo nagovaranje, pogotovo 
kod Ivone, ne}e funkcionirati. 
Kako se to desilo da oboje 
zavr{e na stomatologiji, ja ni 
sama ne znam. Vjerojatno su na 
medicini donijeli odluku, znali su 
da ih posao ~eka.

Marko Bla{kovi} diplomirao 
je na Stomatolo{kom fakultetu 
u Rijeci 2004. godine, i odmah 
upisao poslijediplomski studij 
u Zagrebu. Njegova sestra, 
Ivona Bla{kovi}, zavr{ila je 
Stomatolo{ki fakultet 2002. 
godine, polo`ila dr`avni ispit 
i ve} s 1. lipnja te godine 

zapo~ela raditi u obiteljskoj 
ordinaciji. 

- Nitko me nije nagovarao 
da upi{em stomatologiju 
- ka`e Marko Bla{kovi}. -
Mo`da sam podsvjesno ipak 
znao. Gledao sam, naime, s 
kojim je entuzijazmom, strasti 
i predanosti radila mama. I 
mislim da me taj dio povukao 
i nagnao na odluku. Vidio sam 
da ona posao ne do`ivljava kao 
zanat.  Svidjela mi se ta njena 
preciznost i pedantnost. Pored 
svega toga postoji i prakti~na 
strana, jer danas kad se nije 
lako zaposliti, bolje je imati 
nekoga tko }e te nau~iti poslu i u 
po~etku voditi kroz taj posao. I to 
je velika prednost.

Dr. Vi{nja Bla{kovi}, koja je u 
ovom poslu tridesetak godina, 
ka`e da se stomatologija u tom 
razdoblju strahovito promijenila 
i razvila. 

- Po~etkom osamdesetih na{la 
sam se u Zagrebu na jednom 
sedmodnevnom te~aju za 
edukaciju stomatologa, i premda 
su pro{le samo tri godine otkako 
sam zavr{ila fakultet, do{la 
sam ku}i sva u panici - bila sam 
sigurna da vladam aktualnim 
teoretskim saznanjima, 
me|utim, tu sam vidjela koliko 
su se stvari promijenile u svega 
tri godine. Od tada sam stalno u 

Ivona i Marko Bla{kovi}: U 
medicini ne postoji takva 
ekspanzija kao {to se to doga|a 
sa stomatologijom 

Obitelj posveÊena stomatologiji

vizitka Stomatolo{ka poliklinika Bla{kovi}
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Pri~a o neobi~nom obiteljskom 
poduzetni{tvu: tri stomatologa 

- majka, sin i k}i - u tri 
ambulante Stomatolo{ke 

poliklinike Bla{kovi} na Trsatu 

Dr. Vi{nja Bla{kovi}-
Šubat: Pacijent danas 
tra`i ve}i komfor i 
ima ve}a estetska 
o~ekivanja

strahu da nemam neku aktualnu 
informaciju, odnosno imam 
potrebu da se informiram o 
svim novostima u stomatologiji. 
U osamdesetima, sje}am se, 
de{avale su se promjene, ali 
puno manjim intenzitetom nego 
{to se de{avaju zadnjih deset 
godina. Dostupnost interneta 
i mogu}nost da se lako do|e 
do informacije je doprinijela da 
nismo vi{e puno u zaostatku za 
zapadnom Europom i Amerikom. 

Implantologija – hrvatski 
boom

Marko: Moja majka i ja smo u 
istoj struci sasvim razli~ito pisali 
znanstvene radove. Kad bi iza{la 
neka stru~na knjiga, ona bi imala 
popis referentnih radova, i onda 
pisala u Australiju, Englesku, 
Ameriku da joj po{alju taj rad. 
No, svaka knjiga kad iza|e ve} 
je zastarjela. Danas se stvari 
dosta mijenjaju. Reference 
mo`e{ dobiti i putem interneta, a 
sva stru~na literatura koja je prije 
bila u papirnatom obliku, danas 
je u digitalnom. Mo`da ti je ranije 
netko mogao i sakriti informaciju 
ili ti prodavati prazne pri~e, a 

danas je to puno te`e.

* Što se revolucionarno 
dogodilo u stomatologiji u 
zadnjih 10-15 godina?

- To je svakako implantologija. 
Jo{ u devedesetim godinama 
vladalo je mi{ljenje da implantat 
ne mo`e opstati u zubima, jer 
je zub s kosti povezan preko 
ligamenta, a veza implantata 
i kosti ide bez ligamenta. 
Teoretiziralo se u smislu da 
implantologija nema budu}nosti, 
da ne}e opstati, no me|utim 
ubrzo je praksa pokazala 
da implantati imaju veliku 
budu}nost.

Marko: Rast tr`i{ta 
implantologije je godi{nje deset 
do dvadeset posto! Ne znam 
da li uop}e u stomatologiji 
ili medicini postoji takva 
ekspanzija kao {to se to doga|a 
s implantologijom. U zadnjih 
pet godina u Hrvatskoj je 
implantologija napravila veliki 
boom, i ujedno doprinijela boljem 
op}em znanju stomatologa 
- jer da bi se to radilo trebaju 
i znanja iz kirurgije, protetike i 
parodontologije, i to je utjecalo 

na stomatologe da pro{ire svoje 
znanje. 

* Jesu li se i pacijenti 
promijenili? Koliko pazimo na 
izgled svojih zubi? 

- Sigurno je da su se i pacijenti 
promijenili. Nitko vi{e nije sretan 
kad mu predlo`ite protezu. Onaj 
tko si mo`e priu{titi ne{to bolje 
svakako tra`i neko kvalitetnije 
rje{enje. O estetici da ne 
govorimo. Danas puno radimo 
izbjeljivanje zuba, razne estetske 
zahvate... Pacijent danas tra`i 
ve}i komfor i ima ve}a estetska 
o~ekivanja. 

Marko: Prije devedesetih 
godina, 90 posto stomatologije 
je bila fondovska. Sad je logi~no 
i s potpunim pravom pacijent 
kad pla}a ima pravo zahtijevati 
maksimum za svoje novce. On 
`eli da se napravi najbolje, da 
ga ni{ta ne boli i da se ugodno 
osje}a. 

- Kad sam ja po~ela raditi 
- sje}a se Vi{nja Bla{kovi} 
- mi smo sve popravke radili 
bez anestezije. Kad bi netko 
tra`io anesteziju mislila sam 
da ne{to s tim ~ovjekom nije 

u redu. A danas je do{lo 
takvo vrijeme da sve zahvate 
radimo uz anesteziju. I ako 
se desi da netko ne voli taj 
osje}aj utrnulosti, ili iz ne 
znam kojih razloga ne `eli 
anesteziju, ja danas takvog 
~ovjeka do`ivljavam ~udno. Eto 
kako se vremena mijenjaju u 
stomatologiji. 

* U kojem smjeru }e i}i 
stomatologija?

- U zadnje vrijeme se puno 
po~elo govoriti o regeneraciji 
tkiva - ka`e Marko Bla{kovi}. 
- Danas postoje tehnike s 
dokazanom u~inkovito{}u 
regeneracije kosti. Kod 
ljudi kojima fali kosti za 
postavljanje implantata 
postoje tehnike kojima se dio 
kosti mo`e nadoknaditi. Kod 
parodontne bolesti mo`e se 
nadoknaditi dio parodonta 
koji fali. Pretpostavljamo da 
}e u budu}nosti i}i i u smjeru 
regeneracije samog zuba. Sad 
se ve} razmi{lja o uzgoju zubnih 
zametaka, kao alternativnom 
rje{enju za implantologiju.g

Obitelj posveÊena stomatologiji

vizitka Stomatolo{ka poliklinika Bla{kovi}
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Od posla kojim se bavimo 
pa do na~ina na koji 

`ivimo, stalno smo vezani uz 
prirodu, ka`e nam bra~ni par 
Zvonko i Marica Franci{kovi} 
koji su nakon 15 godina 
mukotrpnog rada zaslu`ili mjesto 
me|u najuspje{nijim sto~arima 
Primorsko-goranske `upanije, 
odnosno status vode}ih 
goranskih sto~ara. Jo{ krajem 
sedamdesetih Franci{kovi}i 
su se bavili proizvodnjom 
sjemenskog krumpira, 1987. 
godine otvorili su tada prvu 
privatnu trgovinu mje{ovitom 
robom u tada{njoj Jugoslaviji, a 
odluku da se okrenu sto~arstvu 
donijeli su 1991. godine. 
Prisje}aju}i se tih dana Marica 
Franci{kovi} ka`e:

- Bili smo svjesni da se 
pribli`ava rat i znali smo da se 

moramo baviti ne~im {to }e 
uvijek biti potrebno svim ljudima. 
Izbor je, zbog mogu}nosti 
prodaje mlijeka i mesa, pao na 
sto~arstvo koje nam je i ina~e 
bilo blisko. Odluka nije bila laka 
jer smo znali da nas ~eka puno 
te{ko}a, ali smo ve} tada imali 
jasnu viziju utemeljenu, izme|u 
ostaloga, i na ~injenici da nam 
kraj u kojem `ivimo mo`e dati 
puno vi{e no {to smo od njega u 
tom trenutku dobivali. Vremena 
su bila te{ka pa je takav bio 
i po~etak na{eg rada. ^ak 
ni roditeljima nismo rekli {to 
planiramo i najavili smo kupnju 
samo jedne kravice pravdaju}i 
to potrebom za sigurno{}u. No, 
uz tu smo kravicu kupili i junicu 
te ih, budu}i da jo{ nismo imali 
{talu, smjestili u podrum kod 
bake. 

Osim velike volje i `elje za 
uspjehom ni~eg drugog tada 
nismo imali pa smo, zajedno 
s tri sina od kojih su dva bila 
u osnovnoj, a jedan u srednjoj 
{koli, prionuli poslu. Uskoro 
smo imali pet grla i za njih smo 
izgradili iza ku}e malu natkrivenu 
{upicu i od tog trenutka po~eli 
se ozbiljno i isklju~ivo baviti 
sto~arstvom. Iz godine u godinu 
pove}avali smo broj grla, {to 
rasplodom iz vlastitog stada, {to 
kupnjom novih junica. Danas 
imamo ukupno 65 grla - krava, 
junica i teladi. Bio je to te`ak, i 
kako narod ka`e, krvav posao, 
u kojem su nam svakodnevno 
pomagala djeca rade}i vrijedno 
i marljivo. Razvijali smo se uz 
pomo} kreditnih ulaganja i kad 
danas pogledam na sve {to smo 
ostvarili, jasno mi je da smo za 
na{u okolinu bili prehrabri, a 
sami znamo da smo bili previ{e 
ustra{eni i dizali manje kredite 
strepe}i od velikih rata. Sad 
znam da je trebalo uzimati 
ve}e kredite pa bismo prije 
ostvarili uspjeh - ka`e Marica 
Franci{kovi} dodaju}i da je ipak, 
nakon svega, itekako zadovoljna.

Naravno, Franci{kovi}i ne misle 
stati i cilj im je imati stalnih 50 
takozvanih muznih krava. Drugim 
rije~ima to zna~i da ukupan broj 
grla mora biti oko 100, odnosno 
da }e biti potrebno i dodatno 
ure|enje stajskog prostora. [iriti 
posao moramo i zbog Europske 
unije, isti~e Zvonko Franci{kovi} 
i dodaje: 

- Ulaskom u EU o~ekuje nas 
pad cijena mlijeka i `elimo 
li ostvarivati rezultate kakve 
imamo sada, nu`no je pove}anje 
broja grla. Uvjete za to imamo, 
od potrebne mehanizacije do 
ste~enog iskustva, ugleda i 
osvojenog tr`i{ta, a ono {to nam 
daje posebnu dozu optimizma 

je ~injenica da su se na{ 
sin Bojan i njegova supruga 
Biljana opredijelili za nastavak 
obiteljskog posla pa je tim vi{e 
logi~no da krenemo u daljnji 
razvoj - ka`e Zvonko {eretski 
dodaju}i kako }e im za nove 
uspjehe trebati bar jo{ dvije 
vrijedne i pametne `ene poput 
njegove Marice.

Ono po ~emu su Franci{kovi}i 
u{li u sam vrh `upanijskih 
proizvo|a~a mlijeka nije samo 
dnevna proizvodnja od 500 
litara, ve} i ~injenica da je 
njihovo mlijeko ekstra klase. 
Tajna kvalitete svakako je i u 
nenadomjestivim goranskim 
pa{njacima, pogotovo onim u 
Begovom Razdolju, najvi{em 
naseljenom mjestu u Hrvatskoj, 
ali i u potpunom po{tovanju svih 
zakonskih odredbi vezanih uz 
proizvodnju mlijeka.

- Na{e su krave zdrave, 
higijena i prehrana su na visokoj 
razini, mu`nja se obavlja striktno 
po Pravilniku o mu`nji, a kontrole 
mlijeka su konstantne pa nije 
~udno {to dobivamo vrhunsko 
planinsko mlijeko ekstra klase 
- ka`e Marica Franci{kovi} 
isti~u}i kako od prvog dana 
izvrsno sura|uju s PIK-om 
Rijeka i problema s tr`i{tem 
nikad nije bilo, a ne}e ga ni biti 
~ak ni nakon pove}anja stada 
kada }e, o~ekuju Franci{kovi}i, 
dnevno proizvoditi 1000 litara 
mlijeka. - Svaki ~ovjek u stanju 
je ostvariti svoje zacrtane ciljeve 
ako ih jasno postavi pred sebe 
i na|e pravi na~in kako do njih 
do}i. Samo ustrajnim radom i 
posluhom prema struci i `ivotnim 
iskustvima mo`e se do}i do 
pravih rezultata, pri ~emu je jako 
bitno re}i kako u~enja o poslu 
nikad nije dosta - rekla nam je 
Marica Franci{kovi}.

Marinko Krmpoti}

ekoetno Obitelj Franci{kovi}, vode}i goranski sto~ari

Ekstra mlijeko iz Begova Razdolja

Planinski raj
Posebna pri~a obitelji Franci{kovi} je pansion “Planinski raj”. 

Naime, nakon {to je posao s proizvodnjom mlijeka odli~no krenuo, 
po`eljeli su se oku{ati i u seoskom turizmu, ponajprije zato {to su 
uz nesvakida{nje ljepote Begovog Razdolja i cijelog mrkopaljskog 
kraja, mogli ponuditi i pravu doma}u hranu. Iznajmili su zgradu 
kraj crkve, uredili sobe i restoran te krenuli u posao i, usprkos 
dobrim rezultatima, vrlo brzo do`ivjeli - {ok! Jer, prema va`e}im 
zakonskim odredbama seosko turisti~ko doma}instvo mo`e 
djelovati samo ako je u potpunosti u vlasni{tvu onih koji se bave 
seoskim turizmom. Budu}i da zgrada “Planinskog raja” ne pripada 
obitelji Franci{kovi}, oni u njoj ne smiju prodavati svoje proizvode 
pa je, bar za sada, ideja o seoskom turizmu u stanu mirovanja, a 
lijepi “Planinski raj” ne radi stalno, ve} samo kad se pojavi dovoljan 
broj gostiju.
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ekoetno Obitelj Franci{kovi}, vode}i goranski sto~ari

Nakon petnaest godina te{kog rada obitelj 
Franci{kovi} iz Begovog Razdolja u{la je u sam vrh 
`upanijskih proizvo|a~a mlijeka. I tu ne misle stati

Ekstra mlijeko iz Begova Razdolja

Ulaskom u EU o~ekuje 
nas pad cijena mlijeka 

i `elimo li ostvarivati 
rezultate kakve imamo 

sada, nu`no je pove}anje 
broja grla – Marica i 
Zvonko Franci{kovi}

Uvijek za razgovor
Marica Franci{kovi} znatan dio svog 

posla vezan uz razvoj sto~arstva i 
proizvodnje mlijeka obavila je i radom 
u Op}inskom vije}u Mrkoplja te 
`upanijskoj Skup{tini. U doba dok je 
bila ~lan tog tijela inicirala je osnivanje i 
pokretanja rada niza `upanijskih slu`bi 
vezanih uz sto~arstvo i poljoprivredu, 
uspostavila odli~ne veze s Ministarstvom 
poljoprivrede i {umarstva, pa se danas i 
u Rijeci i u Zagrebu itekako dobro zna za 
Franci{kovi}e iz Begovog Razdolja. 

- Selja~kim traktorskim bunama na cesti 
malo koji }e se problem rije{iti trajno. 
Ja sam uvijek za razgovor, dogovor i 
argumentirano prikazivanje situacije. 
Postupaju}i tako uvijek sam nai{la na 
razumijevanje i u @upaniji i u dr`avi pa 
im zahvaljujem, a takav na~in pona{anja 
preporu~ila bih i dugima - ka`e Marica 
Franci{kovi}.



40 / zip

okonas Davor [upak, domar s najdu`im sta`em u Hrvatskoj

Davor [upak ili jednostavno 
Davori}, kako je od 

milja poznat me|u {arolikom 
primorsko-grobni~kom 
planinarskom populacijom, 
zasigurno je jedan od 
najpoznatijih hrvatskih domara. 
U planinarskom domu na 
Hahli}ima Davori} »stoluje« 
ve} punih 26 godina, a u toj je 
svojoj poduga~koj respektabilnoj 
domarskoj karijeri samo tri puta 
zaklju~ao vrata doma.

- Jedanput sam {al na izlet na 
Olimp. Drugi put sam u Luke`ima 
popravljal ku}u, a tre}i put nisam 
mogal gore od snega i mrzline. 
Jedan se planinar bil smrznul tih 
dan, prsti su mu morali rezat, pa 
me Gorska slu`ba ni pustila gore 
- re}i }e Davori} koji je sve druge, 
ali ama ba{ sve druge vikende, 
po~ev{i od svakog petka, u tih 26 
godina proboravio na Hahli}ima. 
Ta ljubav, naravno, datira jo{ dalje 
u pro{lost - sve tamo od 1938. 
godine kad je tada {estogodi{nji 
Davor prvi put nogom stupio na 
poznate travnate visoravni. 

- Tada je dom dr`al moj noni}. 
Kad je on odustal, naslijedio ga 
je moj barba, a onda i od barbe 
sin, tako da sam vavik bil 
povezan s tim domom. 
Kad sam bil 
mi}i, jo{ su 
gore dolazila 

gospoda s ko~ijama, jer je stara 
cesta vodila sve do doma. Na 
Obru~u je bila grani~na zona, 
granica izme|u Jugoslavije i 
Italije, pa je bilo puno grani~ara, 
a i jako puno ljudi je kosilo travu 
- prisje}a se Davori} koji je s 
domom pro`ivio i sve njegove 
dramati~ne trenutke. Izgra|ena 
1926. godine mala je planinarska 
ku}a izdr`avala o{tre hahli}ke 
zime sve do 1941. godine kada 
ju je uni{tio po`ar. Dom je u 
potpunosti obnovljen 1968. 
godine, a posljednjih se godina 
ponovo ure|uje pa }e se uskoro 
pro{iriti za jo{ dvadesetak 
kreveta. 

Dom se nadogra|uje
Davori} je slu`beni domar 

postao 1980. godine, kad je s 
mjesta knjigovo|e u tvornici 
papiri »Hartera« oti{ao u 
mirovinu. 

- Bil sam ja i prije toga stalno 
gore. Direktor me svaku radnu 
subotu pustil jer je i on volel 
planine. A danas je dom jo{ 
ugodniji nego prije, prava ku}ica 
u cvije}u. Puno je ljep{i nego 
{to je bio u mojoj mladosti - tvrdi 

Davori} koji svakog petka na 
sebe naprti ruksak od petnaest 
do dvadeset kila sa svim 
namirnicama potrebnim da se 
nahrane gladni planinari.

- Ne bojim se hodit. Da ne 
hodim, tek onda ne bi bilo dobro. 
Krenem obi~no u petak jutro oko 
{est i gore sam do deset. Malo 
po~istim i po~nem spremat za 
jist. Najgore mi je kad se ljudi ne 
naru~e, nego pridu nenajavljeni, 
a onda im nimam ~a za 
dat. A ina~e spravljam 
razne stvari - njoki i 
pa{ta{utu, mane{tru, 
gljive, pala~inke, fritule, 
poga~e. Specijalitet 
ku}e su pu`i. More{ 
ih svakako spravljat 
- pohat, na salatu, 
punit ku}ice. Ja sam 
se polako svih ovih leta 
navadil kuhat. Ljudima 
se obi~no pija`a, 
ma ima i onih koji 
izvoljevaju kao da su 
u restoranu. Najgori 
su Zagrep~ani. 
Oteli bi kavu 
sa {lagom, 

radensku... sve ono ~a ja ne 
morem nest gore. Ja im za prilog 
storim palentu kompiricu, a oni 
re~u da je to hrana za prasca. 
Sada ve} imaju sakakove 
prohtjeve. Pridu gore bez i~ega 
i oteli bi ku{inelnice - tu`i se 
domar na razma`ene planinare. 

Za takve pritu`be Davori}, 
me|utim, 

Legendarni domar s HahliÊa
Davori} svakog 
petka na sebe 
naprti ruksak 
od petnaest do 
dvadeset kila sa 
svim namirnicama 
potrebnim da se 
nahrane gladni 
planinari

upak
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Legendarni domar s HahliÊa

U planinarskom domu na Hahli}ima 
Davori} »stoluje« ve} punih 26 

godina, a u toj je svojoj poduga~koj 
respektabilnoj domarskoj karijeri samo 

tri puta zaklju~ao vrata doma

Bezbrojne dogodov{tine
Davori} se na Hahli}ima tijekom godina nagledao svega i sva~ega. 
Me|u najdra`e trenutke ubraja svojedobno vjen~anje koje se odr`alo 
u domu.
- Mlada je gore do{la obu~ena kao planinarka, a onda se presvukla u 
vjen~anicu. Bil je gore i pop, a ~ak je i frizerka pri{la gore s njom. Lipo 
je to. Bilo je vi{e slu~ajeva da su se ljudi gore upoznali i zavoljeli - 
prisje}a se Davor. U onaj lo{iji dio dogodov{tina spadaju pak nerijetke 
nezgode - gubljenja, smrzotine, padovi i sli~ne ozljede zbog kojih je 
GSS ~esto prisiljen djelovati na podru~ju Hahli}a.
- Ljudi se napiju pa se tako pijani nizbrdo razbiju - obja{njava Davori} 
kako on vidi naj~e{}i razlog nesre}a. Drugi je to {to ljudi ~esto 
precijene naizgled pitome Hahli}e, dolaze}i gore posve nespremni.
- Ne za{tite se. Misle to je blizu pa }e lako pobi} ako se vrime pokvari. 
A onda ih }apa. Evo, ovo leto dve `enske, iskusne planinarke, ne}u 
re} ke da se ne bi uvredile, {le su zdolum. I za pol uri me zovu da 
je magla, da ne mogu ni dole ni gore, da ne znaju kade su. Ja sam 
{al van i zazival ih i ispalo je da su bile malo dole pod domom. Onda 
su {la dva mu{ka da ih dovedu gore, pa su se i oni zgubili. Pokle ih 
je Gorska iskala jo{ tri ure - ispri~ao nam je Davor samo jedan od 
primjera brojnih hahli}kih nezgoda.

ba{ i nema vremena jer je dom 
vikendima krcat kao ko{nica. U 
njega rado navra}aju planinarske 
grupe iz cijele Hrvatske, no 
~esti su gosti i Talijani, Nijemci, 
Austrijci, ^esi i mnogi drugi. 
Pomalo neo~ekivano, puno je i 
Slovenaca. 

- Oni imaju Alpe, ali su 
odu{evljeni na{im planinama. 
A kako i ne bi. Ovde okolo je 
osamnaest vrhova. Pravi labirint. 
Naro~ito im se pija`a Mudna dol. 
Znaju mi re} da mi ne znamo ~a 
je lipo. 

^ini se, me|utim, da to i nije 
ba{ tako. Dom na Hahli}ima, 
naime, oduvijek je bio omiljen, 
pa je i sada ~esto u njemu velika 
gu`va. 

- Zna se dogoditi da nema 
mjesta za sve. Najvi{e ih je 
jedanput spavalo njih 64. A ima 
mjesta za dvadesetak ljudi. Spali 
su jedan na drugom. I po skalah 
i pod stolom i na stolu. Zato se 
sad nadogra|uje kat, za jo{ 
dvadesetak ljudi i to zahvaljuju}i 
dobroj volji Op}ine Jelenje, a 
pomogla je i  Primorsko-goranska 
`upanija. Bit }e mjesta 
za cijeli autobus 
- ka`e 

Davori}.

Na Hahli}e nisu imuni i neki 
vi|eniji gosti, poznati rije~ki 
lije~nici i politi~ari. Svi su oni, 
ba{ kao i ve}ina planinara koji 
vi{e od jednom navrate u dom, 
Davori}evi dragi prijatelji ili 
poznanici, jedan od razloga zbog 
kojih domar iz Luke`a toliko voli 
svoj posao. Jedini s kojima ima 
problema, ka`e Davor, dolaze iz 
redova mla|e generacije.

- Neki mladi ljudi kad se napiju 
jednostavno ne daju mira, pa 
vrije|aju, ~ak bi i udrili. S njimi 
mora{ bit miran, mora{ im 
udovoljavati. Namesto oni tebe, ti 
mora{ njih poslu{at...

Jo{ nemam nasljednika
Suprotno o~ekivanjima, proljetni 

i ljetni mjeseci nisu vrhunac 
sezone na Hahli}u. To je - zima. 

- Zimi je lip{e nego po leti. Snig 
je, ako padne{, ne}e{ se udrit. 
Samo se mora{ dobro obu}. 
Problem je jedino kad pu{e. 
Onda zna bit jako hladno. A 
sniga zna past do metar i 
pol. Neki me 

put i zamete. Onda moram zvat 
Gorsku slu`bu da pridu po me jer 
sam ne morem dole. Ali sad po 
leti je vavik manje planinara, judi 
se boje ka~ki. 

No Davori}, naravno, ba{ i 
nema problema sa svakolikim 
`ivotinjskim carstvom koje 
svakodnevno obilazi planinarski 
dom. 

- Ha, jedanput sam imel susret 
s medvidom i to pred vrati od 
doma. Hitam hranu ~a ostane 
pa rado pridu i medvid i lisica i 
kakvo drugo blago. Ma to ni neki 
problem. Ako medvid ni na dve 
nogi, more{ ga po} i pogladit, 
e a ako je na dvi noge, onda je 
opasan. Bil je jedan slu~aj kad 
su maline bile zrele, a jedan 
ih je ~ovik {al pobirat. Do{al je 
nazada u dom sav mokar po licu 
- u malinama je le`al medvid i 
kad se ovaj sagnul, sav ga je 
zapljuval. Ima tu okolo i risa, a i 
tetrijeba. Ali njih je te{ko videt jer 
se dobro skrivaju. More{ ga videt 
jedino kad se pari pa je bedast. 
I vukova ima ne{to, ali ba{ i ne 
dolaze blizu doma - nabraja nam 
Davori}. 

A kad nema svih tih silnih 
ljudskih i `ivotinjskih posjetitelja, 
na{ sugovornik vrijeme ubija 
~itaju}i. Nekad i do kasno u no}. 

Nije ga, ka`e, strah, a dru{tvo 
mu radi i radiostanica na kojoj 
ponekad slu{a silne prepirke i 
{ale ribara. Iako u Luke`ima `ivi 
sam, ni tamo mu, preko tjedna, 
`ivot nije dosadan. Davori} 
je, naime, suradnik Turisti~ke 
zajednice, ~lan SDP-a i SAB-a. 
Svakodnevica podno Hahli}a 
prolazi mu stoga u raznoraznim 
sastancima i ure|ivanju ku}e. No 
dio tjedna koji najvi{e voli ipak je 
vikend.

- @ao mi je jedino {to nemam 
nasljednika. Nitko ba{ nije 
zainteresiran da bude domar. 
Svi danas u tome gledaju 
najprije na zaradu, a zarade 
nema. To jednostavno treba 
voljeti - mudruje Davor. No imao 
nasljednika ili ne, on }e i tako, 
sve dok ga noge budu slu`ile, 
svakog petka ponovo ruksak na 
rame i put svog drugog doma 
- na Hahli}e.

Vedrana Simi~evi}

Dom na 
Hahli}u je 
vikendima 
krcat kao 
ko{nica
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Bio je to kasnotravanjski 
dan koji je, kao {to se 

~esto ove godine dogodilo i 
doga|a, osvanuo obla~an, 
ki{ovit i neugodno prohladan, 
ali povelika skupina planinara 
raznih generacija, koja je 
autobusom stigla do Osora, 
nije `eljela odustati od svojega 
nauma: biti oni koji }e “uzeti 
nevinost” novim {etnicama {to 
su ih vrijedni poslenici lo{injskog 
turizma ucrtali na predjelu 
Punta Kri`a. Tih 12 kilometara 
ove godine ure|enih {etnica 
koje slijede stope nekada{njih 
stanovnika najju`nije punte 
Cresa, toga je dana usitinu bio 
golem izazov, jer kada su se svi 
poveselili da }e prvi udar bure 
razbiti oblake, on im je donio jo{ 
ve}e neda}e: pljusak tu~e koja je 
po {eta~ima tukla dobar sat. 

To nije omelo {eta~e da 
obi|u i {pilje, me|u kojima je 
najpoznatija Jama na sredi, u 
kojoj su bili prvi pastirski stanovi, 
kao i ostatke kasnije sagra|enih 
stanova, te lokalitete kulturno-
povijesne ba{tine. Odustalo se 
jedino od ru~ka na otvorenom, 
ali nikako od budu}ih {etnji 
i pje{a~enja na ukupno 180 
kilometara, koliko je u zadnjih 
nekoliko godina na podru~ju 
Lo{inja te na najju`nijem dijelu 
Cresa ucrtano i izvanredno 
obilje`eno. 

Oznake i o te`ini puta
Dobre oznake na terenu, na 

kojima je to~na kilometra`a 
staze, ali i oznake o te`ini puta 
- od najte`ih i najzahtjevnijih 
na koje bi trebale i}i samo 
dobro fi zi~ki pripremljene 
osobe, preko srednje te{kih, do 
laganih koje }e bez problema 
savladati mala djeca i osobe 
poznije dobi, te sve to ucrtano 
u pisane programe, mamac su 
ponajprije za predsezonske i 
posezonske goste, koji na Lo{inj 
ne dolaze isklju~ivo radi kupanja, 
ve} radi {etnji na svje`em 
zraku ispunjenom miomirisom 
samoniklog bilja. Me|u tim 
biljem je mnogo vrsta ljekovitog, 
{to uz posolicu s mora ~ini pravu 

prirodnu aromaterapiju, kojoj nije 
ravno ni jedno lje~ili{te. 
- [etnice su najprometnije u 
prolje}e i ujesen, kada grupe 
odlaze u prirodu u pratnji vodi~a, 
razli~itih struka. Ako grupa 
`eli obi}i arheolo{ke i druge 
kulturno-povijesne lokalitete, s 
njima ide kustos muzeja, ako 
`ele upoznati prirodno bogatstvo 
otoka, pratit }e ih botani~ar, 
a svi na{i vodi~i obu~eni su 
za pru`anje prve pomo}i, jer 
se ~esto ide na dosta opasne 
staze, pa moraju znati pomo}i 
eventualno unesre}enoj osobi 
dok ne do|e zdravstvena ekipa. 
Gosti ~esto idu u sami, osobito 
ljeti, jer {etnice vode do mnogih 
uvala s prekrasnim pla`ama 
do kojih se mo`e do}i samo 
barkom ili pje{ice. Na takav put 
se obi~no odlu~e Talijani, pa se 
cijeloga ljeta na {etnicama mogu 
susresti grupice turista koji s 
ruksacima na le|ima kilometrima 

pje{a~e do takvih pla`ica - 
kazala nam je Ður|ica [imi~i}, 
direktorica Turisti~ke zajednice 
Grada Maloga Lo{inja. 
Tijekom ljetnih mjeseci na 
{etnicama je ipak znatno slabiji 
promet nego u prolje}e i jesen 
kada predsezonci `ele u`ivati u 
mirisima tek probu|enog raslinja, 
te nakon ljeta u rasko{nim 
bojama u koje se priroda obla~i 
prije zimskog sna. Uistinu 
mogu u`ivati jer Lo{inj s oko 
tisu}u vrsta samoniklog bilja od 

mediteran [etnice Cresa i Lo{inja

Turisti danas tra`e ne{to vi{e od 
kupanja i sun~anja...

Uz raznoliko bilje, na 
lutanjima Lo{injem 

mo`e se sresti ovce i 
koze koje po oto~nim 
obi~ajima `ive cijelu 

godinu na pa{njacima

Svetom Gaudenciju valja 
zahvaliti {to na Cresu i Lo{inju 
nema zmija otrovnica, pa ni 
straha od {etnica

Dugim πetnicama do cjelogodiπnjeg turizma 
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[etnice su dobro utabane, a nagodinu 
slijede ciljane {etnje stazama 

ru`marina, lovora, lavande, kadulje... 
te ure|enje biciklisti~kih staza na 

Lo{inju i {etnica na Susku i Iloviku

Uz onu sv. Gaudencija, najpoznatija creska {pilja je Jama na sredi, 
u kojoj su bili prvi pastirski stanovi

kojega je 230 vrsta ljekovito, dr`i 
prvenstvo ne samo u Hrvatskoj, 
ve} u odnosu na veli~inu, i u 
Europi. Ako im fi zi~ka kondicija 

dopu{ta, mogu {etnicama do}i 
do vrha Osor~ice, lak{im ili te`im 
putem od Nerezina i Osora 
sve do {pilje sv. Gaudencija. 
Tome svecu valja zahvaliti {to 
na Cresu i Lo{inju nema zmija 
otrovnica, pa se svatko mo`e 
uputiti u najdivljiji i najskrovitiji 
dio otoka bez straha da }e 
negdje ispod kamena iznenada 
izgmizati kakav otrovni gmizavac 
i uni{titi im u`itak u izletu. 

Nagodinu {etnice na 
Susku i Iloviku 
 - Neke staze uredili smo na 
inicijativu na{ih gostiju me|u 
kojima je dosta planinara, a oni 
~esto odlaze u prirodu i bez 
pratnje. Ovih 180 kilometara 
{etnica kojima smo premre`ili 
Lo{inj i Punta Kri`u sada je 
sasvim dovoljno, pa sljede}e 
godine kre}emo u nove projekte. 
Na ure|enim {etnicama 
organizirat }emo ciljane izlete 
- putovima lavande, ru`marina, 
lovora, kadulje, mirte i drugog 
raslinja, o kojemu }e ovisiti ruta. 

Istodobno }emo u Malom Lo{inju 
organizirati tjedne posve}ene 
tom bilju pa }e cijeli grad biti 
ukra{en cvije}em i zamirisati 
mirisom biljke kojoj je tjedan 
posve}en, a u restoranima 
}e biti ponu|eni specijaliteti 
pripremljeni uz njezino kori{tenje 
u receptima. Me|utim, ne}e se 
stati s ure|enjem {etnica, ve} 
kre}emo prema malim otocima, 
Susku i Iloviku. I tu postoje 
pla`e prema kojima put zna 
samo doma}e stanovni{tvo jer 
~esto vode i prema njihovim 
poljima, pa }emo ure|enjem 
{etnice doma}im ljudima 
olak{ati put, a turiste s ve} 
pomalo preoptere}enih pla`a, 
usmjeriti prema sada skrovitima 
na drugom kraju otoka. Za 
sljede}u godinu planiramo jo{ 
jedan projekt. Rije~ je o ure|enju 
biciklisti~kih staza, jer velik broj 
turista dovozi bicikle i ve} sada 
ih se susre}e na otoku. ^esto 
su opasnost na glavnoj oto~noj 
cesti pa planiramo tamo gdje 
je to mogu}e urediti uz nju i 
biciklisti~ku stazu, a drugi dio 
i}i }e kroz prirodu sli~no kao 
{etnice - ka`e Ður|ica [imi~i}. 
Tako otok Lo{inj {etnjom po 180 
kilometara {etnica u{etava u 
cjelogodi{nji turizam. I sve ono 
{to }e se tek dogoditi ide u tom 
smjeru, jer je i gradskoj upravi 
i turisti~kim djelatnicima jasno 
da se od dva ljetna mjeseca ne 
`ivi, a isto tako im je bistro da 
turisti danas tra`e ne{to vi{e 
od kupanja i sun~anja, a uvijek 
da to bude ne{to autohtono 
{to drugdje ne mogu do`ivjeti. 
Uz raznoliko bilje na svojim 
}e lutanjima Lo{injem sresti 
ovce i koze koje po oto~nim 
obi~ajima `ive cijelu godinu na 
pa{njacima, ~ut }e pjev ptica i 
zrikanje zrikavaca, odmorit }e 
du{u i obnoviti tijelo prirodnom 
aromaterapijom. Uostalom, nije li 
Lo{inj putevima turizma krenuo 
ba{ jedne davne zime kada su 
austrougarski lije~nici shvatili 
da je taj otok idealno klimatsko 
lje~ili{te.

  Nevenka Ko{~i}

Lo{injske {etnice uz more 
pravi su do`ivljaj

Dugim πetnicama do cjelogodiπnjeg turizma 
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Da se vrijednost jednog 
kraja mjeri dugotrajno{}u 

postojanja {kolstva, Gorski 
kotar bio bi me|u najrazvijenijim 
hrvatskim podru~jima. Naime, 
iskra prosvjete u ovom 
naj{umovitijem dijelu Lijepe 
na{e upaljena je jo{ u drugoj 
polovini 18. stolje}a kada 
je tada{nja austrijska vlast 
potaknula osnivanje pu~kih {kola 
u nekoliko goranskih naselja. 
Jedno od njih bila je i Ravna 
Gora, gdje su davne 1786. 
godine mali Ravnogorci prvi 
put sjeli u {kolske klupe. Sve 
od tog trenutka pa do danas, 
velikih i lijepih 220 godina, 
ravnogorska je osnovna {kola 
temelj intelektualnog razvoja 
cjelokupnog kraja i upravo 
zahvaljuju}i njoj Ravna Gora 
je, i to ne samo u goranskim 
okvirima, stekla ugled mjesta 
koje uvijek daje {kolovane i 
sposobne ljude. 

Naravno, do takvog statusa 
nije se do{lo samo zbog znanja 
koje ova {kola stolje}ima pru`a, 
ve} ponajprije zbog umije}a 
brojnih generacija ravnogorskih 
u~itelja koji su na najbolji mogu}i 
na~in kod svojih u~enika stvarali 

osje}aj odgovornosti i ozbiljnosti 
prema {kolskim obvezama 
te budili, stalno dokazivali i 
raspirivali spoznaju o va`nosti 
{kolovanja i u~enja. 

Uporni i sistemati~ni
Ravnogorci su s razlogom 

ponosni na svoju {kolu koja 
od 1976. godine nosi ime dr. 
Branimira Markovi}a, poznatog 
fi zi~ara i pedagoga. Danas 
{kolu poha|a 138 u~enika, u 
nastavnom procesu sudjeluje 
dvadeset jedan profesor i 
nastavnik te petnaestero 
djelatnika izvannastavnog 
osoblja. Aktivnosti po kojima su 
dana{nji ravnogorski osnovci i 
njihovi nastavnici znani daleko 
izvan okvira svoje rodne grude 
brojne su: troglasni pjeva~ki zbor 
“Brezice” spada u red ponajboljih 
u Primorsko-goranskoj `upaniji 
i Hrvatskoj o ~emu svjedo~i ne 
samo odli~an CD, ve} i brojna 
priznanja i nagrade, u~enici 
{kole gotovo svake godine 
sudionici su same zavr{nice 
LIDRANO susreta koji okuplja 
ponajbolje literate, scenske 
dru`ine i novinare, na natje~aju 
“Europa u {koli” osvojene su 

brojne nagrade u literarnom, 
likovnom i glazbenom izri~aju, 
sjajni rezultati ostvaruju se 
i u skija{kom tr~anju i {ahu 
pri ~emu treba ista}i da su 
iz ravnogorskih klupa ponikli 
skija{i olimpijci i jedan {ahovski 
me|unarodni velemajstor...

Nizati bi se moglo jo{ dugo, 
a poja{njavaju}i ove uspjehe 
ravnateljica ravnogorske 
osnovne {kole, prof. Nada 
Ivan~i} ka`e: “Na{i uspjesi 
ne zna~e da drugi ne rade. 
Naprotiv, poznavaju}i stanje 
u goranskim {kolama dobro 

Uspje{ni nastavnici
Naravno, kvalitetan rad 

ne mo`e pro}i nezapa`eno 
pa je {kola, kao i neki njeni 
nastavnici, tijekom svoje 
povijesti dobila brojna 
priznanja i nagrade me|u 
kojima su i ona najvi{a 
dr`avna na podru~ju prosvjete. 
Me|u najvrjednijima su 
svakako povelja predsjednika 
dr`ave, ministrovo priznanje 
te nagrada “Ivan Filipovi}”. Uz 
to o kvaliteti rada nedvojbeno 
svjedo~i i ~injenica da danas 
u {koli djeluje 5 voditelja 
`upanijskih aktiva, ~etiri 
mentora i dva savjetnika!

Odnos pun po{tovanja i `elje 
za pomaganjem svojoj {koli 
iskazuje i ~elni{tvo Op}ine 
Ravna Gora pa se tako ve} 
desetak godina iz op}inskog 
prora~una osiguravaju 
sredstva za informatiku, 
engleski i glazbeni od vrti}ke 
dobi, fi nancijski se poma`e 
i rad slobodnih aktivnosti 
s naglaskom na razvoju 
skija{kog tr~anja, a od ove 
godine svakom se u~eniku s 
300 kuna poma`e pri kupnji 
ud`benika. 

obljetnice  Osnovna {kola Ravna Gora

Ravnateljica prof. Nada Ivan~i}

©kola koja nosi cijeli kraj
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Sve od 1786. godine pa do danas, u 
velikih i lijepih 220 godina, ravnogorska 

je osnovna {kola temelj intelektualnog 
razvoja ravnogorskog podru~ja

Zajedni~ka fotografi ja svih u~enika 220. generacije ravnogorskih 
osnovaca

Ravna Gora je zahvaljuju}i 
svojoj {koli odavno stekla 
ugled mjesta koje uvijek 
daje {kolovane i sposobne 
ljude 

Dragulj {kolskog rada
Poseban dragulj {kolskog rada, kako u~eni~kog, tako 

i nastavni~kog, prekrasna je knjiga “Zavi~aju” koju je uz 
svoje brojne suradnike nakon vi{egodi{njeg rada vezanog 
uz desetogodi{nju priredbu “Tragom starih obi~aja, pri~a i 
pjesama” odr`avanu u povodu Dana {kole, napisala u~iteljica 
Gordana Podobnik. U ovoj opse`noj i dizajnerski sjajno 
ure|enoj knjizi ispri~ana je originalna pri~a o ravnogorskom 
kraju, njegovoj pro{losti i sada{njosti. Vrlo zna~ajan, gotovo 
najve}i dio knjige, vezan je uz brojne u~eni~ke radove niza 
generacija malih ravnogorskih {kolaraca koji su uz svoje 
nastavnike marljivo bilje`ili pri~e i podatke o pro{losti. Pojava 
ove knjige u jubilarnoj godini najljep{a je, najnje`nija i 
najiskrenija ro|endanska ~estitka {koli jer se upravo kroz knjigu 
“Zavi~aju” vidi sva zaljubljenost {kole u svoju Ravnu Goru i 
Ravne Gore u svoju {kolu.

©kola koja nosi cijeli kraj

znam da svi rade, ali mi smo u 
tom radu uporni, sistemati~ni i 
idemo do kraja trude}i se da sve 
{to napravimo konkretiziramo i 
prezentiramo. Jedan od takvih 
projekata koje realiziramo ove 
godine je i edukacijski program 
“U~imo o Prirodi kroz prirodu” 
koji provodimo u suradnji s Eko-
centrom Caput Insulae iz Belog 
na Cresu.”

Sredi{nja sve~anost 15. 
listopada

Potpuno u skladu s 
temeljnom idejom stalnog 

u~enja i razvoja zami{ljene 
su i brojne aktivnosti vezane 
uz ovogodi{nje obilje`avanje 
jubileja 220. godi{njice {kolstva 
u Ravnoj Gori. Tako je uz Dan 
{kole odr`an tradicionalni 
projektni nastavni dan nazvan 
“Kej nam je roblu” (“[to nam 
je trebalo”) kojim se u~enici 
prisje}aju tradicionalnih alata, 
na drugom katu {kolske zgrade 
ure|en je etno prostor, odr`ana 
su natjecanja u nordijskim 
disciplinama, organiziran 
ispra}aj i do~ek ravnogorskih 
olimpijaca, sudionika ZOI-ja u 
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Torinu, radi se na instaliranju 
Foucaltovog njihala, raspisan 
je svegoranski natje~aj za 
likovne, literarne i glazbene 
radove, u Guvernerovoj pala~i u 
Rijeci ravnogorska je {kola bila 
doma}in glazbenih sve~anosti 
PG@-a, u samoj {koli u svibnju 

je odr`ana smotra u~eni~kih 
zadruga PG@-a, a u delni~kom 
bazenu organizirano je 1. 
prvenstvo u plivanju u~enika 
osnovnih {kola Gorskog kotara. 

No, to nije sve jer }e u rujnu 
{kola biti doma}in poznatog 
dje~jeg festivala “Kvarneri}”, u 

prosincu je u planu odr`avanje 
okruglog stola o dr. Branimiru 
Markovi}u, a sredi{nja 
sve~anost bit }e odr`ana 15. 
listopada i tom }e prigodom 

biti promoviran CD glazbene 
radionice i pjeva~kog zbora 
“Brezice”, Mala monografija 
{kole te {kolski list “Kej”. 

 Marinko Krmpoti}

obljetnice  Osnovna {kola Ravna Gora

Iz foto-bilje`nice {kolskih aktivnosti
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petpitanja Edita Kara|ole, glumica HNK Ivana pl. Zajca

Rije~ka glumica Edita 
Kara|ole, prvakinja 

drame HNK Ivana pl. Zajca, 
ovogodi{nja je dobitnica 
“Marula” za gluma~ku izvedbu 
u nagra|ivanoj predstavi HKD 
teatra “Predstava Hamleta u selu 
Mrdu{a Donja”. Posebnost njene 
nagra|ene uloge je u tome {to u 
predstavi redatelja i dramaturga 
Laryja Zappije, Kara|ole igra 
mu{karca, U~itelja [kuncu. 
I to po ocjenama publike i 
kritike - sjajno. Edita Kara|ole 
posljednjih godina zaredala je 
s najzna~ajnijim nagradama 
za svoj rad me|u kojima su 
Nagrada hrvatskoga glumi{ta, 
Nagrada “Zlata Nikoli}”, Nagrada 
Grada Rijeke, nov~ana Nagrada 
Primorsko-goranske `upanije za 
unapre|ivanje kvalitete kulturnog 
stvarala{tva... Zajedno sa svojim 
`ivotnim partnerom i suprugom 
Nenadom [egvi}em, anga`irana 
je u oba rije~ka kazali{ta. 
Uloge nastaju i smjenjuju se, 
pa je na{e prvo pitanje sasvim 
logi~no... 

1 / ULOGE I 
NEISPUNJENE 
DRAMSKE @ELJE 
Puno toga nisam igrala, ali 
nemam ba{ `elja! Moje se `elje 
kre}u u smjeru neke unutarnje 
muzike, ali to je za sada 
nestvarno i neuobi~ajeno. Tu je 
vjerojatno i razlog mom interesu 
za poeziju i filozofiju. U principu 
ja se brzo osloba|am uloga, jer 
svakog dana `ivot je druga~iji 
i ne volim okamine. U nekim 
ulogama postoje od autora 
napisani trenuci koji su zaista 
vrijedni i op}eljudski i to je ono 
{to me ve`e.

2 / NAGRADE I 
NJIHOVO ZNA^ENJE 
Nagrade su blagdan i ja im se 
silno veselim! Te{ko je rangirati 
boje i oblike, pa mi je nemogu}e 
re}i koje su mi najva`nije. 
Dru{tvo rangira, a pojedinac 
osje}a. Svakako su dokaz 
ne~ije pa`nje, razumijevanja i 
prihva}anja; imate osje}aj da 
ste ispunili svoj zadatak - da 
ste taknuli neku `icu u ~ovjeku 
bilo kojom svojom gluma~kom 
pojavom. Radujem se kad su 
zapa`eni i tu|i napori i uspjesi! 
To je potvrda da se mo`e i 
druk~ije! I da je ~ovjek vje~na 
zagonetka! Postoji zatim i 
prakti~na korist od nov~anih 
nagrada, ~ime se mogu 
financirati razne avanture!

3 / “VELIKO” 
KAZALI[TE I HKD 
TEATAR
To su zapravo dva razli~ita 
`ivota. Uloge u HKD teatru 
sigurno su rezultat svih poku{aja 
i naukovanja kroz godine 
provedene na velikoj i maloj 
sceni HNK Ivana pl. Zajca. 
Svakako je bila odlu~uju}a briga 
koju su u tom malom teatru 
pokazali prema meni njegovi 
osniva~i: Nenad [egvi} i Lary 
Zappia. Budu}nost HKD teatra 
ovisit }e o te{ko doku~ivoj 
koli~ini znanja, ukusa, talenta, 
senzibiliteta i zalaganja kojom 
sada njih dvojica djeluju.

Nagrade su dokaz prihvaÊanja
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5 / MANI GOTOVAC I 
RIJE^KA KULTURNA 
KLIMA
Mislim da je Mani Gotovac 
dobro uzburkala duhove, na 
najte`em kazali{nom poslu u 
sada{njem teatarskom ustroju. 
Jer, nije lako svojom vizijom 
obuhvatiti kazali{ne ljude pune 
svraba li~nosti, izbirljivu publiku i 
svakodnevno mijenjanje `ivotnih 
silnica - te pritom voditi ra~una 
o svakoj kuni! U kritici smo 
nenadma{ni, no nada su kulturni 
i moralni ljudi koji se trude i koje, 
~ini mi se, ovaj grad prepoznaje 
te u okviru mogu}nosti i 
podr`ava. Ja osobno slavila sam 
i u HNK Ivana pl Zajca: plasirala 
sam Maruli}evu Juditu u Karolini 
rije~koj, ovjen~ala se nagradama 
za Rosaliju Solimene u Filumeni 
Marturano i ovoga ljeta, ako 
bude zdravlja, opet }u biti 
Novakova Madona Rije~kih 
ljetnih no}i!

U principu se brzo osloba|am uloga, jer svakog 
dana `ivot je druga~iji i ne volim okamine. U 

nekim ulogama postoje od autora 
napisani trenuci koji su zaista vrijedni 

i to je ono {to me za uloge ve`e

4 / PUTOVANJA
Puno smo moj suprug Nenad 
[egvi} i ja putovali, i ostaju 
u sje}anju londonski glumci, 
sivo Balti~ko more, Ermita` i 
petrogradske bijele no}i, mosti}i 
i prospekti, bijeli kamen gr~kih 
otoka, akustika Epidaurusa, 
Venezuela i njeni ljudi, Portugalci 
svijetle puti, pari{ke pekarnice 
i ~arobni francuski jezik, bujna 
majska vegetacija na Elbi.

Edita Kara|ole: Kad u gluma~kom poslu 
dobijete nagradu, imate osje}aj da ste 
ispunili svoj zadatak

Nagrade su dokaz prihvaÊanja
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art Mate Solis,  likovni umjetnik, Cres  

Jaka volja za djelovanjem, 
preklapanje `ivota i umjetnosti, 
pomirba dionizijskog i 
apolonskog principa, kao i 
jedinstvena volja za kreacijom 
`ivota, predstavljaju sa`etak 
Solisova tra`enja. To tra`enje 
nije bilo teorijsko, mentalno, 
deskriptivno, `rtveno ili 
racionalno... Bilo je taktilno i 
~ulno, a ipak, bilo je to tra`enje 
neke poetske istine. O~ima 
dakle, smijehom i tijelom, po 
samom izboru umjetnik je 
uvijek djelovao kao otok sa svih 
strana okru`en morem. U arhivi 
njegovih sje}anja i skica, prve su 
bilje{ke seoske crkve u izvrsnim 
omjerima. Tamo su i prvi portreti 
najbli`ih uku}ana i ro|aka, 
psiholo{ki intonirane realisti~ne 
studije lica, vedute, krajolici, 
interijeri... Predigra je to odluci 
da ~itav svoj daljnji `ivot posveti 
umjetnosti, na neki svoj, sasvim 
osoban na~in. 

Solisov slikarski, a nadasve 
crta~ki talent, bio je neprijeporna 
~injenica sadr`ana jo{ u 
najranijim, dje~jim radovima. 
Umjetnik je sna`no otjelovio 
svoju ma{tu prispodobiv{i 
impulse homo ludensa. Djelo su 
mu obilje`ila svojstva svodiva 
na pojmove tenzije, obline, 
turbulencije, multimedije i 
koloristi~kih ekscesa. Njegovi su 
crte`i uvijek bili ~vrste, stabilne 
arhitektonike. Crte` je bio i ostao 
Solisov adut. Slikovni ispisi 
prizori su vrtnje i furioznih kretnji. 
Metri~ki moment ravnote`e i 
kretanjem izazvana apstrahiranja 
tijela, dogodili su se kasnije, u 
naran~asto-crnim motorima, 
propelerima i brodskim elisama. 
^ak su i one neprebrojive 
replike za “kruh svagda{nji” 
sa~uvale “potpis” genijalnog 
crta~a posthipijevske nove 
ekspresivnosti. No u svakom 
razgovoru s njim, nanovo tra`imo 
koji je rez vesla na mirnoj 
vodi, koji je obris crkvenog 
portala, i koji je uop}e pramen 
djevoja~ke kose bio putokaz 
na cesti {to odvodi na mjesto 
stalnog povratka? Koja je to stvar 

naposljetku odredila put onom 
crta~kom nervu talentiranog 
mladi}a {to }e kao srednjo{kolac 
napustiti svoj otok, da bi mu se 
nedugo po zavr{etku Akademije 
zauvijek vratio...

* Ro|eni ste u Zadru?

- Nisam zadarskog porijekla. 
Ni slu~ajno. Moja je geneza otok 
Cres. Slu~aj je htio da moj otac 
radi kao vrtlar u biskupovom vrtu, 
a moj stric je u to vrijeme bio 
sjemeni{tarac po ~ijem nagovoru 
se dogodila i ta kratka selidba 
s otoka. U osorskim analima 
stoji da su tisu}u ~etiristo i neke 
godine SOLIS DE PAPIA SI 
INNAMORA DI UNA MISERA 
CATARINA DI CHERSO... i otuda 
moje porijeklo. U Osoru je taj 
Solis spomenut kao graditelj 
mosta na karaveli. Solis iz Pavije, 
ina~e Burbonac iz Napulja, 
istaknuo se u obrani Milana kada 
je francuski kralj prelazio Alpe. 
Po~asti je dobio kao konjanik 
jednog centuriona. Solis de 
Papia izgubio je ono “de” radi 
ljubavi s mizernom Katom s 
Cresa. Ova pri~a iziskuje pomniju 
analizu u nastavcima, sve do 
mene, kako bi imala i svoj kraj.

Posveta Cresu
* @ivot ste proveli na Cresu, 

i posvetili mu ga. Kakvi su 
bili dodiri s ostatkom svijeta, 
odlasci s Cresa, putovanja... 
[to su donijeli u va{ `ivot i 
slikarstvo?

- Putovanja su za mene bila 
jo{ ve}i dokaz vezanosti za otok. 
^e`nja i nostalgija za povratkom 
pove}avala bi se u takvom 
razdoblju. Moj najdu`i odlazak s 
otoka bio je pedeset dana. To je 
postalo mjerilo moje izdr`ljivosti. 
Pariz, Rim, Budimpe{ta, 
Hamburg... sve po pedeset 
dana. Da atavizam nije tako jak, 
vjerujem da bih negdje ostavio 
svoje korijene. Taj lokalpatriotski 
osje}aj, geneza tla, ~ini mi se da 
je bogatstvo koje ljudska jedinka 
mo`e imati. Sve drugo je ljuljanje 
na vjetru ili bizi-rizi. Ja sam 
ponekad svjesno tako postupao, 
znaju}i da u tome ima i nekih 

Odbija me 
svaki oblik 
institucije i 
reda 
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Od `ivota sam uvijek radio predstavu. Bio sam pomalo i 
ekstravagantan, ali u tom pojmu ekstravagancije danas nema 

vi{e ~u|enja. Radi se o sasvim drugom vremenu, u kojem je 
svaki pomak od uobi~ajene prakse imao ve}u te`inu

retrogradnih pomaka, naro~ito 
u slikarstvu - kada funkcionalni 
sadr`aj i rukopis poni~u iz malog 
kozmosa. Ali, to je cijena koju 
pla}amo kako ne bismo odlutali 
u nepoznato, {to je u du{evnom 
pogledu i krivo i prazno.

* [to predstavlja va{a ku}a 
- skulpturu, ujedno mali 
zoolo{ki i botani~ki vrt? Jesu 
li ovdje umjetnost i priroda 
zatvoreni u jednoj nestvarnoj 
oazi?

- Bio sam sam, i sve {to 
sam napravio bilo je moje 
snovi|enje. Sve izvan toga bilo 
je jako nemo}no, okamenjeno 
u siroma{tvu vremena iz kojega 
sam ponikao. Neima{tina i 
miris tamjana, obredi u kojima 
nisam vidio ni{ta, ni dobro ni 
lijepo; tupost prolaznosti, govor 
retorike, prisila i nemo}ni odgoj 
ku}e, {kole i crkve; dru{tvo u 
mete`u la`i i nemo}i. Ve} u 
najranijem djetinjstvu sam imao 
silnu potrebu stvoriti jedan svoj 
mali svijet u kojem }e biti sve 
moje ~udesne `elje nastale u 
snovima nepatvorene i ~iste, 
dje~a~ke du{e. Tako je nastao 
projekt kojeg je trebalo realizirati, 
podlo`an stotinama promjena 
i nikada dore~en i dovr{en. 
Izme|u ideje i realizacije postoji 
jedno veliko i beskona~no 
ni{tavilo koje uvijek iznova unosi 
nemir i neke nove `elje, ali opet 
- na istim obalama djetinjstva. I, 
eto ku}e koja to nije. 

Otok je vizualni oblik 
beskona~nosti

* Mislite li da su va{a ku}a, 
kao i uop}e va{ `ivot, na neki 
na~in ekstravagantni?

- U tom pojmu ekstravagancije 
danas nema vi{e ~u|enja. Kod 
mene se radi o sasvim drugom 
vremenu koje je potpuno nestalo, 
o vremenu u kojem je svaki 
pomak od uobi~ajene prakse 
imao ve}u te`inu. Maslina je 
bila mjerilo oblika ove ku}e, {to 
mi je omogu}ilo da razvedem 
oblik u ~udesne forme, i {to mi je 
omogu}ilo bolju namjenu radnog 
prostora, galerije i stanovanja. 

Na taj je na~in iz projekta nestao 
onaj poznati - malogra|anski 
oblik ku}e, kojeg ima u obilju na 
sve strane. 

* Koliko ste i sami bili otok, 
`ive}i na Cresu gotovo ~itav 
svoj `ivot?

- Otok je progonstvo i 
sudbina, neminovnost i 
ishodi{te, odredi{te svih oblika 
postojanja. Otok je za mene 
vizualni oblik beskona~nosti. 
Mo`da i zbog toga najvi{e me 
u `ivotu zanimalo sve {to me 
moglo iznenaditi u ~udesnom 
ili estetskom obliku svoje 
pojavnosti, u svojoj te{ko}i ili 
ugodi. Odbijao me svaki oblik 
institucija i reda.

* U va{em ateljeu nalaze se 
slike velikog broja zna~ajnih 
hrvatskih slikara. Otkuda 
one tu, u va{em zatvorenom 
svijetu?

- Ro|en sam u znaku Raka, 
pa mi je pabir~enje osnovna 
karakteristika. U tom sakupljanju 
nema nikakvoga reda, ni po 
kvaliteti ni prema vrijednosti. 
Ni stvarala{tvo nema poretka. 
^ovjek tijekom svoje povijesti 
napravi sve {to je bio u stanju 
~initi, pa i gluposti. Stvara korisne 
i nekorisne stvari. Nekorisne 
stvari je nemogu}e koristiti, ali 
se je mogu}e s njima igrati. To 
je za mene igra - pabir~enje u 
jednom malom, davno i zauvijek 
izgubljenom svijetu, kojem sam 
se divio.

* Dakle, razlika izme|u va{eg 
ju~er i va{eg danas je velika?

- U djetinjstvu sam bio uvjeren 
kako }e se svijet oblikovati prema 
mojim pravilima vrijednosti, 
a danas vidim kako je svijet 
oblikovao mene prema nekim 
sasvim drugim mjerilima.

* Ima li i{ta {to je ostalo isto?

- Od `ivota sam uvijek radio 
predstavu. Ali, bez emocija 
se nikada nisam mogao niti 
pomaknuti.

Nata{a [egota LahMate Solis: Moj najdu`i 
odlazak s Cresa bio je 

pedeset dana. To je postalo 
mjerilo moje izdr`ljivosti
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“VEPAR”
Lova~ki dom - Lukovo

Bribir, Sv. Vid 6a
051/248-023
098/817-235

099/3517-455
E-mail:bozidar.zubcic≠inet.hrpijat

Na predjelu Lukovo – Ravno malo 
povu~en od glavne prometnice, u sjeni 

stoljetnog brijesta nalazi se Lova~ki dom 
»Vepar«.

U svojoj ponudi njeguje originalan na~in 
pripreme jela od divlja~i. Posebno isti~emo 

gula{ od vi{e vrsta mesa te juhu od gljiva,

pripremljene po vlastitom receptu. U sklopu 
objekta nalazi se dje~je igrali{te, bo}ali{te, i 
travnati teren za igre s loptom.

Ako ste planinar, poznati  Zagradski 
vrh  i  Vi{evica nalaze se u blizini. Oni koji 
vole uzbu|enje mogu odigrati Paintball u 
ambijentu prave {ume. (potrebna najava)

Bez obzira kako provedete dan, sigurni 
smo da }ete u specijalitetima u`ivati uz 
cvrkut ptica na terasi tijekom ljeta, ili uz 

pucketanje vatre iz kamina zimi.

 »Vepar« je od Fu`ina udaljen 
17 km, a od Crikvenice ili Novog 

Vinodolskog 25 km.

JELENSKI ODREZAK S 
GLJIVAMA 
SASTOJCI ZA 4 OSOBE

Meso buta 800 gr
Gljive 200 gr
Crno vino 0,15 lit
Vrhnje za kuhanje 0,05 lit
Bra{no, crvena paprika, vegeta, papar, 
sol, ru`marin, ce{njak
PRIPREMA
Meso natu}i i pobra{niti, staviti na vru}e 
ulje, okrenuti i dodati gljive i za~ine, 
podliti vinom, vrhnjem i malo vode. 
Okretati dok meso ne omek{a, i umak 
ne zgusne. Poslu`iti uz njoke ili palentu.
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Op}ina Lokve 
Na~elnik: Davorin Cen~i} 
Predsjednik vije}a: Mirko Turukalo
[et. Golubinjak 6, 51316 Lokve  
T: ++385 51 831-336, 831-255 F: ++385 51 508-077  
opcina-lokve≠ri.t-com.hr

 Op}ina Lovran  
 Na~elnik: Emil Gr`in
 Predsjednik vije}a: Edvard Primo`i}
 [etali{te M.Tita 41, 51415 Lovran  
T: ++385 51 291-045 F: ++385 51 294-062, 294-862  
opcina.lovran≠ri.t-com.hr 

 Op}ina Malinska-Duba{nica
 Na~elnik: Anton Spicijari}
 Predsjednik vije}a: Josip Sormili}   
 Lina Bolmar~i}a 22, 51511 Malinska  
T: ++385 51 858-696 F: ++385 51 859-322  
opcina-malinska-dubasnica≠ri.t-com.hr  

 Op}ina Matulji  
 Na~elnik: Bruno Frlan
 Predsjednik vije}a: Mario ]ikovi} 
 Trg Mar{ala Tita 11, 51211 Matulji  
T: ++385 51 274-070 F: ++385 51 274-114 
opcina-matulji≠ri.t-com.hr  • www.matulji.hr  

 Op}ina Mo{}eni~ka Draga 
 Na~elnik: Anton Rudan
 Predsjednik vije}a: Emilio De{kovi}
 Trg slobode 7, 51417, Mo{}eni~ka Draga 
 T: ++385 51 737-621, 737-536 F: ++385 51 737-210  
mosc-draga-opcina≠ri.t-com.hr  

 Op}ina Mrkopalj  
 Na~elnik: Ivan Butkovi} 
 Predsjednik vije}a: Tomislav Cuculi} 
 Stari kraj 3, 51315 Mrkopalj  
T: ++385 51 833-516, 833-101 F: ++385 51 833-131 
opcina-mrkopalj≠ri.t-com.hr • www.mrkopalj.hr    

 Op}ina Omi{alj  
 Na~elnik: Tomo Sparo`i}
 Predsjednik vije}a: Nikola Dap~i}
 Prike{te 11, 51513 Omi{alj  
T: ++385 51 842-244, 245, 247 F: ++385 51 842-249, 661-980 
opcina-omisalj≠ri.t-com.hr • www.omisalj.hr  

 Op}ina Punat  
 Na~elnik: Mladen Jurani}
 Predsjednik vije}a: Dragutin @ic
 Novi put 2, 51521 Punat  
T: ++385 51 854-140, 854-840 F: ++385 51 854-840 
opcina-punat≠ri.t-com.hr • www.punat.hr   

 Op}ina Ravna Gora  
 Na~elnik: Miroslav Svetli~i}
 Predsjednica vije}a: Jasna [kori}
 Ivana Gorana Kova~i}a 177, 51314 Ravna Gora  
T: ++385 51 818-468, 818-528 F: ++385 51 818-529  
opcina-ravna-gora≠ri.t-com.hr • www.ravnagora.hr  
  
 Op}ina Skrad  
 Na~elnik: Dubravko Grbac 
 Predsjednik vije}a: Du{ko Zatezalo 
 Josipa Bla`evi}a-Bla`a 8, 51311 Skrad  
T: ++385 51 810-680, 810-620 F: ++385 51 810-680 
opcina-skrad≠ri.t-com.hr • www.skrad.hr   
 
Op}ina Vinodolska  
Na~elnik: Ivica Crni}
Predsjednik vije}a: @eljko Citkovi}
Bribir 34, 51253 Bribir  
T: ++385 51 248-006, 248-007 F: ++385 51 248-006, 248-007  
opcina-vinodolska≠ri.t-com.hr  

 Op}ina Vi{kovo  
 Na~elnik: Goran Petrc
 Predsjednik vije}a: Radovan Brneli}
 Vozi{}e 3, 51216 Vi{kovo  
T: ++385 51 503-770, 503-772 F: ++385 51 257-521  
opcina-viskovo≠ri.tel.hr • www.opcina-viskovo.hr 
 
 Op}ina Vrbnik 
 Na~elnik: Franjo Toljani}
 Predsjednik vije}a: Branko Pavan 
 Trg [kuljica 7, 51516 Vrbnik 
T: ++385 51 857-099, 857-310 F: ++385 51 857-099 
opcina-vrbnik≠ri.t-com.hr

 Grad Novi Vinodolski  
 Gradona~elnik: Oleg Butkovi}
 Predsjednik vije}a: Milorad Komadina
 Trg Vinodolskog zakona 1, 51250 Novi Vinodolski 
T: ++385 51 245-045, 244-409 F: ++385 51 245-634 
poglavarstvo≠novi-vinodolski.hr • www.novi-vinodolski.hr  
 
 Grad Opatija  
 Gradona~elnik: dr.sc. Amir Muzur
 Predsjednik vije}a: Adriano Po`ari}
 Mar{ala Tita 3, 51410 Opatija  
T: ++385 51 701-322, 710-333 F: ++385 51 701-316  
www.opatija.hr  

 Grad Rab  
 Gradona~elnik: @eljko Bar~i}
 Predsjednik vije}a: @eljko Peran
 Trg Municipium Arba 2, 51280 Rab  
T: ++385 51 777-460  F: ++385 51 724-777  
info≠rab.hr • www.rab.hr  

 Grad Vrbovsko  
 Gradona~elnik: Anton Mance
 Predsjednik vije}a: Slavko Medved
 Goranska ulica 1, 51326 Vrbovsko  
T: ++385 51 875-115, 875-228 F: ++385 51 875-008  

 Op}ina Ba{ka  
 Na~elnik: dr.sc. Milivoj Dujmovi} 
 Predsjednik vije}a: Zlatko Dor~i}  
 Palada 88, 51523 Ba{ka  
T: ++385 51 856-809, 856-103 F: ++385 51 856-889  
opcina-baska≠ri.t-com.hr • www.baska.hr   

 Op}ina Brod Moravice
 Na~elnik: Dragutin Crnkovi}
 Predsjednik vije}a: Branimir Svetli~i} 
 Stjepana Radi}a 2, 51312 Brod Moravice  
T: ++385 51 817-180, 817-355 F: ++385 51 817-180  
dragutin.crnkovic1≠ri.t-com.hr  

 Op}ina ^avle
 Na~elnik: @eljko Lamba{a
 Predsjednik vije}a: Josip ^argonja  
 ^avle 104, 51219 ^avle  
T: ++385 51 250-282, 259-579 F: ++385 51 250-269  
opcinacavle≠ri.t-com.hr • www.cavle.hr  

 Op}ina Dobrinj
 Na~elnik: Neven Komadina 
 Predsjednik vije}a: Zoran Kirin~i} 
 Dobrinj 103, 51514 Dobrinj 
T: ++385 51 848-344 F: ++385 51 848-141  
opcina-dobrinj≠ri.t-com.hr • www.dobrinj.hr  

 Op}ina Fu`ine
 Na~elnik: Marinko Kauzlari}
 Predsjednik vije}a: Miljenko Fak
 Dr. Franje Ra~kog 19, 51322 Fu`ine  
T: ++385 51 835-362, 835-758, 835-759  
F: ++385 51 835-768  
opcina-fuzine≠ri.t-com.hr  

 Op}ina Jelenje
 Na~elnik: Branko Jureti}
 Predsjednik vije}a: Damir Mar{ani}  
 Dra`i~kih boraca 64, 51218  Dra`ice  
T: ++385 51 296-015, 502-505 F: ++385 51 296-471  
opcina-jelenje≠ri.t-com.hr  • www.jelenje.hr 

Op}ina Klana 
Na~elnik: Ivan {najdar
Predsjednik vije}a: Slavko Gau{ 
Klana 33, 51217 Klana  
T: ++385 51 808-205 F: ++385 51 808-708  
opcinakl≠globalnet.hr • www.klana.hr   

 Op}ina Kostrena  
 Na~elnik: Miroslav Uljan
 Predsjednik vije}a: Marijan Blokar
 Sv.Luciija 38, 51221 Kostrena  
T: ++385 51 209-000 F: ++385 51 289-400  
opcina-kostrena≠ri.t-com.hr • www.kostrena.hr  

 

 Primorsko-goranska `upanija
 @upan: Zlatko Komadina
 Zamjenici: 
 Luka Denona, Nada Turina-\uri} 
 Predsjednik Skup{tine: 
 Marinko Dumani}
Adami}eva 10, 51000 Rijeka
T; ++385 51 351-600 F: ++385 51 212-948
info≠pgz.hr • www.pgz.hr

 Grad Rijeka  
 Gradona~elnik: mr.sc. Vojko Obersnel
 Predsjednica vije}a: Dorotea Pe{i}-Bukovac
 Korzo 16, 51000 Rijeka  
T: ++385 51 209-333  F: ++385 51 209-520  
protokol≠rijeka.hr • www.rijeka.hr  

 Grad Bakar  
 Gradona~elnik: Tomislav Klari}
 Predsjednik vije}a: Milan Ron~evi}
 Primorje 39, 51222 Bakar  
T: ++385 51 761-119  F: ++385 51 761-137 
grad-bakar≠ri.t-com.hr •  www.bakar.hr  

 Grad Cres  
 Gradona~elnik: Gaetano Negoveti}
 Predsjednik vije}a: Nivio Toich
 Creskog statuta 15, 51557 Cres  
T: ++385 51 661-950, 661-954  F: ++385 51 571-331  
grad-cres≠ri.t-com.hr • www.cres.hr  

 Grad Crikvenica  
 Gradona~elnik: Bo`idar Toma{ek
 Predsjednik vije}a: Eduard Rippl
 Kralja Tomislava 85, 51260 Crikvenica 
T: ++385 51 241-445, 242-009 F: ++385 51 241-655, 242-009  
ured-grada≠grad-crikvenica.t-com.hr • www.crikvenica.hr

 Grad ^abar  
 Gradona~elnik: Marijan Filipovi}
 Predsjednik vije}a: Zoranin Kuzele
 Narodnog oslobo|enja 2, 51306 ^abar   
T: ++385 51 821-042, 821-008 F: ++385 51 821-137 
odjel.gradske.uprave.cabar≠ri.t-com.hr  

 Grad Delnice  
 Gradona~elnik: Marijan Ple{e 
 Predsjednik vije}a: Goran Muvrin
 Ante Star~evi}a 4, 51300 Delnice  
T: ++385 51 812-055  F: ++385 51 812-037  
grad-delnice≠ri.t-com.hr • www.delnice.hr  

 Grad Kastav  
 Gradona~elnik: Dean Jur~i}
 Predsjednik vije}a: Dalibor ]ikovi}
 Zakona kastafskega 3, 51215 Kastav  
T: ++385 51 691-452, 453, 454  F: ++385 51 691-452, 453  
grad-kastav≠ri.t-com.hr • www.kastav.hr  

 Grad Kraljevica   
 Gradona~elnik: Josip Turina
 Predsjednik vije}a: Danijel Frka
 Frankopanska 1A, 51262 Kraljevica 
T: ++385 51 282-450 F: ++385 51 281-419  
grad-kraljevica≠ri.t-com.hr • www.kraljevica.hr 

 Grad Krk  
 Gradona~elnik: Darijo Vasili}
 Predsjednik vije}a: Ivan Jure{i}
 Trg Josipa bana Jela~i}a 2, 51500 Krk  
T: ++385 51 221-415, 221-115 F: ++385 51 221-126  
grad-krk≠ri.t-com.hr • www.grad-krk.hr  

 Grad Mali Lo{inj  
 Gradona~elnik: Gari Cappelli
 Predsjednik vije}a: Milan Mu`i}
 Riva lo{. kapetana 7, 51550 Mali Lo{inj   
T: ++385 51 231-056 F: ++385 51 232-307  
gradonacelnik≠mali-losinj.hr • www.mali-losinj.hr 

infopgæ
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TERITORIJ

Povr{ina kopna
• 3.582 km2

Du`ina morske obale
• 1.065 km

Najve}i otoci
• Cres i Krk
• 40.578 ha

Najmanji otok 
• Mali Osir
• 0,08 ha

Najvi{i planinski vrh
• Bjelolasica - Kula
• 1.534 m

Najvi{e naselje
• Begovo Razdolje
• 1.060 m

STANOVNI[TVO

Ukupno stanovni{tvo
• 305.505

Najvi{e stanovnika
Grad Rijeka
• 144.043

Najmanje stanovnika
Op}ina Brod 
Moravice
• 985

Gradova 
• 14

Op}ina 
• 21

Naselja 
• 510

Izvor podataka: 
Statisti~ki ljetopis 
Primorsko-goranske 
`upanije 2005. Ured 
dr`avne uprave u 
Primorsko-goranskoj 
`upaniji

Prora~un i fi nancije 
• Mirjana Dvorny  

Zdravstvena  za{tita i socijalna 
skrb 
• Vedrana Fr`op-Kotulovski  

Komunalne djelatnosti 
• Ingo Kamenar  

Turizam i ugostiteljstvo 
- Damir Lon~ari}  

Kultura, sport i 
tehni~ka kultura 
• mr.sc. Elida Ru`i}  

[kolstvo, znanost i tehnologija 
• mr.sc. Tatjana Stanin 

Regionalna suradnja, lokalna 
samouprava i civilno dru{tvo 
• Nedeljko Tomi}  

Gospodarstvo 
• prof.dr.sc. Vidoje Vuji} 

Pomorstvo i promet 
• Ivo Zrili} 

Prostorno i urbanisti~ko 
planiranje te za{tita okoli{a 
• Georg @e`eli} 

Pomorski i povijesni
muzej Hrvatskog primorja

Muzejski trg 1, 
51000 Rijeka 
Ravnateljica: 
Margita Cvjetinovi} Starac 
T: ++385 51 
213-578, 335-772 
F: ++385 51 213-578 
pomorski-povijesni-muzej
≠ri.htnet.hr
 

Prirodoslovni muzej 

Lorenzov prolaz 1, 
51000 Rijeka
Ravnateljica: 
Milvana Arko-Pijevac
T: ++385 51 553-669 
F: ++385 51 553-669 
primmuzri≠ri.htnet.hr  
www.prirodoslovni.hr

Ustanova 
Ivan Mateti} Ronjgov

Ronjgi 1, 51516 Vi{kovo 
Ravnatelj: Du{an Pra{elj 
T: ++385 51 257-340 
F: ++385 51 503-790 
ustanova≠ri.t-com.hr 
www.ustanova-ronjgov.hr

@upanijski upravni odjeli:

Upravni odjel za turizam, poduzetni{tvo i 
poljoprivredu 
@rtava fa{izma 17, Rijeka   
T: ++385 51 301-200  •  F: ++385 51 212-182   
gospodarstvo≠pgz.hr   
Pro~elnik: Berislav Tuli} 

Upravni odjel za pomorstvo, promet i veze 
Ciottina 17b/I, Rijeka   
T: ++385 51 351-952 • F: ++385 51 351-953   
pomorstvo≠pgz.hr   
Pro~elnik: Nikola Mendrila   

Upravni odjel za prora~un i fi nancije 
Adami}eva 10/VI, Rijeka 
T: ++385 51 351-672  •  F: ++385 51 351-673   
proracun≠pgz.hr  • fi nancije≠pgz.hr  
Pro~elnica: Bosiljka Kal~i} 

Upravni odjel za obrazovanje, kulturu i sport   
Ciottina 17b/I, Rijeka   
T: ++385 51 351-882  • F: ++385 51 351-883   
skolstvo≠pgz.hr • drustvene.djelatnosti≠pgz.hr   
Pro~elnica: mr.sc. Jasna Bla`evi}   

Upravni odjel za upravljanje imovinom i op}e 
poslove 
Splitska 2/I, Rijeka 
T: ++385 51 351-822 • F: ++385 51 351-803   
imovina≠pgz.hr • komunalne.djelatnosti≠pgz.hr   
Pro~elnik: Vladimir ^ekada 

Upravni odjel za zdravstvo i socijalnu skrb   
Ciottina 17b/I, Rijeka   
T: ++385 51 351-922 • F: ++385 51 351-923   
zdravstvo≠pgz.hr • socijalna.skrb≠pgz.hr  
Pro~elnik: mr.sc. Ivo Afri} 

Ured `upanije
Adami}eva 10/III, Rijeka   
T: ++385 51 351-612 • F: ++385 51 351-613   
ured.zupana≠pgz.hr • poglavarstvo≠pgz.hr   
skupstina≠pgz.hr   
Predstojnik: Branko [krobonja 

@upanijski zavod za odr`ivi razvoj i prostorno 
planiranje 
Splitska 2/II, Rijeka   
T: ++385 51 351-772 • F: ++385 51 212-436   
zavod≠pgz.hr   
Ravnatelj: prof.dr.sc. Mladen ^rnjar

GOSPODARSTVO

Udio `upanije u 
ukupnom prihodu 
Republike Hrvatske 
• 6,1 %

Izvoz roba
• 238 milijuna USD

Uvoz roba
• 637 milijuna USD

INFRASTRUKTURA

Ceste • 3.442 km

@eljeznice • 135,5 
km

Zra~ne luke• 4

Resori `upanijskog poglavarstva:

Ustanove u kulturi 
Primorsko - goranske 
`upanije
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tel: 051 / 351 612

DOM ZDRAVLJA  

PRIMORSKO-GORANSKE 

@UPANIJE

ravnateljica: 
Milena Kabalin
Kre{imirova 52
51 000 Rijeka
T: +385 51 666-001
F: +385 51 337-405

ISPOSTAVA CRIKVENICA

voditeljica ispostave: 
Ivana Zori~i}
Kotorska bb
51260 Crikvenica
T: +385 51 241-855
F: +385 51 241-219

ISPOSTAVA ^ABAR

voditeljica ispostave: 
Vasilija @agar
Narodnog oslobo|enja 7
51306 ~abar
T: +385 51 821-081
F:: +385 51 821-683

ISPOSTAVA DELNICE
voditelj ispostave: 
Anton [timac
[et. I.G. Kova~i}a bb
51300 Delnice
T:+385 51 812-237
F: +385 51 814-326

ISPOSTAVA KRK
voditelj ispostave: 
Ratko Ga{parovi}
Vinogradska bb
51500 Krk
T: +385 51 221-155
F: +385 51 221-239

ISPOSTAVA MALI LO[INJ
voditelj ispostave: Mirjana 
Au{perger-Mu`i}
Priko 69
51550 Mali Lo{inj
T: +385 51 231-205
F: +385 51 231-205

ISPOSTAVA OPATIJA
voditelj ispostave: 
Zdravko Grgurev

Stubi{te dr. Vande Ekl 1
51410 Opatija
T: +385 51 271-227
F: +385 51 271-532

ISPOSTAVA RAB
voditelj ispostave: 
Miladin Krsmanovi}
Palit 20
51280 Rab
T: +385 51 776-969
F: +385 51 727-975

ISPOSTAVA RIJEKA
voditeljica ispostave: 
Nela [epi}
Kre{imirova 52
51000 Rijeka
T: +385 51 666-000
F: +385 51 337-405

ISPOSTAVA VRBOVSKO
voditelj ispostave: 
Dubravko [ragalj
Dobra 20
51326 Vrbovsko
T:+385 51 875-138
F: +385 51 875-838

CENTAR ZA 

REHABILITACIJU FORTICA-

KRALJEVICA

v.d.ravnateljica: 
Ankica [ajbi}-[ukunda
Obala kralja Tomislava 1
51262 Kraljevica
T: +385 51 283 231
F: +385 51 283 235

LJE^ILI[TE VELI LO[INJ

v.d. ravnateljica: 
Olga Sin~i}
Podnjavori 27
51551 Veli Lo{inj
T: +385 51 236-185
F:+385 51 236-224

LJEKARNA JADRAN

ravnateljica: 
Silvana Jager
Vla~i}ev trg 1
51000 Rijeka
T: +385 51 337-217
F:+385 51 337-398

PSIHIJATRIJSKA 
BOLNICA RAB
ravnateljica: prim. mr. sc
Vesna [endula Jengi}
Kampor 224
51280 Rab
T:+385 51 776-377
F:+385 51 776-506
W: www.bolnicarab.hr

THALASSOTHERAPIA 
- CRIKVENICA
ravnatelj: Damir Lon~ari}
Gajevo {etali{te 21
51260 Crikvnica
T: +385 51 785-189
F: +385 51 785-189
E: thalassotherapia-
crikvenica@ri.t-com.hr
W: www.hupi.hr/talaso

THALASSOTHERAPIA 
-  OPATIJA
ravnatelj: Emil Bratovi}
M. Tita 232
51410 Opatija
T:+385 51 271-573
F: +385 51 271-424

E: thalassotherapia-
opatija@ri.htnet.hr
W: www.thalassotherapia-
opatija.hr

USTANOVA ZA HITNU 

MEDICINSKU POMO]

ravnateljica: 
mr.sc. Diana Florini
B. Ble~i}a bb
51000 Rijeka
T: +385 51 671-645
F:+385 51 671-649

NASTAVNI ZAVOD ZA 

JAVNO ZDRAVSTVO PG@

ravnatelj: 
dr.sc. Vladimir Mi}ovi}
Kre{imirova 52 A
51000 Rijeka
T: +385 51 334-530
F: +385 51 213-948
W: www.zzjzpgz.hr

Ustanove u zdravstvu Primorsko-goranske `upanije

infopgæ

infozip
Ve~era za dvoje u 
restoranu “Draga di 
Lovrana’’

Ana Stroligo
Šetali{te M. Tita 13
51415 Lovran

Dragan Marino
Su~i}i 1
51417 Mo{}eni~ka Draga

Uro{ Mar~i}
Šet. I.G. Kova~i}a 32
51000 Rijeka

CD “Plesne skladbe 
Johann Zajitz’’

Gordana Lalo{
S.S. Kranj~evi}a 16
51300 Delnice

Darel Bav~ar
Šmogorska cesta 41
51211 Matulji

Adam Filipovi}
Vrh-Kosi} 141 
51500 Krk

Marija Butorac
Hrvatskih branitelja 21
51256 Novi Vinodolski

Jelena Pavi~i}
V. Babi} 8
51000 Rijeka

Ana Šmit
Liburnijska 22
51414 I~i}i

Ankica Zoldo{
Z. Ku~i}a 27
51000 Rijeka

Sandra Dutovi}
Šet. XIII divizije 63
51000 Rijeka

Snje`ana Nik{i}
G. Carabina 8
51000 Rijeka

Dragica Ravni}
A. Štangera 58
51410 Opatija

Knjige “Opatijski album’’

Sabina Horvat Mladeni}
Petrci 41
51216 Vi{kovo

Sead Šabanovi}
P. Studenca 3
52352 Kanfanar

Arturo Žikovi}
Bra}e Stip~i} 41
51000 Rijeka

Poklon paketi kr~kih 
autohtonih proizvoda

Goranka Tuhtan
Radeti}i 3
51211 Matulji

Ivanka Komadina
Zagreba~ka 63a
51250 Novi Vinodolski

Zdenka Jelu{i}
Banj 64
51211 Kostrena

Tijana Mizdani} (Pavkovi})
E. Randi}a 8
51000 Rijeka
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Biolo{ka raznolikost i bogatstvo Parka prirode U~ka Rje{enja tra`enih pojmova po{aljite do 4. listopada na adresu:
Primorsko-goranska `upanija
Magazin “Zeleno i plavo’’ (za nagradnu kri`aljku), Adami}eva 10, 51000 Rijeka
Izvla~enje dobitnika bit }e 5. listopada 2006. na Kanalu Ri, a rezultate objavljujemo u sljede}em 
broju. 
Rje{enja tra`enih pojmova iz pro{log broja: 
Rije~ki me|unarodni KARNEVAL, Delni~ko fa{ni~ko dru{tvo PAUŠE, Lovranska TORONJERA, 
Zametski, Žejanski, Munski ZVON^ARI, Pehinarska GOSPODA, Grobni~ki DONDOLAŠI

25 nagrada:
3 ru~ka za dvije osobe u lova~kom domu “Vepar” u Lukovu 
3 knjige “Rijeka na starim razglednicama”
4 knjiga “Za{ti}ena prirodna ba{tina PGŽ”
5 poklon paketa rapskih autohtonih proizvoda
10 duplih DVD-a zbora “Putokazi” - Stroj 22.2.22
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πtorija Marija ide u Hollywood (istiniti doga|aj iz su{a~kog dru{tva)

tekst: Dragan Ogurli}
ilustracija: Vjekoslav Vojo Radoi~i}

Mlada Su{a~anka Marija, vatrena 
obo`avateljica filmskoga glumca 

Rudolfa Valentina, oti{la je u Kaliforniju, 
u Hollywood, ostaviv{i opro{tajno pismo 
sljede}eg sadr`aja:

“Draga mama, ja te prosim i molim 
da mi oprosti{ ~a gren od doma, ma 
ja moran po}, za~ mi je rekla ona ~a 
hita karte va ri~ken Staren gradu, da 
}u postat vela i slavna artistica. Moja 
draga mamo, ti zna{ ~a su to artisti, to 
su glumice ke imaju puni prsti briljanti, 
kotuli od svile, puno lip{e leh ~a smo jih 
ja i ti neki dan gljedale po ri~keh butigah. 
A po kotulah i brhanih imaju samo perli, 
ma ne one od madre perli, kako ima{ ti  
onu britvicu, leh pravi perli, ke gu{taju 
puno tisu} dinari. Draga srda~na mama, 

ja gren za glumicu, pa }e{ me videti 
va seh kinematografi, i va Fenice i va 
Balkan kino }e{ potle videti ~a }u biti 
lepa i bogata. Si teju mi se klanjat a ne 
kako danas. Ja }u po} va Kaliforniju, 
kade je Leda Cis i Rudolf Valentin, ti 
jih ne poznaje{, ma jako volin Rudolfa 
Valentina. Mama prosin te, budi dobra, 
ja }u ti po{iljat puno soldi, ma ameh 
dolari, pa }e{ videti da ti ona vra`ja 
Luce ne }e brundat, leh }e ti se kokolat 
okol tebe, kot ma~ak okol ka{e. Mama, 
ja gren za glumicu, za~ me puno pja`a 
Valentin Rudolf. [aljen ti bu{ac. Tvoja 
k}i Marija.”

Pro~itav{i k}erino opro{tajno pismo, 
gospo|a Jo`a je bila izvan sebe. Ve} 
sljede}eg trenutka bila je na putu za 

policijsku postaju. Tamo je gospa Jo`a 
uzbu|eno rekla da joj je k}i pobjegla 
skupa s nekim Valentinom u Kaliforniju, 
te da taj Valentin mora biti s Grobnika 
jer tamo ima Valentina. Policajac je, 
vidjev{i pismo, objasnio bri`noj majci 
da je taj Rudolf Valentino lice koje je 
njena k}i gledala u gradskom kinu, te 
da on Grobnika nikada nije vidio jer je 
on glumac iz Kalifornije u Sjedinjenim 
Ameri~kim Dr`avama. Ubrzo je 
policija prona{la Mariju i dovela je k 
sretnoj majci Jo`i. Tu je bio i svr{etak 
ove su{a~ke zgode, no Marija je i 
dalje ma{tala o Hollywoodu, o svom 
veli~anstvenom povratku iz SAD-a u 
mali Su{ak i ovacijama u njezinu ~ast.
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